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PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se Je tiskal v tiskarni «Doberdob» 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni «Slovenija» pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je eddm tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

POKONČNO SO SE RAZBLINILI UPI V SKORAJŠNJO REŠITEV KRIZE

Kriminalna odločitev 
predsednika Nixona: 
Vnovič bombardirati 
ves Severni Vietnam

Severnovietnamska pristanišča na novo zaminirana - Štiristranska 
Pariška pogajanja bodo po vsej verjetnosti prekinili za nedoločen 
čas - Henry Kissinger padel v nemilost? - Le Duc Tho v Hanoju

VVASHINGTON, 18. — Plaz bomb se je spet usul na celotni 
“•verni Vietnam ter na samo periferijo Hanoia, medtem ko ameriške 
•dje obnavljajo minske blokade pred severnovietnamskimi pristani- 
ii. V Parizu pa so prekinili ameriško - severnovietnamske pogovore 

ravn' izvedencev ter pričakujejo, da bodo prekinili tudi štiristran- 
I * Pogajanja na Aveniji Kleber. Mir, ki se je zdel konec oktobra 
ako. blizu, je sedaj samo še iluzija brez vsakršne realne osnove.

Ni še minilo 48 ur od Kissin- 
Serjeve tiskovne konference, na ka- 
'•ri je Nixonov svetovalec s kopi- 
c° laži skušal dokazovati, da se- 
v«rni Vietnamci bojkotirajo pogaja- 
nl*» ko so prva ameriška letala 
'[Zletela z oporišč v jugovzhodni 
^ziji ter začela trositi svoj smrto
nosni tovor tudi severno od 20.
'^Porednika, ki ga je Nixon 23. 
nktobra postavil kot skrajno mejo,
Preko katere so bili bombni napadi 
Prepovedani, šef Bele hiše se je

- Richard Nixon
■fvigokod (mečih fraz o skorajšnjem 

'k stopnjevanju kriminalnih butali 
^'■'napadov na Severni Vietnam

* Henry Kissinger
briški predsednik baje ne posluša 

več njegovih nasvetov

j^ej povrnil k svoji najljubši po- 
politiki zločinskega uniče

nja ozemlja in prebivalstva neke 
Odvisne in suverene države, 
^anojski radio je še včeraj poz-

0 zvečer objavil prva poročila 
ameriških letalskih napadih se-

ertl° od 20. vzporednika. Ameriški 
predstavniki so celih devet ur te 

demantirali, nato pa ie sam 
rambni minister Laird priznal, 

je Ni gon preklical svojo omeji- 
7* * iz 23. oktobra ter ukazal novo 
's«alacijo bombardiranja Severne^ 

Vietnama. Bombe so padle tudi 
Periferijo Hanoia in Haifonga 

ji r>a gosto obljudena področja. 
°ročila iz Severnega Vietnama go- 

-?r,e o velikem številu žrtev med 
. 'alnijTi prebivalstvom in o ugrom- 

uničenju. Tudi Američani so 
,°rali plačati določeno ceno za ta 

<®čin, saj je bilo kakih deset le- 
iP' sestreljenih in več pilotov za- 

■ Kot Je znano so ameriška 
j.i-ula zadnjič bombardirala Hanoi 
j. ‘ oktobra, ko so «po pomoti* 

rušila francosko diplomatsko pred-
1 a',ništvo in ubila generalnega de- 

®ata Susinija.

Do zaostritve ni prišlo nepriča
kovano, posebno po sobotni tiskovni 
konferenci Henryja Kissingerja. Ne
kateri politični opazovalci, ki so 
bolj kritični do ameriškega pred
sednika, trdijo, da ne gre za spre
membo Nixonove politike, pač pa 
le za nadaljevanje skrbno priprav
ljenega načrta, p>o katerem je šef 
Bele hiše po srečno zaključenih 
predsedniških volitvah lahko odlo
žil krinko «goloba» ter ponovno po
kazal svoj «jastrebski» obraz Po 
mnenju nekaterih drugih opazoval
cev pa naj bi Henry Kissinger 
zares želel doseči mirno rešitev, 
vendar naj bi Nixon ne upošteval 
več njegovih nasvetov, pač pa naj 
bi se približal stališču vojaških 
predstavnikov in predvsem genera
la Haiga, ki je skupaj s Kissin- 
gerjem sodeloval pri zadnjih raz
govorih z Le Duc Thojem. To tezo 
zagovarja med drugimi vvashington- 
ski dopisnik dnevnika »France soir», 
ki trdi. da je Haig dejansko iz
podrinil Kissingerja.

V Parizu so seveda predstavniki 
Severnega Vietnama in južnoviet- 
naimske začasne revolucionarne vla
de odločno protestirali zaradi po
novnega bombardiranja celotnega 
ozemlja Severnega Vietnama. To 
dejstvo so ocenili kot ponoven do
kaz, da Američani ne nameravajo 
rešiti vietnamskega vprašanja. Šef 
hanojske delegacije Xuan Thuy pa 
je dejal, da gre za izredno neva
ren razplet ter je nakazal možnost, 
da bi štiristransko pariško konfe
renco prekinili za nedoločen čas.

Le Duc Tho je zapustil Peking, 
kjer se je včeraj dolgo pogovarjal 
s čuenlajem. ter dopotoval v Hanoi, 
kjer bodo na vrsti posvetovanja s 
severaovietnamsko vlado.

Zaskrbljenost Jugoslavije 
ob dogodkih v Vietnamu

BEOGRAD, 18. — Zvezno tajni
štvo za zunanje zadeve je danes 
v zvezi z vestjo, da so ZDA odlo

žile podpis sporazuma o prenehanju 
vojne v Vietnamu in nadaljujejo z 
množičnim bombardiranjem Sever
nega Vietnama objavilo posebno iz
javo, v kateri se ugotavlja, da ta 
vest vzbuja veliko zaskrbljenost in 
vznemirjanje, ker obstaja resna ne
varnost, da se vojna v Vietnamu 
nadaljuje z nadaljevanjem nezasli
šanega trpljenja vietnamskega ljud
stva in z novimi zapletljaji za ce
lotni razvoj mednarodnih odnosov. 
Jugoslavija se kot socialistična in 
neuvrščena dežela pridružuje vsem 
svobodoljubnim silam na svetu v 
zahtevi, da se s takojšnjim podpi
san sporazuma vzpostavi mir v 
Vietnamu in na ta način vietnam
skemu ljudstvu zagotovi njegovo 
neodtujljivo pravico, da samo odlo
ča o svoji usodi brez vmešavanja 
od zunaj. Jugoslavijo in njene na
rode, kakor tudi vse demokratične 
in miroljubne sile na svetu, se 
poudarja v izjavi, resno zaskrbljuje 
vztrajanje ZDA, da s pritiskom 
spremeni že sprejeti sporazum. Pra
vični izhod borbe junaškega viet 
namskega ljudstva upravičeno za
nima vse narode in države, ki so 
privržene načelom takih mednarod
nih odnosov, v katerih se bo spo
štovala suverena pravica vsakega 
naroda do svobode, neodvisnosti in 
samostojnega razvoja.

DEVETI REDNI OBČNI ZBOR SLOVENSKE KULTURNO-GOSPODARSKE ZVEZE

Zahtevamo enakopravnost, celovito zaščito 
za celotno slovensko narodnostno skupnost!
Boj proti fašizmu, odpiranje meje v večjo korist skupnosti, boj proti asimilaciji, vključevanje 
mladine in izboljšanje delovanja članic in organov zveze - Pozdrav Korošcem - Med gosti predstav
niki SZDLS, SZDL Kopra in Nove Gorice, ZSO iz Celovca, KPI in PSI ter gen. konzul SFRJ v Trstu

Zasedanje 
vrhovnega sovjeta

MOSKVA, 18. — Nocoj se je začelo 
zasedanje vrhovnega sovjeta, ki bo 
trajalo baje dva ali tri dni. Sovjet
ski parlament je začel obravnavati 
gospodarski položaj in proračun za 
1973 leto Podpredsednik vlade in pred
sednik »Gosplana* Nikolaj Bajbakov 
je svojem poročilu opozoril na gos
podarske težave v letošnjem letu, ki 
znajo imeti škodljive posledice na 
določene dosežke v gospodarski pet
letki 1971-1975. Pojasnil je, da je bilo 
gospodarstvo prizadeto zlasti zaradi 
neuresničevanja vseh pobud v neka
terih industrijskih vejah, ki niso iz
polnile predvidenega načrta. Podrob
nosti o proračunu za prihodnje leto 
je obrazložil finančni minister Gar 
buzov, ki je napovedal povečanje iz
datkov za šolstvo, zdravstvo in znan
stvene raziskave.

Pogled na del udeležencev nedeljskega 9. občnega zbora Slovenske kulturno gospodarske zveze v
dvorani Kulturnega doma
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Predsednik Zveze slovenskih organizacij na Koroškem dr. Franci Zwitter 
. prinaša občnemu zboru SKGZ pozdrave koroških rojakov

Ugotovitev, da je treba nadalje
vati prizadevanja, da se s poseb
nimi zakonskimi določbami zaščiti 
naša nacionalna skupnost v Italiji 
in z njo doseže dejanska enako
pravnost pripadnikov slovenske na
rodnostne skupnosti z večinskim na
rodom, ugotovitev, da je naš glav
ni nasprotnik asimilacija v vseh 
svojih oblikah, ugotovitev, da je 
nujen nenehen boj proti fašistični 
nevarnosti skupno z naprednimi in 
demokratičnimi silami italijanskega 
naroda, ugotovitev, da so enako* 
pravne manjšine najbolj učinkovit 
most med dvema sosednima drža
vama ter končno ugotovitev, da je 
treba v tem tmislu okrepiti in še 
beli usposobiti Slovensko kulturno 
- gospodarsko zvezo, so bile glavne 
točke 9. rednega občnega zbora 
SKGZ, ki je bil v nedeljo v mali 
dvprani Kulturnega doma, katerega 
so se udeležili delegati včlanjenih 
organizacij in ustanov ter številni 
gostje.

Po običajnih začetnih formalnostih 
je občni zbor začel predsednik 
SKGZ Boris Race, ki je najprej 
pozdravil goste in sicer predsed
nika in tajnika Zveze slovenskih or
ganizacij na Koroškem dr. Francija 
Zwitterja in Ljuba Urbajsa, člana

nia Abrama, načelnika za manjšinska , Nato je ugotovil, da so na Koro- 
in izseljenska vprašanja pri republi- | škem na delu sile, ki bi rade
škj konferenci Socialistične zveze de
lovnega ljudstva Slovenije Jožeta 
Hartmana in člana iste komisije 
Miloša Oprešnika, poslanca rimske
ga parlamenta Albina Škerk/f. gene
ralnega konzula SFRJ v Trstu Bo
risa Trampuža, deželnega svetoval
ca Dušana Lovriho, predsednika in 
tajnika Komisije za narodnostna 
vprašanja ter za stike z inozem
stvom pri obalni konferenci SZDL 
Koper dr. Svetozarja Poliča in 
Maksa Verovnika, predsednika in 
tajnika občinske konference SZDL 
Nova Gorica dr. Lojzeta Rota in 
Slavka Velikonjo, predstavnico de
želnega komiteja KPI Jelko Gerbec 
in predsednika slovenske komisije 
pri deželnem odboru PSI Branka 
Pahorja, predstavnika društva 
»Pravnik* v Trstu dr. Mitjo Bitež
nika. predsednika začasnega od
bora za upravo Kulturnega doma 
dr. Franceta Tončiča ter zastopnika 
Sindikata slovenske šole v Trstu 
prof. Stanka Kodriča in Minko 
Pahor.

Nato je občni zbor z enominutnim 
molkom počastil spomin nekaterih 
vidnejših zamejskih Slovencev, čla
nov SKGZ, ki so umrli v zadnjih 
dveh lptih in sicer prof. Andreja 
Budala, Vekoslava Špangerja. prof. 
Ivana Sosiča. Cirila Klanjščka in 
drug».

Ker je bil občni zbor SKGZ prav 
na dan, ko so tržaške antifašistič
ne organizacije počastile spomin 
petih slovenskih antifašistov, Bobka, 
Ivančiča, Kosa. Tomažiča in Vad- 
njala, ki so jih fašisti pred 31 leti 
obsodili na smrt in ustrelili na 
openskem strelišču, se je v imenu 
delegatov i občnega zbora udele
žila svečanosti delegacija, ki so jo 
sistavljali Silvan Križroančič. Bre
da Pahor in Niko Škamperle. Miloš 
Kodrič pa je zborovalce opozoril na 
zahtevo, da je treba kraj smrti 
openskih žrtev spomeniško zaščititi 
in da naj bi s to zahtevo podpisali 
in poslali županu posebno vlogo, 
kar je bilo sprejeto.

Predsedniško in tajniško poročilo 
sta bili sicer razdeljeni med dru
štva in delegate že nekaj dni pred 
občnim zborom, vendar je predsed
nik SKGZ Boris Race svoje poročilo 
prebral in ga skupno s tajniškim 
poročilom v povzetku objavljamo 
na 4. strani.

Sledili so pozdravi in prvi se je 
javil k besedi predsednik Zveze slo
venskih organizacij na Koroškem dr. 
Franci Zwitter, ki je najprej po
udaril, da so po zadnjih pogromih

vodstva Italijanske unije za Istro proti Slovencem na vsem Koroškem 
in Reko Bruna Giachina in Apolli-1 danes le še štirje dvojezični napisi.
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STOPNJEVANJE SINDIKALNEGA BOJA V ITALIJI

Stavke in shodi kovinarskih delavcev 
proti represiji in policijskemu priporu

Nadaljevanje stavke bančnih uslužbencev za novo delovno pogodbo
RIM, 18. — Kovinarski delavci 

so včeraj priredili po vsej državi 
dan boja proti represiji in poli
cijskemu priporu. Na pobudo fede
racije kovinarskih delavcev so bi
le po tovarnah delavske skupščine, 
demonstracije in javne razprave s 
predstavniki vseh demokratičnih 
sil, na katerih so delavci izrazili 
odločen odpor proti represiji in po
licijskemu priporu.

Današnje prireditve in demonstra
cije so bile v okviru razčlenje
nih stavk v zasebnih podjetjih in v 
podjetjih z državno udeležbo ki 
jih delavci vodijo že dlje časa za 
obnovitev delovne pogodbe. Fede
racija kovinarskih delavcev je na
povedala od danes do 30. decem
bra natjftljnih osem ur stavke proti 
zavlačevanju pogajanj. Danes so 
sporočili, da se bosta delegaciji ko
vinarskih delavcev in predstavni
kov zasebnih industrijcev .jutri po
novno sestali in nadaljevali poga
janja za novo delovno pogodbo. po

it

I D A. N E S S
^pi v skorajšnji konec viet- 

J|aniske vojne so se dokončno raz- 
r|'nili. Po zastoju pogovorov med
• '‘‘ingerjem in Le Duc Thojem 
A Nixon odredil ponovno bom- 
^diranje celotnega severnoviet- 
''•Piskega ozemlja ter novo za- 
^Pifanje pristanišč. Poleg tega 

resna možnost, da bi pa

riško štiristransko konferenco pre
kinili za nedoločen čas.

V okviru boja za novo delovno 
pogodbo, so italijanski kovinarji 
včeraj priredili dan boja proti 
represiji in policijskemu priporu. 
Medtem se nadaljujejo stavke 
bančnih uslužbencev in drugih 
delavcev, ki se prav tako borijo 
za novo delovno pogodbo.

gajanja z lastniki male in srednje 
industrije pa se bodo nadaljevale 
11. januarja prihodnjega leta. Zdi 
se, da bodo tudi pogajanja z Inter- 
sindom preložili na prihodnji me
sec.

Bančni uslužbenci so danes za
ostrili svojo stavkovno akcijo s 
številnimi razčlenjenimi stavkami 
v raznih italijanskih pokrajinah. 
Do 22. t.m. so napovedali še štiri 
ure stavke. Jutri se bodo sindi
kalni predstavniki bančnih usluž
bencev ponovno sestali z mini
strom za delo Coppom. Danes so 
stavkali tudi uslužbenci davčnih 
izterjevalnic, ki se prav tako bo
rijo za novo delovno pogodbo. V 
tej zvezi so napovedali do konca 
meseca še sedem ur stavke.

CGIL, CISL in UIL so danes na
povedale 24-urno splošno stavko v 
pokrajini Trapani na Siciliji v znak 
protesta proti odgovornim oblastem, 
ki niso še poskrbele za obnovitev 
krajev v dolini Belice, ki so bili 
uničeni po potresu januarja 1968. 
leta. Sindikati zahtevajo hkrati 
odločne pobude za gospodarski in 
socialni napredek tega dela Sicilije.

V zvezi z nedavnimi neredi v ne
katerih obratih Fiat v Turinu so 
se danes tajniki federacije kovinar
skih delavcev Benvenuto, Carniti 
in Trentin sestali s predstavništvom 
ravnateljstva Fiat. Po daljši obrav
navi so objavili skupno sporočilo, 
v katerem je rečeno, da federacija 
kovinarskih delavcev zavrača ka
terakoli nasilna dejanja in vsako 
obliko izzivanja in katerokoli dru
go obliko nasilja v sedanjem sin
dikalnem boju za delovno pogodbo 
Vodstvo Fiat pa je sporočilo, da

bo preklicalo vse ukrepe proti od
govornim osebam za nedavne inci
dente.

Medtem ko se drugje mnogi ita
lijanski delavci borijo za obno
vitev delovne pogodbe, so prista- 
niščniki v Genovi danes ves dan 
ustavili raztovarjanje in natovarje- 
nje španskih ladij ali pa ladij, ki 
prihajajo iz Španije ali so name
njene v Španijo. Genovski prista- 
niščniki so izročili predstavnikom 
parlamenta peticijo, v kateri zah
tevajo, da italijanska vlada po
sreduje pri španski vladi za osvo
boditev vseh političnih jetnikov in 
za vzpostavitev demokratičnih svo
boščin v Španiji.

Današnji sprejemi 
na Kvirinalu

RIM, 18. — Predsednik republike 
Leone bo jutri na Kvirinalu sprejel 
najvišje predstavnike državne obla
sti s katerimi bo izmenjal tradicio
nalna božična in novoletna voščila. 
Popoldne bo predsednik republike 
obiskal senat in poslansko zborni
co. Zvečer pa bo Leone sprejel 
predstavnike italijanskih in inozem
skih časnikarjev.

Čestitke Berlinjjucrja 
Gcorgesu Marchaisu

RIM, 18. - Tajnik KPI Berlin- 
guer je poslal novemu glavnemu

tajniku francoske KP Georgesu 
Marchaisu brzojavko, v kateri mu 
v imenu italijanskih komunistov če
stita za izvolitev na tako odgovor
no mesto. Berlinguer hkrati poudar
ja prijateljske vezi med obema 
komunističnima partijama in sode
lovanje v skupnem boju za enot
nost vseh levičarskih sil.

Mansholt končal 
obisk v Jugoslaviji

BEOGRAD, 18. — Predsednik iz
vršne komisije Evropske gospodar
ske skupnosti Sicco Mansholt je 
sinoči po sprejemu pri predsedni
ku Titu na Brionih in razgovorih 
s članom predsedstva ZKJ Edvar
dom Kardeljem odpotoval iz Pulja. 
V izjavi zagrebški televiziji je 
Mansholt med drugim dejal, da se 
je s Tit<wn razgpvarjal o odnosih 
med EGS in Jugoslavijo, predvsem 
v zvezd s podpisom novega trgo
vinskega sporazuma, katerega na
men je razširiti sodelovanje med 
Jugoslavijo in skupnostjo na gospo
darskem in tehničnem področju. 
Glavne težave, ki omejujejo raz
širitev jugoslovanskega gospodar
skega sodelovanja z EGS, je dej
stvo, da skupnost nima skupne go
spodarske politike, niti skupnega 
industrijskega programa. Skupnost 
je v razvoju, zato bi bilo zelo važ
no, da se v novi sporazum z Ju
goslavijo vnesejo elementi, ki bi 
omogočili, da se to sodelovanje 
razvija vzporedno z razvojem Ev 

1 ropske gospodarske skupnosti.

Ljubičič o stanju 
na evropski celini

Resno opozorilo sovražnikom Jugoslavije
(Od našega dopisnika)

BEOGRAD 18. — Ob dnevu ju
goslovanske ljudske armade, 22. de
cembra, je zvezni tajnik za narod
no obrambo, armadni general Ni
kolo Ljubičič, imel pred dnevi tra
dicionalno srečanje z jugoslovan
skimi novinarji. Ob tej priložnosti 
je Ljubičič v svojem govoru, ki ga 
je objavilo včerajšnje časopisje, 
prikazal svoje misli o nekaterih vo
jaških aspektih sedanjega politične
ga položaja na svetu, graditvi JLA, 
posebno pa o rezultatih, ki so bili 
doseženi v uresničevanju koncepci
je splošne ljudske obrambe.

V zvezi s stanjem v Evropi je 
Ljubičič ugotovil, da je danes Ev
ropa celina, na kateri je koncen
trirano največ vojaških enot in da 
so tendence, da se ta koncentracija 
še poveča. Zemljepisni položaj Ju
goslavije v Evropi je tak, da bi 
vsaka sprememba na prostoru Ju
goslavije resno vplivala na spre
membe odnosov sil na tem delu 
sveta. V tej luči je treba gledati 
na gonjo, ki se zadnje čase izvaja, 
na primer tudi na gonjo na Ko
roškem proti Jugoslaviji. Poleg tega 
je Jugoslavija tako važen člen v 
verigi sredozemskega področja, da 
se vsak, ki bi povlekel to verigo, 
ne bi mogel izogniti Jugoslaviji. To 
so med drugim pokazali manevri 
Podgora 72, ko je v Jadransko 
morje in proti Trstu plulo več 
tujih vojnih ladij, čeprav so bili 
vsi sosedje o teh manevrih vnaprej 
obveščeni.

Jugoslovanska ljudska armada se 
stalno oborožuje s sodobnimi o- 
brambnimi sredstvi. Domača indu
strija je tudi v stanju, da proiz
vaja sodobna vojna sredstva. Stra
tegija jugoslovanske ljudske armade

temelji na celotni družbeni kon
centraciji vsega potenciala, ljud
skega in materialnega, taktika pa 
na izkušnjah narodnosvobodilne voj
ne, kar pomeni tolči sovražnika 
povsod in istočasno obvarovati svo
je sile in prebivalstvo. V primeru 
napada na Jugoslavijo, napadalce 
ne bo pričakalo samo nekaj mi
lijonov oboroženih ljudi, temveč vseh 
20 milijonov Jugoslovanov. S tem 
dajemo na znanje, je poudaril 
zvezni tajnik za narodno obrambo 
Jugoslavije, vsem, ki imajo neka
tere načrte proti nam, da se jim 
napad ne bo izplačal.

B. B.

odstranile še poslednje znake obsto
ja Slovencev na Koroškem, pa če- 
nrav so ti tu doma že od 6. sto
letja. Dejal je da sta fašizem in

POZDRAV 
KOROŠKIM 

SLOVENCEM
Delegati slovenskih organi

zacij dežele Furlanija . Julij
ska krajina, zbrani na občnem 
zboru Slovenske kulturno go
spodarske zveze v Trstu, v 
katero so naše organizacije 
včlanjene. Vas pozdiavljamo 
v dneh, ki so za vas, koroške 
Slovence, najhujši po drugi 
svetovni vojni.

Trpka in boleča je ta ugo
tovitev več kot četrt stoletja 
po zmagi nad fašizmom in 
nacizmom, ki sta zapisala smrti 
slovenski narod. Današnje na
silje nad Vami in zunanjimi 
znaki, ki potrjujejo vašo pri
sotnost pomeni nadaljevanje 
uničevalnega početja nacizma. 
Kakor se je ves slovenski na
rod uprl temnim silam, ki 
so mu stregle po življenju, 
se tudi vi branite, terjate iz
polnitev vseh določb avstrij
ske državne pogodbe in zah
tevate mednarodni poseg.

Danes ponovno izrekamo 
solidarnost z vašim bojem in 
podpiramo vaše zahteve, da 
dosežete vse pravice, ki bodo 
zagotovile obstoj vaše narod
nostne skupnosti.

Posebno podporo vam bomo 
izkazali ob vseh akcijah, 
nakaterih bi pri vas doma 
prišli do izraza protesti proti 
nasilju in zahteve po Izpol
njevanju dolžnosti do vas. Od
ločno vam bomo ob strani 
tudi pri vztrajanju v zahtevi, 
da mora trajati internaciona- 
lizaciia vašega problema vse 
dotlej, dokler se ne izpolnju
jejo po črki in duhu du- 
ločbe državne pogodbe.

Občni zbor 
Slovensko kulturno 
gospodarske zveze 

17. dec. 1972

nacizem v Avstriji še živa in da 
bo treba strniti vse sile za boj 
proti njima.

Ob tem, ko nekateri pravijo, da 
jo trenutno na Koroškem mir, je 
dr. Zvvitter rekel, da je to »poko
pališki mir* in da bodo v tem pri
meru za dvojezičnimi napisi prišli 
na vrsto tudi sami ljudje, koroški 
Slovenci. In zato ne gre za kak 
iredentizem ali nelojalnost, kar 
nekateri očitajo koroškim Sloven
cem. ki so se ob teh dogodkih 
obrnili na matično državo in so pri
pravljeni obrniti se na mednarodne 
forume, pač pa so to storili, ker 
so bili v to prisiljeni. Dr. Zwitter 
je ob koncu zagotovil, da se bodo 
koroški Slovenci še nadalje borili za 
svoje pravice in za uveljavitev pra
vir. ki izhajajo iz državne pogod
be, Hkrati pa se je zahvalil vsem 
primorskjm Slovencem za pomoč in 
solidarnost, ki so jo izkazali v 
tistih hudih dneh šovinističnega po
groma proti n.iim na Koroškem.

Njegova izvajanja so bila sprejeta 
z močnim anlavzom in logičen od
govor njegovemu pozdravu je bil 
pozdrav koroškim Slovencem, ki ga 
je občni zbor sprejel prav take z 
burnim aplavzom, in protestno 
pismo dunajski zvezni vladi.

(Nadaljevanje na 8. strani)

NAROČNINA za PRIMORSKI DNEVNIK
za leto 1973

CELOLETNA........................................................ ......... ,3.500
POLLETNA Lir 7.500
MESEČNA.............................i, . 5 j . . ih 1.350
ZA VSE NAROČNIKE:
brezplačno mesečnik DAN
za vse, ki poravnajo celoletno naročnino do 31.1.1973
NAGRADNO ŽREBANJE
v vrednosti 2.000.000 lir 
Naročnino sprejemajo: 
v TRSTU

795-823

■
■

■
■
■
■

■
■

uprava: Trst, Ul. Montec chi 6, • tel 
raznašalci
pošta: tekoči račun ZTT štev. 11/5374 
Tržaška kreditna banka: tekoči račun št. 1192 
v GORICI
uprava: Gorica, Ul. XXIV Magglo št. 1/1 . tel 83-382 
raznašalci
pošta: tek rač ZTT št. 11/5374
Vsak nov naročnik bo pre ierr.al do 31. decembre 1972 
Primorski dnevnik brezplačno

I



19. decembra 1972
PRIMORSKI DNEVNIK TRŽAŠKI DNEVNIK

OB 31-LETNICI USTRELITVE PINKft TOMAŽIČA IN TOVARIŠEV

Naši padli zahtevajo od nas živih 
da stojimo trdno na okopih svobode

Na openskem strelišču, ki ga je treba spomeniško preurediti, so spregovorili 
domačinka Stanka Hrovatin, občinski svetovalec Dušan Hreščak in sen. Paolo Šema

Spominske svečanosti ob 31-letm- 
ci smrti Pinka Tomažiča in nje
govih tovarišev, ki jo je kot vsa
ko leto organiziralo krajevno zdru
ženje bivših antifašističnih borcev 
skupno z vsedržavnim združenjem 
partizanov Italije in drugimi anti
fašističnimi organizacijami, se je 
udeležilo veliko število slovenskih 
in italijanskih antifašistov našega 
ozemlja. Med drugimi so bili na
vzoči tudi svojci padlih, člani ge
neralnega jugoslovanskega konzula-

Kaj več, kot le okvir, sta svo
boda in demokracija, ki mimo trpi
ta, da se skrunijo spomeniki na
šim padlim?

Kaj več, kot le okvir, sta svobo
da in demokracija, če ne prenese
ta slovenskega imena, če slovenske
mu človeku ne omogočita, da more 
svoje posle opravljati v jeziku, ki 
mu ga je mati dala?

Vse to, je zaključil Hreščak, si 
moramo povedati na teh krajih, 
kjer se srečujemo, da počastimo

ta v Trstu z generalnim konzulom padle in obnavljamo duha borbe
vseh padlih in preživelih borcev 
antifašistične osvobodilne vojne.

Paolo Šema je med drugim ori
sal borbo petih mučenikov za svo
bodo in pravico slovenskega in 
italijanskega ljudstva na tej zemlji. 
Ob koncu pa je Šema pozval vse 
navzoče, naj bodo vedno budni in 
složni v borbi proti fašizmu, ki 
dviga prav pri nas glavo in ki lah 
ko ogroža ne samo mir in mimo 
sožitje med tu živečima narodoma, 
temveč tudi mir na tej meji, kot 
mir na svetu sploh.

Med komemoracijo so navzoči 
podpisali spomenico o ureditvi open
skega strelišča, naslovljeno na trža
škega župana.

Borisom Trampužem na čelu ter 
predstavniki raznih političnih, kul
turnih in prosvetnih organizacij.

Najprej so pred spominsko plo
ščo položili vence predstavniki 
SKGZ, ANPI, ANPPIA in ANED, 
openski partizani, openska sekcija 
KPI in tržaški komunisti. Mnogo 
cvetja so pokloniLi tudi svojci in 
drugi udeleženci spominske sve
čanosti.

Komemoracijo je začela domačin 
ka Stanka Hrovatin, ki je med dru
gim prebrala tudi pismo, ki ga je 
antifašistični odbor ob tej obletnici 
naslovil na tržaškega župana in v 
katerim zahtevajo antifašisti tržaške 
občine, da se končno uredi in po
pravi strelišče na Opčinah, kjer so 
bili ustreljeni Pinko Tomažič, Vik
tor Bobek, Ivan Ivančič. Simon 
Kos in Ivan Vadnjal. Stanka Hro
vatin je tudi predlagala enominut
ni molk, s katerim so vsi navzoči 
počastili spomin padlih žrtev. Sle
dila sta govora občinskega odbor
nika Dušana Hreščaka v slovenšči
ni in v italijanščini senatorja Paola 
Seme.

Hreščak je najprej v skopih be
sedah orisal krvni davek Sloven
cev in Hrvatov v boju proti fašiz
mu ter vzdušje v Trstu ob dru
gem velikem procesu pred poseb 
nim sodiščem. Ko je prebral od
lomek iz Tomažičevega pisma, je 
Hreščak izrazil sledečo misel: «Ta- 
ko je umrl Pinko Tomažič, ponosno 
in pogumno, a hkrati skromno, 
brez velikih besed, v globokem 
prepričanju, da nismo na svetu sa
mo zato, da bi živeli kakorkoli, 
ampak smo dolžni, tudi za ceno 
svojega življenja, boriti se proti 
krivici in nasilju, kajti če se sam 
ne boriš, si hkrati soodgovoren ta
ko za krivico, kakor za nasilje*.

Zato tudi smisel takih spominskih 
svečanosti ne more biti v zgolj 
formalnem dejanju, ko se po govo
rih razidemo in gremo na kozarec 
vina ali na prigrizek. Naši padli, 
je nadaljeval Hreščak, zahtevajo 
od nas samo eno: da stojimo trdno 
na okopih svobode, da nadaljujemo 
svojo borbo za naše narodnostne 
pravice in pravice vseh delovnih 
ljudi. Danes, kakor včeraj, tudi če 
nas s priborjeno svobodo in demo
kracijo skušajo prepričati, da se
daj lahko mimo in potrpežljivo 
žanjemo, kar smo sejali.

Svoboda in demokracija nista vse, 
sta le okvir: manjka pa podoba 
našega pravičnega in človeka do
stojnega življenja. K oblikovanju 
te nodobe moramo prispevati svoj 
delež.

Ali ni samo okvir, ta svoboda in 
demokracija, če je dopuščala — 
kmalu po osvoboditvi napad na 
osvobodilno gibanje, ki je imel hu
de posledice ne le za našo narodno 
skupnost, temveč tudi za vse na 
oredno antifašistično in demnkra 
t iV. n n fritv»nip pri nas?

kolikor morajo podrobnosti v nor
mativi in plačevanju določati pri
padniki stroke po pokrajinah, žal 
se je pa zaradi trmoglavosti delo
dajalcev stanje zaostrilo, kar grozi 
s pomanjkanjem kruha in peciva 
prav pred in med božičnimi in no
voletnimi prazniki. O stavkah bodo 
peki odločali jutri na sindikalni 
skupščini, ki bo ob 17.30 na sede
žu CGIL.

Včeraj se je v podjetju «Italce- 
menti» pričela stavka cementarjev, 
ki protestirajo zaradi «taktike odla 
sanja* na pogajanjih za obnovitev 
Stavkali bodo še danes ves dan 
do večera, zjutraj pa se bodo zbra
li na sindikalni skupščini v enotnem 
sedežu pri Domju. Zborovanje bo 
ob 10. uri. Kot so nam sporočili 
sindikalisti se je stavke udeležilo 
98 odst. delavcev in uradnikov

NA OBČNEM ZBORU SKGZ

Podpore občinam 
za dvojezično 
poslovanje

Občni zbor SKGZ, zbran na za
sedanju 17. decembra 1972, je raz
pravljal o deželnem zakonu o pod
pori občinam, ki delujejo po nače
lu dvojezičnega poslovanja.

Vsak korak na poti celovitega 
izvajanja načela dvojezičnosti v 
vseh treh pokrajinah dežele, kjer 
živimo Slovenci, pomeni pomemben 
prispevek k širšemu reševanju vseh 
odprtih vprašanj slovenske narod
ne skupnosti.

Pri tem pripominjamo, da so te
melji našega narodnega obstoja 
predvsem šola in kultumo-prosvet- 
na dejavnost, ki ju izvoljeni orga
ni krajevne oblasti morajo upošte
vati. Zato menimo, da bi vsak 
ukrep deželne uprave za kritje 
stroškov slovenskih in mešanih ob
čin bil pomanjkljiv, če bi prezrl ta 
dva bistvena elementa.

Slovenci izražamo upanje, da se 
bo tudi ob tem vprašanju prek 
demokratične razprave uveljavila 
politična volja in enotnost vseh 
Slovencem naklonjenih demokratič
nih sil in da bo dežela dokazala, 
da razume vlogo, ki ji jo nalaga 
posebni statut avtonomije, ki izvi
ra iz dejstva, da v njenem okviru 
živijo Slovenci.

Z Današnje srečanje med predstav
niki petih strank leve koalicije so 
na predlog KD odložili na jutri 
zvečer.

Z Pokrajinski svet se bo ponovno 
sestal v četrtek, 21. t.m. ob 18.30.

ZASLUŽENO PRIZNANJE NAŠI GLEDALIŠKI UMETNtCl

Miri Sardočevi nagrada 
sklada Staneta Severja

Nagrado je skupno z drugimi^ nagrajenci 
prejela včeraj v gradu v Škofji Loki

in zasluženo priznanje - nagrado 
sklada Staneta Severja za vlogo 
Blanche v drami «Tramvaj pože
lenje* iz lanske sezone SSG. V mo
tivaciji žirije, ki je izbirala nagra
jence iz vrst slovenskih gledaliških 
umetnikov, je med drugim rečeno, 
da ji je bila nagrada (diploma in 
denarna nagrada) podeljena za riz- 
jemno umetniško stvaritev sloven
ske igralke*.

Svečana podelitev Severjevih na
grad je bila v škofjeloškem gradu, 
podelil pa jih je predsednik strokov
ne žirije Jože Gale. Poleg Mire 
Sardočeve so bili nagrajeni še: z 
enako nagrado iz sklada Staneta Se
verja član Drame SNG v Ljubljani 
Rudi Kosmač študentka AGRTV Ne
venka Vrančičeva za najboljšo stva- 
ditev za študente igralske akademije, 
ter Vera Videčnikot'a, članica odra 
«Slava Klavora* iz Maribora za 
najboljšo amatersko stvaritev. Na 
svečanosti sta z recitacijami sode
lovala lanska nagrajenca Boris 
Kralj in Sandi Krošelj.

Naši gledališki umetnici Miri Sar
dočevi k visokemu priznanju iskre
no čestitamo v prepričanju, da nas 
bo v svoji igralski karieri obda
rila še z mnogimi umetniškimi stvar 
ritvami.

Ugledna prvakinja našega Stal
nega slovenskega gledališča Mira 
Sardočeva je včeraj prejela visoko

Slovenski klub 
vabi danes,
19. decembra 
ob 20.30 
na predavanje 
DRAGO KRALJ:

NEZNANI TURISTIČNI 
BISERI JUGOSLAVIJE

Znani slovenski novinar in sve
tovni popotnik bo svojo pripoved 
spremljal z barvnimi diapozitivi!

Vabljeni!

P.D. SLAVKO ŠKAMPERLE 
Vrdelska 7

vabi danes, 19. decembra ob 
20.30 v društvene prostore na 
predavanje

S PLANIN V PODZEMLJE
(ob 150-letnici turističnih 

škocjanskih jam)

Predaval bo prof. Franc Habe

Vljudno vabljeni!

Razna obvestila
V sredo, 20. t.m. ob 19.30 bo na 

liceju «F. Prešeren* v Trstu občni 
zbor združenja staršev. Vabljeni vsi 
starši!

Urnik trgovin 
ob praznikih

ZAKLJUČENO ZASEDANJE V PORDENONU

Med deželo in krajevnimi ustanovami 
bo stekla jasnejša meja pristojnosti

Zaključni nastop predsednika Berzantija - Manjšim občinam priznati tehtnejšo vlogo
Predsednik deželnega odbora Ber ke, in sicer s primernim poprav- službe in izboljšanju položaja ob- 

zanti je v nedeljo z daljšim pose- l kom člena 54 deželnega statuta. ; činskih uslužbencev ter je odobril 
gom zaključil dvodnevno zasedanje Gospodaski razvoj narekuje tudi! nov občinski organik, v katerem je 
o odnosih med deželo in krajevni-. ustanovitev denarnega zavoda za i določen tudi oddelek za prevode in 
md ustanovami, ki je bilo v pro-1 zemljiško kreditiranje, pri čemer j stike z javnostjo. Podrobneje bomo

da bodo ob 
in novoletnih

Dvodnevna stavka 
v «ltalcementi»

Bralce sindikalne kronike bo ver
jetno zanimalo, kako gre s sporom, 
v katerega so vpleteni pekovski de
lavci, katerim delodajalci nočejo 
priznati delovne pogodbe za tržaška 
pokrajino, ki bi bila dopolnilnega 
značaja. Tako dopolnilno pogodbo

štorih gledališča Verdi v Porde
nonu. Predsednik Berzanti je po
vzel glavne misli in smernice, ki 
So prišle do izraza v poročilu od
bornika za krajevne ustanove Vi
čana in v raapravi, v katero je 
v dveh dneh posvetovanja poseglo 
kakih 40 predstavnikov krajevnih 
uprav, stanovskih organizacij, sin
dikatov in izvedencev s tega pod
ročja.

Gbvbrhik"‘jfe' v zaključnem go
voru naglasil, da bo deželna upra
va v prihodnje vnesla v odnose, ki 
zadevajo sodelovanje med deželo 
in krajevnimi ustanovami, pred
vsem pokrajinami in občinami, vr
sto novih prijemov, ki naj bi olaj
šali to sodelovanje, hkrati pa tudi 
omogočili določitev jasnejših meja 
med pristojnostmi deželne uprave 
in pristojnostmi prizadetih krajev
nih ustanov. V tej zvezi je dr. Ber
zanti omenil potrebo po preustroju 
izvršnih norm deželnega statuta, 
tako da bo dokončno ojasnjena vlo
ga dežele in posameznih uprav ter 
odpravljena možnost dvojnih pri
stojnosti. Dežela bo morala poskrbe
ti za raztegnitev državnega zako
na o hribovitih področjih na Furla- 
nijo-Julijsko krajino in za ustrezno 
ustanavljanje gorskih skupnosti. 
Prav tako bo treba urediti vpra 
šanje deželnega nadzorstva nad po
slovanjem krajevnih ustanov. De
žela bo morala nadalje priznati po 
krajinam in občinam večje dohod

naj bi z deželno upravo sodelovale 1 poročali v jutrišnji številki, 
hranilnice iz Furlanije-JuUjske kra
jine; ta zavod naj bi razpolagal s 
posebnim odsekom za kreditiranje 
javnih del pod okriljem posameznih 
krajevnih ustanov, za slednje pa 
naj bi bila zagotovljena možnost 
najemanja ustreznih posojil pod 
ugodnimi pogoji. Deželna uprava 

prenesla na pokrajine in ob
čine najširše možne pristojnosti na 
vseh področjih, razen na področju 
javnih del deželnega obsega in na 
področju gospodarskega načrtova
nja. Končno bo dežela poskrbela

izrecno določa vsedržavna pogodba,
........................... ...................................,................................. ................»nuni..........m«....................................................................».......................................................... ..................................................................................... ...................... ........

Nagrajena privrženost delu
V glavni dvorani trgovinske zoor- 

nice so v nedeljo dopoldne pro
slavili dvajsetletnico natečaja, na 
katerem ustanova vsaka leto na- 
grajuie oodietnike, delavce in kme
tovalce, ki so v preteklih deset
letjih iv kazali posebno privrženost 
delu n gospodarskemu razvoju Le- 
tos so podelili diplome in spomin
ske kolcne 55 delavcem, ki imajo 
za seboj vsa.i 30 let neprekinjene 
delovne dobe pn istem podjetju, 
42 podjetnikom, ki delujejo nad 30 
let v tržaški pokrajini (nad 50 let 
v primeru ded:čev) dvema podjet
jema za tehnične novosti ki sta 
jih sore;eli za sodobnejšo proiz
vodi' o oziroma za izboljšave v prid 
oseh u. ter šestim kmetovalcem iz 
ržake okolice, Katerih posestva 
stoje že nad 200 let Med nagraje
nimi delavci in podjetniki ie bilo 
tudi več Slovencev Na sliki šest 

Na slovesnosti, ki so se je 
udeležili številni predstavniki o- 
blasti. so spregovorili predsednik 
zbornice dr Caidassi, starešina 
mojstrov dela Crlsman. predsednik 
komisije za podeljevanje priznanj 
Frandoli tržaški župan Spaccini in 
deželni odbornik za delo in načr
tovanje Stopper. Ob tej priliki ie 
dr. Caidassi dejal, da bo zbornica 
prihodnje leto raztegnila nagrade 
tudi na tiste Tržačane, ki so se 
uveljavili tudi izven tržaške pokra
jine, to je v drugih mestih v no
tranjosti Italije.

do 29 junija 1973; nanj se je že 
doslej priglasilo večje število tujih 
držav med temi pet afriških de
žel iz skupine SAMA. V okviru 
jubilejnega sejma bosta posebno 
poudarjeni lesna razstava in pri
reditev povezana s predelovanjem 
in razpečevanjem kave. Na seji je 
glavni svet obravnaval tudi vpra
šanje bodoče preselitve sejmišča v 
Barkovlje in sicer predvsem v lu
či nekaterih vprašan,! urbanistične
ga značaja.

NA TRŽAŠKI OBČINI

Na vpogled spiski 
davčnih zavezancev

Tržaška občina sporoča, da so v 
občinski palači (Largo Granatieri 
štev. 3) za dvajset dni na vpogled 
občinstvu spiski davčnih zavezan
cev za občinske davke Spiski obse
gajo imena davkoplačevalcev in 
ustrezne obdavčitve za leto 1973. 
Sestavljeni so bili na podlagi 
davčnih prijav, ki so prispele na 
občino do 20. septembra letos Na 
vpogled so tudi spiski davčnih za
vezancev za občinske davke z ob
davčitvami, ki se nanašajo na te 
koče leto.

nove za socialno skrbstvo, katerim 
bo dežela ustrezno povečala finanč
ne prispevke. Hkrati s tem pa se 
mesečna podpora civilnim slepcem 
dvigne na 12 tisoč lir (za popolne 
slepce) oziroma na 10.000 lir za 
druge kategorije slepcev. Pri gla
sovanju je bila za zakon o pomoči 
slepcem in gluhonemim dosežena 
enoglasnost, pri zakonu v prid ci
vilnim invalidom oa so se pred
stavniki MSI in PLI vzdržali

DELO DEŽELNEGA ODBORA

Novi posegi 
za socialno skrbstvo

Jubilejni 25. velesejem 
od 17. do 29. junija 1973

Te dni se je pod vodstvom pred
sednika dr Slocovicha sestal glav
ni svet avtonomne ustanove za 
eržaški velesejem. Na seji so odo
brili obračun in program priredi
tev v prihodnjem letu, ko bo trža
ški velesejem slavil svojo 25 ju
bilejno ponovitev. Mednarodni 
vzorčni velesejem bo v času od 17.

Za hitrejšo pomoč 
slepcem in invalidom

Na zadnji seji ki jo je vodil 
svetovalec Urli. je tretja posveto
valna komisija pri deželnem sve
tu sprejela dva zakona, izmed ka 
terih se prvi nanaša na civilne 
slepce in gluhoneme, drugi pa na 
civilne invalide. Oba zakona pred 
videvata nekaj izboljšav in hitrei 
ši postopek pri podeljevanju dežel 
ne pomoči omenienima kategorijama 
prizadetih deželanov. Za postopek 
bodo poslej skrbele občinske usta-

Deželni odbor je na zadnji seji, 
ki jo je vodil predsednik Berzanti, 
na predlog odbornika Stopperja 
sprejel štiri nove zakonske osnutke, 
ki določajo nova finančna sredstva 
za deželne posege po že obstoječih 
zakonih. Prvi zakon določa nadalj
njih 300 milijonov lir od leta 1973 
in še 300 milijonov od leta 1974 da
lje za pomoč ostarelim in revnim 
deželanom (po zakonu štev 3 iz 
letošnjega leta). Drugi zakon do
loča nadaljnjih 400 milijonov lir 
na leto (od leta 1973 do vključno 
leta 1975) za posege socialne nara
ve po zakonu štev. 27 iz leta 1989. 
Tretji zakon olajšuje priznavanje 
lekarniške oskrbe upokojenim kme
tom, trgovcem, obrtnikom in njiho
vim družinskim članom po zakonu 
štev. 10 iz lanskega leta, četrti za
kon pa predvideva raztegnitev de
želne pomoči v razmerju 1.000 lir 
na dan delavcem v kmetijstvu v 
primeru nesreče.

za obnovitev postopka pri določa
nju novih meja med občinami in 
za notranjo ureditev urejevanja 
samih občin, pri čemer pa dežela 
nima neposredne pristojnosti, tem
več le pristojnost, vzporedno z dr
žavno.

Kakor morajo imeti posamezne 
dežele svoje točno določeno mesto 

državi, je dejal dr. Berzanti, ta
ko morajo imeti točno določeno 
mesto v deželi tudi posamezne kra
jevne ustanove, ki so nosilke ljud
skih želja in potreb ter izraz de
mokratičnega sodelovanja. Prav za
to je potrebno, da se sodelovanje 
med krajevnimi ustanovami in de
želno upravo v prihodnje čimbolj 
utrdi, da bo ob skupnih naporih 
mogoče v čim krajšem času doseči 
otipljive uspehe na socialnem in 
gospodarskem področju. Zasedanje 
je dalo pozitivne rezultate, je še 
pristavil dr. Berzanti, saj so na 
njem prišla do izraza razna stali-, 
šča, ki so se večkrat medsebojno 
skladala, včasih pa tudi razhajala. 
Deželna uprava bo upoštevala pred
loge in prispevke, ki so prišli v 
ospredje med razpravo, zavrnila pa 
bo le tiste predloge, v katerih je 
opaziti težnjo po cepitvi deželne 
stvarnosti.

V razpravo je med drugimi po
segel tudi deželni odbornik za ur
banistiko De Carli, ki je med dru
gim navedel, da ima danes v naši 
deželi 66% vseh občin po 2.000 pre
bivalcev, kar dovolj zgovorno opo
zarja na dejstvo, da je večina de
želnih občin sestavljena iz šibkih 
sobesednikov deželne uprave, saj 
gre za krajevne ustanove z malo
številnim prebivalstvom, omejenimi 
ozemeljskimi razsežnostmi i|i pred
vsem s pičlimi finančnimi razpo
ložljivostmi. Prav zato je treba 
tem skupnostim priznati večje pri
stojnosti pri načrtovanju in večjo 
finančno samostojnost.

Smrt občinskega odbornika 
prot. Redenta Romana (KD)

Zaradi srčne kapi je včeraj po
poldne nenadoma umrl prof. Re- 
dento Romano, ki je v dosedanji 
občinski upravi opravljal funkcijo 
odbornika za mestno policijo in ce
ne na tržiščih. Bil je član Krščan
ske demokracije od 1944, od 1950 do 
1957 pa je bil pokrajinski tajnik 
KD. Rodil se je v Istri pred 61 
leti, po poklicu je bil profesor pra
va. Leta 1922 se je vpisal v kato
liško akcijo, bil častnik italijanske 
vojske v Afriki, nato pa je povelje 
val neki partizanski skupini. Leta 
1946 se je udeležil kot zastopnik 
Italije pariških pogajanj.

V tržaški občinski upravi je bil 
najprej odbornik za šolstvo, nato 
pa za mestno policijo in cene. Bil 
je tudi član upravnega sveta Trža
škega Lloyda, svoj čas pa so mu 
poverili upravo ONMI. Nekaj časa 
je bil predsednik tržaškega stalne
ga gledališča.

Tržaško vodstvo KD je ob nje
govi smrti izdalo žalno sporočilo, 
v katerem poudarja, da ji je bil 
vedno zvest, tako kot tajnik stran
ke kakor tudi v časih, ko je bn 
navaden član.

Občina je javila, 
skorajšnjih božičnih 
praznikih trgovine odprte z nasled
njim urnikom:

23. decembra bodo vse trgovine 
odprte od 8.30 do 13. ure ter od 
14.30 do 20. ure; 30. decembra pa 
bo umik od 8.30 do 13. ure ter 
od 15. ure do 20. ure: prodajalne 
cvetja bodo odprte z navadnim ur
nikom dne 24. decembra in 30. de
cembra, medtem ko bodo zaprte 
26. decembra in 1. januarja.

Priprave za cesto 
čez Monte Croce C.

Danes se v Vidmu sestane sku-
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Kulturni dom

SAŠA ŠKUFCA

JANKO IN METKA
otroška spevoigra v treh dejanjih
Dramaturška predelava in pesmi 

MIROSLAV KOŠUTA 
Scena

DEMETRIJ CEJ 
Kostumi

MARIJA VIDAU 
Glasba

IVAN MIGNOZZI 
Režija

MARIO URŠIČ 
Osebe:

Janko — Marko Sosič; Metka — 
Tanja Smotlak; Oče — Rado Na- 
krst; Mačeha — Zlata Rodoško- 
va: Tonček — Rudi Tavčar;
Stric Jemač, piskrovez — Danilo 
Turk; Učitelj in škrat —Stojan 
Colja; Nagajivček, palček — A- 
drijan Rustja; Boter Slama, 
ptičje strašilo — Alojz Milič; 
čarovnica — Leli Nakrstova; 
Pripovedovalec — Livij Bogateč.

Kot gozdne živali in otroci 
nastopajo še: Aleksander čok,
Roby Gorup, Elizabeta Malalan, 
Judita Malalan, Dario Olenik, 
Sonja Ozbič in Alda Sosič. 

Premiera:
Danes, 19. decembra ob 15.30.
Danes, ob 15. uri bo v Kultur

nem domu odprtje razstave risb, 
ki so jih otroci poslali ob pred
stavi «Tmuljčice».

Razstavljene bodo tudi vse ris
bice, ki smo jih prejeli za ob
javo v gledališkem listu «Janka 
in Metke*.

Razstava bo odprta do 31. ja
nuarja.

Gledališča
KULTURNI DOM
Dahes, 19. decembra. Saša Škuica 

«Janko in Metka* premiera.

ROSSETTI
Danes, ob 20.30: «Kralj Lear*.

AVDITORIJ ..
Danes, ob 20.30: «Noi delle veccffie 

province*.

VERDI
»Figarovo svadbo* bodo ponovili ka

kor sledi: jutri ob 20.30 za red C; 
v petek ob 20.30 za red B; v soboto 
ob 16. uri za dnevni abonma.

Kino

Včeraj-danes
Danes, torek, 19. decembra 

URBAN
Sonce vzide ob 7.42 in zatone ob 

16.23 — Dolžina dneva 8.41 — Luna 
vzide ob 15.16 in zatone ob 6.42.

Jutri, sreda, 20. decembra 
SVETOZAR

Vreme včeraj: Naj višja temperatu
ra 8,9, najnižja 3, ob 19. uri 8,2 sto 
pinje, zračni tlak 1024,6, veter vzhod- 

j nik 10 km na uro, vlaga 46 odst., 
pina italijanskih in avstrijskih stro- | nebo jasno, morje rahlo razgibano, 
kovnjakov ki se ukvarjajo s pro- | temperatura morja 11,7 stopinje, 
blemi skorajšnje speljave nove ce
ste čez prelaz Monte Croce Carni- 
co. Na seji bodo razpravljali o ne
katerih variantah za gradnjo ceste, 
o verjetnostnem razvoju prometa po 
njej in o nekaterih vprašanjih prav
nega, tehničnega in finančnega 
značaja.

Silovito trčenje pri Proseku 
zaradi izsiljevanja prednosti
Zaradi izsiljevanja prednosti je 

prišlo včeraj zjutraj do silovitega 
trčenja na pokrajinski cesti, ki pe
lje s Proseka na Opčine. 45-letni 
električar Giovanni Pausin iz Kri
ža 72 se je peljal po omenjeni ce
sti s svojim fiatom 1100. ko je pri
vozil na cesto fiat 500, ki ga je 
vozil 68-letni Milan Rupel s Pro
seka 336. Ker mu ni dal prednosti, 
privozil je namreč z zasebne poti 
na desni strani pokrajinske ceste, 
se Pausin ni mogel izogniti trče
nju. Pausin se je samo potolkel 
in opraskal po obrazu in čelu, Ru
pel se sploh ni poškodoval huje pa 
je bilo za Ruplovo ženo, ki je se
dela poleg moža. 57-letno Gisello 
Cossutta por. Rupel so prepeljali 
v bolnišnico z avtom Rdečega kri
ža in so jo sprejeli s prognozo ene
ga meseca na ortopedskem oddel
ku. Pri trčenju si je prelomila des
no pogačico, se ranila po glavi in 
rokah ter se tako močno udarila 
po bradi, da ji je izpadlo več zob.

ZARADI NEPAZLJIVOSTI IN BURJE

Trije večji požari
v dolinski občini

Pri tovarni GMT, na hribu Sv. Mihaela in pri Dragi 
so morali poseči miljski, tržaški m openski gasilci

ROJSTVA, SMRTI IN POROKE 
17. in 18. decembra 1972 se je 

v Trstu rodilo 8 otrok, umrlo pa je 
24 oseb.

UMRLI SO: 39-letni Vittorio Gia- 
cominj, 67-letna Lucia Clemente por. 
Roszler, 69-letna Caterina Medeot- 
ti vd. Valentini, 84-letna Carolina 
Jevancich vd. Pasqualini, 72-letna 
Luigia Car vd. Mortašsi, 73-letni 
Giuseppe Antoniom 71-letni Pietro 
Ragau, 53-letni Giuseppe Bunicci, 
74-letni Agostino Sancin. 69-letna Lir 
via Perini por. Galterosa, 62-letni 
Marcello Gerdol, 80-letna Elisabetta 
Peček, 88-letni Giovanni Ierman, 67- 
letni Santo Savron, 47-letna Cristi- 
na Todisco por. Orel, 93-lefcna Irma 
Kumer vd. Plankenstein, 63-letna E- 
lena Leonardis vd. Krasovic, 88-let- 
na Francesca Sodomaco vd. Paren- 
zan, 52-letni Francesco Lira, 83-let- 
na Maria Valentinuz, 77-letna Cate
rina Parenzan vd. Meneghetti, _ 77- 
letni Vittorio Zuccoli. 67-letnj Vitto
rio Grusovin, 88-letna Maria Cosolo 
vd. Vamente.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13 do 16. are) 

Biasoletto, Ul. Roma 16, Davanzo. 
Ul. Bemini 4, Al Castoro, Ul. Cava- 
na 11. Sponza. Ul. Montorsino 9 
(Rojan).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Vielmetti, Borzni trg 12. Centauro. 
Ul. Rossetti 33. AUa Madonna del 
Mare. Largo Piave 2. SanfAnna, 
Erta di S. Anna 10 (Kolonkovec).

Nazionaie 15.UU i6.30- 22.UU «11 Fačn 
no*. Barvni film. Marlon Brando.

Penice 15.30 «Shaft, colpisce anco- 
ra». Richard Roudtree in Moses 
Gunn. Prepovedano mladini pod Iz
letom.

Eden 16.00-22.15 «Io. donna*. Barvni 
film. Willy Colom in Nanci Cardi- 
nale. Prepovedano mladini pod Iz
letom.

Grattacielo 16.00—22.20 Agatha Cristie' 
«Champagne per due dopo il 
nerale*. Hayley Mills, Britt “

1 land. Detektivka.
Excelsior 16.45, 19.35, 22.15 «La prim® 

notte di quiete». Barvni film. Alan 
Delon, Sonia Petrova. Prepovedano 
mladini pod 14. letom.

Ritz 16.00—22.15 «La morte accarezza 
a mezzanotte*. Susan Scott, Simon 
Andreu, Peter Martell. Prepoveda
no mladini pod 14. letom.

Aurora 16.30 «L'arancia meccanica*- 
Barvni film. Prepovedano mladim 
pod 18. letom.

Impero 16.30 «1 ribelli di Scozia*. Mi
chael Caine. Barvni film.

Capitol 16.30 «...e poi lo chiamarono 
il magnifico*. Barvni film za vse- 

Cristallo 16.30 «Ma papa ti las«* 
sola?* Barvni film za vse. 

Filodrammatico 16.30 «1 sette desi 
deri di una vergine*. Barvni Wm- 
Prepovedano mladini pod 18. letom- 

Moderno 16.30 «Sesso sotto pelle*- 
Barvni film. Prepovedano mladim 
pod 18. letom.

Vittorio VMleto 16.15 «Decameron 
proibitissimo*. Barvni film. Prepo 
vedano mladini pod 18. letom-

Abbazia 16.00 «Gli occhi della notte* 
Barvni film. Audrey Hepburn, Alan 
Arkin. Prepovedano mladini pod 1- 
letom. , -

Ideale 16.00 «La grande battaglia no 
Pacifico*. Dokumentarec.

Astra 16.30 «La lotta del sesso 8 >«• 
lioni d’anni fa». Barvni film. *u"e 
Ege in Tony Bonner.

Kino Opčine 18.00 «APPUNTAM&N- 
TO AL PLAZA*. Zabavni film za
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VOJMIL RABADAN

KADAR SE ŽENSKI 
JEZIK NE SUČE

> ° Farsa v dveh dejanjih 
(Ljudski oder)

V soboto, 23. t.m. ob 20.30 V 
Prosvetni dvorani <L Gruden* V 
NABREŽINI.

Šolske vesti
OBVESTILO SINDIKATA 
SLOVENSKE ŠOLE V TRSTU
Prva seja glavnega odbora, izvoU® 

nega na zadnjem občnem zboru, 
danes, 19. t.m. ob 16 uri.

Ustanovljen antifašistični 
odbor za vzhodni Kras

Sinoči se je v Trebčah sestal no
voustanovljeni antifašistični odbor 
za vzhodni Kras, ki obsega vse vasi 
od Opčin do Bazovice. Pomen in 
namen antifašistične budnosti piri 
nas ie obrazložil novoivoljeni sve
tovalec v občinski svet Dolfi Wil- 
helm, ki je obenem opozoril na po
budo tega antifašističnega odbora 
za zbiranje podpisov na peticijo, 
ki jo bodo predstavniki odbora pred
ložili tržaškemu županu z zahte
vo, da oblasti čimprej ločijo kraj 
mučeniške smrti Tomažiča in tova
rišev od strelišča na Opčinah in da 
se ta kraj preuredi v spomenik. O 
tem bomo obširneje poročali .»utri.

Včeraj so se vneli v dolinski ob
čini kar trije požari, ki jih je burja 
v kratkem precej razširila, tako 
da so imeli tržaški miljski in open
ski gasilci obilo dela.

Prvi požar, je izbruhnil ob 16. 
uri na področju «čela» pri griču 
Brdo za tovarno GMT pri Bo
lj uncu in je uničil približno 3 ha 
pašnikov in grmičevja. Na kraj so 
dospeli miljski gasilci pod povelj
stvom vodnika Žaga, pa še gozdar
ji, finančni stražniki, policisti in 
karabinjerji.

Medtem ko so gasili ta požar, 
se je razvnel drug požar na hribu 
Sv. Mihaela med Boljuncem in Za- 
brežcem. Tu je zgorelo nad 4 ha

KJE BOMO 
SILVESTROVALI?

Tržaška kvestura je sporočila, da 
bodo javni lokali lahko odprti ob 
božičnih in novoletnih praznikih 
celo noč Javni lokali bodo lahko
odprti v noči od 24. do 25. decem- ^
bra od 25. do 26 decembra, od Sinoči je bila v Nabrežini seja 
31 decembra do 1 januarja in od ..jbajMksga sveta, ki je na dolgo 
1. januarja do 2. januarja 1973. .razpravljal a preureditvi občinskr

Seja občinskega sveta 
v Nabrežini

Hotelsko
turistično podjetje 
«PALACE H0TEL» 
PORTOROŽ

prireja veliko silvestrovanje. Igra 
li bodo priznam orkestri v hotelu 
PALAČE, v restavraciji LJUBLJA
NA. Možnost silvestrovanja je tudi 
ob POKRITEM BAZENU in DISCU 
CLUBU, Rezervacije po telefonu na 
ŠL 73343.

cipres in borovcev. Sem so dospeli 
tržaški gasilci pod poveljstvom vod
je Pittija ki so omejili požar, tako 
da ni ogrožal naseljenega področja. 
Na pomoč so jim priskočili še ga
silci z Opčin pod poveljstvom vod
nika Oliva. Požar so pogasili kma
lu po 21. uri.

Openski gasilci so posegli tudi v 
bližini Drage pri Steni nad nekda
njo železniško progo, kjer se je 
vnelo približno pol hektarja trav
nika.

Občinski svetovalec Slovenske 
skupnosti Glavko Petaros je sino
či izrazil zaskrbljenost nad števil
nimi požari, ki se po svoji istočas
nosti zdijo namerni. Govor je bil 
celo o tem, da so iz mimoidoče
ga aivta odvrgli goreče cunje, ki 
naj bi povzročile požar na hribu 
nad Boljuncem. V pristojnem komi
sariatu v Miljah pa izključujejo 
to možnost.

Pridržana prognoza
za Nabrežinko
Ob 9. uri dopoldne so sprejeli v 

oddelku za oživljanje 61-letno Lui- 
gio Skerk por. Marcusi iz Nabre
žine 167. Ko je prečkala cesto, jo 
je podrla s svojim fiatom 500 25- 
lefma Marta Radetioh iz Sabljičev 
2 pri Doberdobu, ki je bila name
njena v Trst. Skerkovo so prepelja
li z rešilnim avtom v bolnišnico, 
kjer so ji ugotovili močne udarce 
po glavi in sencih prelom desne 
noge in težave pri dihanju, zaradi 
česar so si zdravniki pridržal' 
prognozo.

Prispevki
Ob 15. obletnici smrti Bruna Ivan

čiča daruje žena 3000 lir za PD «Slo- 
venec*.

V počastitev spomina pokojne ma
tere in stare matere Jožefe Škerlj 
daruje družina 5.000 lir za sklad dr. 
Andreja Budala, 10.000 lir za Dija
ško matico, 3.000 lir za Narodno in 
študijsko knjižnico ter 2.000 lir za 
prosvetno društvo «Ivan Cankar*.

Ob 50. obletnici rojstva pok. K. De 
stovnika Kajuha, po katerem je ime
novana šola Gropada — Padriče, da
ruje družina Žagar - Padriče št. 32, 
2.000 Ur za Partizanski pevski zbor.

Umrl je zaradi padca
z visokega zidu
Po treh dneh od usodnega pad 

ca je podlegel hudim možganskim 
poškodbam in delnemu zamrznjenju 
58-letni delavec iz Fonsara Franco 
Lira. V prvih jutranjih urah 16. 
t.m. je bil kot običajno namenjen 
na delo da bi si skrajšal pot pa 
je krenil preko visokega zidu v 
bližini izhoda podzemske železnice 
pri poslopju štev. 52 v Ul. S. Mar- 
co, kot je delal skoro vsako ju
tro. Nenadoma je izgubil ravnotež
je in padel z višine 6 metrov. Na 
tleh je ležal dolgo časa, dokler 
ni policijska izvidnica opazila ne
gibno truplo. Moža sta agenta od
peljala v bolnišnico, kjer je Lira 
včeraj ob 3.35 izdihnil.

POPRAVEK
V zahvali ob smrti Tončke Grud«1 

se nam je vrinila neljuba P°nM’* 
Zgrešeni stavek bi se moral pr®vl 
glasiti: Posebna zahvala č. g. kup 
ku, dr. Poserelliju, sorodnikom itd-

Tržaška občina se pridružuje žsJ° 

sti, ki je zajela družino s smrtjo s°' 

meščana

prof. dr. 
Redenta Romana

odbornika in svetovalca 

občinskega sveta.

tržaške^

+
17. t.m. nas je zapustila naša dr*^

Alojzija Car
vd. Monassi u>-Pogreb bo danes, 19. t.m. ~ {ce. 

uri iz mrtvašnice splošne bolni 
žalostno vest sporočaj® 

sin Alojz, hčeri Lidija k* .j 
skupno s snaho, zetoma, 

in drugimi sorodnik** 
Trst, 19. decembra 1972 

Pogrebno podjetje Zimolo.

ZAHVALA
Srčna hvala številnim prijateljem in znancem, ki so z nami 

sočustvovali ob izgubi naše drage

JOŽEFE ŠKERU
Zlasti se zahvaljujemo profesorjem iz liceja »Prešeren*, Sind 

atu slovenske šole, uredništvu in upravi Primorskega dnevnik • 
Slovenskemu gospodarskemu združenju, odboru Narodne in štu®* 
ske knjižnice, Slovenski prosvetni zvezi. Minki in Dragu Pahori 
Mariji in Justi Bizjak ter družini Finderle.

Sin Franc, vnuka Radislav in Mlade*« 
snaha Marica ter drugi sorodni* •

Trst, 19. decembra 1972



PRIMORSKI DNEVNIK

GORIŠKI DNEVNIK
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NA POBUDO KRIŠKEGA PROSVETNEGA DRUŠTVA «VESNA»

RAZSTAVA DEL DOMAČINA ALBERTA SIRKA 
IN POČASTITEV SPOMINA JUSTA KOŠUTE

Košutova veseloigra «Na kriški osmici» v kriškem narečju

V Križu so v nedeljo odprli raz
stavo znanega slovenskega slikarja 
Alberta Sirka, ki je bil rojen v 
Križu. S to pobudo so hoteli člani 
Prosvetnega društva «Vesna» poča
stiti 25-letnico smrti svojega velike
ga rojaka. Razstavljenih je približ
no 35 - 40 slik, olj, akvarelov, risb, 
ki so last Sirkovih sorodnikov in 
znancev na Tržaškem.

Uvodoma je spregovoril tajnik PD 
»Vesna* * Niko Sirk, ki je v svojem 
nagovoru pozdravil prisotne, med 
katerimi smo opazili tudi predstav
nika jugoslovanškega generalnega 
konzulata Tepavca. Sirk je dejal, 
da se je začel mladi Berto kulturno 
udejstvovati prav v vrstah prosvet
nega društva «Vesna». Pohvalil je 
Pobudo Mestne galerije iz Pirana, 
ki je slikarju Sirku ob 25-letniei nje
gove smrti posvetila razstavo, na 
kateri je bilo razstavljenih približ
no 200 njegovih slik. Trud prire
diteljev je bil bogato poplačan, saj 
si je razstavo ogledalo nad 5.000 
oseb.

Pevski zbor »Vesna* je nato za
pel dve pesmi, nakar je spregovoril 
Predsednik društva likovnih umetni
kov in predsednik Mestne galerije 
Piran kipar Janez Lenassi, ki je 
orisal umetnišno podobo Alberta 
Sirka. Še zlasti je omenil njegove 
fr.arine, ki sodijo med najboljše iz 
slovenske in sploh evropske umet
nosti.

V imenu SKGZ je prisotne pozdra- 
vli Dušan Košuta in orisal lik 
Alberta Sirka z vidika znanca in 
Prijatelja. Spomnil se je na svoj 
obisk v Celju, kjer je umetnik 
bival. V njem je bil do zadnjega 
vedno živ spomin na rojstno vas in 
Pa tamkajšnje prijatelje.

Za zaključek slovesnosti so predsta
vi serijo 116 diapozitivov, ki jih je 
Kamilo Košuta posnel v Piranu na 
razstavi.

Popoldne in bila v Ljudskem do- 
■Pu spominska svečanost ob 10. 
obletnici smrti gledališkega igralca 
dusta Košute, ki je bil prav tako 
ti Križa. Dvorana Ljudskega doma 
je bila nabito polna, ko je tajnik 
Prosvetne zveze Mirko Kapelj spre
govoril o pokojnem Košuti. Poudaril 
3o navezanost Košute na rojstni kraj, 
njegovo privrženost gledališki umet
nosti in njegovo delo kot organi
zatorja ljudskih odrov. Bil je eden 
V pobudnikov in ustanoviteljev sio
nskega gledališča v Trstu, kjer 
In zaključil svojo bogato igralsko 
*n režisersko kariero.

Kapelj je obžaloval, da ni bilo 
btogoče ob tej priložnosti odkriti 
8Potrvinske table na njegovi rojst
ni hiši. Birokratski zapletljaji so 
bili tolikšni, da bo to mogoče komaj 
tez nekaj časa. Omenil je njegovo 
Jivljenjsko pot od rojstnega Križa 
r} Maribora, Ljubljane, pa spet 
Maribora, do zapora, fašističnega 
b*°rja, osvoboditve in njegovega 
Plodnega dela po koncu vojne, do- 
bler ni pred desetimi leti umrl.

Sledil je pester kulturni program, 
n>ed katerim je pevski zbor »Vesna* 

vodstvom pevovodje Franca 
^rjava zapel Bučarjevo «Tam, kjer 
P'sana so polja», Vodopivčevo <0 
vHerni uri*. narodno «Temna noč 
?p je storila*, rusko narodno «Ka- 
■tšo». Navdušenje občinstva je do- 

snglo višek, ko je zbor mojstrsko 
*npel Simonitijevo »Vstajenje Pri- 
fn^rske* ter partizansko »Brigade s 
Pribov*. Ploskanja ni hotelo biti 
/?nec. Občinstvo je zahtevalo pono- 
/bev, želji pa zbor iz tehničnih 
azlogov ni mogel ustreči, 

j.^lan Slovenskega stalnega gledali- 
:Ca Danilo Turk - Jocp je zatem 
Citiral Kajuhovo »Slovensko pe- 

Zlata Rodoškova je prebrala 
?bico Zore Košutove - Jugove »Ob 
bškem portiču*, Silvij Kobal in Li- 

i’° Bogateč pa sta podala dialog 
fuPnika in učitelja Jermana iz Can- 
‘Pfjevih Hlapcev. Nastop članov

je 
»Ko

(.."jcvin Hlapcev. Nastop 
talnega slovenskega gledališča 

Vključil Turk z. Župančičevo «

vaško*.
Tajnik Sirk je nato napovedal ve

seloigro «Na kriški osmicb, ki jo je 
napisal Justo Košuta. V režiji Lu
cijana Terčona so nastopili Ivan So
sič, Drago Košuta, Danilo Sedmak, 
Oskar Vidoni, Alojz Švab, Lučana 
Košuta, Sonja Sirk, Mario Sedmak, 
Leda Sirk in Franc Žerjav. Igra je 
napisana v sočnem kriškem narečju 
ter je pri občinstvu doživela velik 
uspeh. Vrsta zabavnih slik iz ri
biškega življenja se je zaključila s 
kriško himno, ko so se igralcem pri
družili tudi gledalci in so s skupno 
pesmijo zaključili prijetno popoldne.

--------------- i. f.

V Vidmu zaključen 
urbanistični tečaj

V Vidmu se je včeraj zaključil 
urbanistični tečgj, ki ga je orga
niziralo pristojno deželno odborni- 
štvo. Natečaj, ki je trajal štiri 
tedne, je obiskovalo večje število 
javnih upraviteljev, občinskih taj
nikov in njihovih sodelavcev. Od
bornik za urbanistiko De Carli je 
ob tej priliki napovedal, da bo 
njegovo odbomištvo v prihodnjih 
mesecih priredilo drug podoben te
čaj. Ob okrogli mizi, s katero se 
je zaključil prvi tečaj, so stro

kovnjaki obravnavali vprašanje rav
novesja med turističnimi pobudami 
in varstvom naravnega okolja. Z 
daljšimi poročili so nastopili de
želni ravnatelj za gozdove dr. Que- 
rini svetovalec bocenske letovi- 
ščarske ustanove dr. Uhuldschiner 
in prof. Poldini s tržaške univerze.

Nova sredstva 
za visokošolce

Deželni odbor je pripravil zakon
ski osnutek, ki določa nova finanč
na sredstva po zakonu štev. 18 iz 
leta 1967, to je za študijske štipen
dije, namenjene univerzitetnim štu
dentom. Dežela krije s svojimi pri
spevki vrsto stroškov, in sicer del 
stroškov za študente, ki živijo med 
akademskim letom v najetih sobah, 
za redno poslovanje menz in za 
brezplačno bivanje študentov v di
jaških domovih. V zvezi z novim 
zakonom je odbornik za šolstvo 
Giust dejal, da je deželni odbor 
sprejel ta ukrep z namenom, da bi 
začasno olajšal študij določenega 
števila slušateljev raznih fakultet, 
medtem ko bo v kratkem izdelal 
temeljitejši načrt za razvoj visoko
šolskega študija v Furlaniji-Julijski 
krajini.

OB PRISOTNOSTI DEŽELNEGA ODBORNIKA DEVETAGA

V Doberdobu so odprli sedež 
sekcije prostovoljnih krvodajalcev
Sedež pomeni pomembno etapo v plemenitem delovanju • Spomnili so se Karla Ferletiča, 

prvega krvodajalca iz Doberdoba - Domačini so darovali že 56 litrov krvi
bena stranka, nobena politična sila, 
je zaključil Devetag, ne sme in ne 
more biti proti temu, da se krvoda
jalcem nudi vsa potrebna pomoč 
pri njihovem delu.

Novi sedež je pred odprtjem bla
goslovil domači župnik, ki je preči- 
tal tudi pozdrav in čestitke gori- 
škega nadškofa Cocolina.
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VESTI Z ONSTRAN MEJE

Predstavnika socialistične 
partije NDR obiskala Koper

V Portorožu kompj'utrska obdelava turističnih podatkov
Slovensko obalo sta obiskala na

čelnik oddelka za mednarodne za
deve socialistične partije NDR Pa
vel Markowsky in načelnik oddelka 
za socialistične dežele te partije 
Willy Kolmann. V Kopru ju je 
sprejel sekretar obalnega komiteja 
Zveze komunistov Livij Jakomin, v 
Piranu pa predsednica občinske 
skupščine Jolanda Kos.

* * *

V Varšavo je odpotovala delega
cija obalnih sindikatov. S predstav
niki poljskih sindikatov kemične in 
naftne industrije bodo podpisali 
sporazum o počitniški izmenjavi de
lavcev. Okrog 70 poljskih delavcev 
bo 1973 letovalo v Sloveniji pri
bližno enako število slovenskih de
lavcev pa v Varšavi in v Krakovvu. 
Predstavniki obalnih sindikatov se 
bodo na Poljskem pogovarjali tudi 
o drugih oblikah sodelovanja.

• • •
V portoroškem hotelu Palače so 

kot prvi v Sloveniji uvedli kompju- 
trsko obdelavo turističnih podat
kov. Sodobna naprava jim pove 
starost, poklic in stalno bivališče 
gosta, ali je prišel na lastno po
budo ali na pobudo agencije in po
dobno. Podatki jim bodo omogoči
li uspešneje planirati prodajo nji
hovih hotelskih zmogljivosti.

* « *

Obalna Socialistična zveza je or
ganizirala širše posvetovanje o 
aktualnih družbeno - političnih na
logah. Predvsem so pudarili po
trebo po večjem sodelovanju obal
nih občin na vseh področjih. V 
zvezi s tem so podprli predlog, naj 
bi podrobno proučili možnosti za 
ustanovitev ene same družbeno po
litične skupnosti. Prav tako bo 
potrebno pospešiti priprave za usta
novitev enotne in učinkovite uprav
ne službe za potrebe celotnega 
obalnega področja. Govor je bil 
tudi o enotni obalni stanovanjski 
samoupravni skupnosti ter o dele
gatskem sistemu.

Tudi letos bodo domala po vseh 
gostinskih podjetjih na Primorskem 
organizirali silvestrovanje. Potreb
no pa bo pohiteti z rezervacijami 
tako glede silvestrovanja kakor 
tudi glede prenočišč. Razprodane 
so namreč že vse sobe v hotelu 
Jama v Postojni, nadalje v Lipici 
ter v Bovcu, na Lokvah in v 
Črnem vrhu. Nekaj prostih mest 
je še v Portorožu, vendar bo treba 
globoko seči v žep. V hotelu Me
tropol v Luciji stane silvestrovanje 
500 novih dinarjev. Vendar bosta 
za ta denar na razpolago gostom 
dva bifeja, kjer si bodo lahko 
vso noč izbirali kar' $i bodo za
želeli. Hkrati pa jih bo zabaval 
plesni orkester RTV Ljubljana pod 
vodstvom Jožeta Privška. Nekaj 
prostora je tudi še v drugih porto
roških hotelih, cene pa se gibljejo 
od 150 do 300 novih dinarjev. Ne
kaj prostih mest je nadalje še v 
Strunjanu ter v izolskih hotelih 
Marina. Simonov zaliv in Belve- 
der, medtem ko sta koprska hotela 
Triglav in Žustema že razprodana. 
Za Silvestrovo je možno še re
zervirati prostor v senožeškem Sta
rem gradu, nadalje v piranski Pun
ti v postojanskem Krasu in v ko
prskem Galebu. Gostinci bodo se
veda vsepovsod angažirali zabavne 
ansamble in ponekod tudi zabavne 
programe. Vsekakor se na Primor
skem tudi letos obeta tradicionalni 
veseli prehod iz starega v novo 
leto. * * *

V Ilirski Bistrci so končali se
rijo prireditev ob 65-letnici pla
ninskega društva. Na sklepni pri
reditvi so razvili društveni prapor, 
predstavniki družbeno političnih or
ganizacij pa so pripeli nanj spo
minske trakove. Ob tej priložnosti 
je bila tudi kulturna prireditev, ki 
so se je udeležili razen domači
nov tudi gostje - predstavniki Pla
ninske zveze Slovenije ter pri
morskih in zamejskih planinskih or
ganizacij.

L. O.

CASSA Dl RISPARMI0 Dl TRIESTE
(TRŽAŠKA HRANILNICA)

v upanju, da bi bilo leto 1973 
ekonomsko uspešno 
želi vesel božič in srečno novo leto 
vsem svojim strankam
In vsem tistim, ki ji bodo izkazali zaupanje, čeprav še ne poznajo 
njenih uslug

Ob priliki skorajšnjih praznikov, opozarja CRT - Tržaška hranilnica 
na eno izmed svojih številnih pobud: tudi letos se izvaja »pobuda 
trinajsta plača*, ki je namenjena — za takojšnje izplačevanje trinaj
ste plače zaposlenemu osebju — srednjim in malim industrijskim 
podjetjem, obrtnikom, trgovskim podjetjem ter podjetnikom s terciar
nega področja. Hranilnica dovoljuje posojila do 150.000 lir na usluž
benca (in sicer največ do 50 uslužbencev) po ugodni obrestni meri 
7% in to brez posebnih formalnosti. Posojila se bodo vračala v 
roku 6 mesecev od januarja 1973 dalje. Prošnje za posojila je treba 
predložiti pred prazniki Tržaški hranilnici (Cassa di Risparmio di 
Trieste) neposredno ali prek stanovskih organizacij.

OPERACIJA TRINAJSTA PLAČA

Videmski komunisti 
obiskali ZK v Tolminu

V Tolminu sta se včeraj srečali 
delegaciji videmske federacije KPI 
in občinskega komiteja Zveze komu
nistov občine Tolmin. Videmsko de
legacijo je vodil tajnik federacije 
Enzo Pascolat, tolminsko pa sekre
tar občinskega komiteja Vlado Ur
šič. Člani delegacije ZK so goste 
seznanili z ustavnimi sprememba
mi. s pismom predsednika Tita, z 
aktualnimi nalogami Zveze komu
nistov pri razreševanju družbenih 
Drotislovij ter z nalogami v zvezi 
z gospodarstvom. Videmski komu
nisti pa so govorili o svojih nalo
gah pri preobrazbi italijanske 
družbe.

Ob zaključku so se sporazumeli

Ob prisotnosti uglednih povabljen
cev, velikega števila domačinov ter 
vseh članov sekcije so v nedeljo 
v Doberdobu odprli novi sedež 
ADVS, orostovoljnih krvodajalcev.

Odprtje sedeža nima samo po sebi 
take važnosti, če ga ne upoštevamo 
kot nadaljevanje akcije, ki ima 
zelo globok smisel v življenju nas 
vseh in v družbi, v kateri živi
mo. Doberdobskim krvodajalcem po
meni nov sedež nekako priznanje za 
humano, prostovoljno pomoč, ki so 
je do sedaj dajali tistim, ki so je 
bili potrebni, pomeni pa tudi vzpod
budo za nadaljnje delo, v tej pleme
niti akciji.

Vse povabljence in domačine je 
na kratko pozdravil Jožef Ferfolja, 
ki je eden najstarejših krvodajal
cev in ki je daroval že preko 10 
litrov krvi. Za njim je spregovoril 
pred kratkim izvoljeni predsednik 
sekcije doberdobskih krvodajalcev 
Jožef Ferletič. Zahvalil se je županu 
Jarcu in občinski upravi za pomoč, 
ki so jo dali, da so prišli do svo
jega sedeža. Ferletič se je zahvalil 
tudi predsedniku krvodajalcev trži- 
škega okrožja Alessandru Buoru, ki 
si je mnogo prizadeval za ureditev 
doberdobskega sedeža. Končno se 
ie Ferletič zahvalil tudi deželnemu 
odborniku za zdravstvo Devetagu, 
ki je v svoji funkciji mnogo pripo
mogel vsem krvodajalcem v deželi.

Ferletič je nato prikazal nekaj 
statističnih Dodatkov delovanja do- 
bgrdobskih krvodajalcev. Člani so 
skupno darovali 221 steklenic krvi, 
kar bi bilo približno 56 litrov; pre
jeli so že pet diplom, dve bronasti 
in eno srebrno kolajno V občini je 
sedaj skorai dva odstotka krvoda
jalcev z ozirom na celotno prebi
valstvo. Odstotek je zelo visok, 
vendar je cilj sokeije v tem. da bi 
prišli do treh odstotkov.

Pomen novega dosežka sekcije 
so na kratko orisali tudi župan Jarc 
in predsednik tržiških krvodajalcev 
Buono. Slednji se je med drugim z 
ganjenimi besedami spomnil prve
ga krvodajalca iz Doberdoba, pok.
Karla Lavrenčiča. Njegovemu spo
minu so se prisotni oddolžili s 
enominutnim molkom in šopkom na
geljnov, ki so ga člani položili 
na njegov grob.

Deželni odbornik Devetag, ki je 
prerezal simbolični trak, je pohva
lil krvodajalce za njihovo plemenito 
delo, spomnil se je tudi Daljnega 
vzhoda, kjer se tudi preliva kri, 
vendar v čisto druge namene. De
vetag je dejal, da bo dežela še 
naprej skrbela za to plemenito or
ganizacijo, ki deluje anonimno in iz
ključno v korist človeka v stiski. No-
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UGOTOVITVE REVIJE PANORAMA

o nekaterih skupnih akcijah. Že 
v jeseni bodo videmski komunisti 
predavali širšemu aktivu v Tolmi
nu, tolminski predstavniki pa bodo 
svoje teme razvili v Vidmu Tesne
je se bodo povezali mladinci, že
ne, kmetje in delavci, prav tako 
pa tudi študentje in profesorji z 
ene in druge strani meje.

Ob zaključku so se udeleženci 
pogovorov odpeljali v Bovec na 
ogled Alpskega turističnega centra.

NA JUTRIŠNJI SEJI, KI BO OB 20. URI

Svetovalci bodo razpravljali 
o odprtju lekarne v Števerjanu
Ogromen dolg za kritje primanjkljaja v letu 1971

Obvestilo Kmečke zveze
KMEČKA ZVEZA vabi vinogradni

ke z Oslavja, iz Pevme in št. Mavra 
na predavanje inž. Zvonimira Sim
čiča, ravnatelja Zadružne kleti »Dobro
vo*, ki bo govoril o kletarjenju in 
ustekleničevanju specifičnih vrst vi
na: tokaja, pinota, merlota in kaber
neta. Ker zahteva vsaka vrsta vina 
specifično obdelovanje, smo prepri
čani, da bo naše vinogradnike za
nimalo, kako to delajo v veliki in 
priznani kleti na Dobrovem v Brdih 
in po izkušnjah predavatelja, drugod 
po svetu.

Predavanje bo danes, 19. decem
bra ob 19.30 v gostilni PRI PEPfJU 
na Oslavju.

Jutri ob 20. uri se v števerjanu 
sestane občinski svet. Na dnevnem 
redu je razprava o morebitnem 
odprtju lekarne v občini, uredili 
bodo poslovanje frizerjev ter se 
podrobneje pogovorili o finančnem 
poslovanju občine v lanskem, le
tošnjem in prihodnjem letu.

Obračun za leto 1971 izkazuje 
113 milijonov lir izdatkov in prav 
toliko dohodkov. Ogromni delež 
pri kritju primanjkljaja predstav
lja najem posojila, ki dosega v 
tej občini kar 74 milijonov. Tako 
visoko posojilo predstavlja izjemen 
primer v naši pokrajini, ki ga je 
mogoče opravičiti samo s tem, da 
je občina povsem kmečkega znača
ja, in zato šibka v pogledu davč
nih prejemkov. Če nekoliko pre
gledamo obračun, potem bomo u- 
gotovili, da so vrgli davki komaj 
4,1 milijona lir, prejemki od držav
nih davkov pa znašajo 9,3 milijona.

NA POBUDO KROŽKA 
»RINASCITA*

Pirella» OPP
V razmeroma kratkem času bomo 

imeli v Gorici tri pomembna preda
vanja. ki s svojo vsebino globo
ko posegajo v življenje naše druž
be Prejšnje dneve smo poslušali 
stališče družbeno zavzetih kvalifi
ciranih predstavnikov o nenasilju 
in odklanjanju služenja vojske

...... .

ČRN DAN VČERAJ NA GORIŠKEM

Smrtna nesreča peka na Plaču ti 
pri padcu s 13 m visoke strehe

V Sovodnjah se je ponesrečil mladenič iz Rupe - Hude poškodbe kolesarja

Na Placuti se je včeraj popoldne 
pripetila huda nesreča: pri padcu 
s strehe je zgubil življenje pek, 58- 
letni Ludvik Škarabot. O nesreči so 
sosedje takoj obvestili Zeleni križ, 
ki je hitro ranjenca odpeljal v 
splošno bolnišnico v Ul. Vittorio 
Veneto. vendar je umrl že med 
prevozom. Ugotovili so, da je smrt 
nastopila zaradi možganskega pre
tresa in večjega števila zlomov.

Vzroke nesreče ugotavljajo agen
ti policije. Vse kaže, da je Škara
bot odšel na streho popravljati te
levizijsko anteno in da se mu je 
zdrsnilo na vlažnih korcih: padel 
je z višine 13 metrov. Zapustil je 
dva sinova, Darija in Danila ter 
ženo Marijo Grmeg.

Petoveljsko razstrelivo 
uporabljajo le fašisti

Poslužujejo se ga le specializirane enote NATO

Sodna oblast in policija sta v 
zadnjem času spet obrnili svojo 
pozornost na fašistične teroristične 
skupine v naši deželi: med njimi 
iščejo krivce atentata pri Petov- 
ljah, v katerem so letošnjega 30. 
maja izgubili življenje trije kara
binjerji. Tako poroča zadnja šte
vilka milanskega tednika »Panora
ma*, ki objavlja dve zanimivi ugo
tovitvi. Prva se nanaša na tip eks
ploziva, ki so ga neznanci upora
bili za miniranje zapuščenega av
tomobila, t. j. T/4. O tem smo si
cer že vedeli, bolj zanimiva pa je 
ugotovitev, da so karabinjerji le
tošnjega oktobra, med preiskavo v 
hiši fašista Ivana Boccaccia, ki je 
tragično končal, ko je skušal usme
riti letalo na letališču v Ronkah, 
našli časopis, kjer je bil z rdečim 
svinčnikom podčrtan naslov o aten
tatu pri Petovljah.

Eksploziv T/4 izdelujejo le v 
ZDA, Zahodni Nemčiji in Belgiji, v 
Italiji sploh ni naprodaj, uporablja
jo ga specializirane enote NATO, 
med temi tudi komandosi italijan
ske vojne mornarice, trdi člankar 
v »Panorami*. Za atentate pri Pe
tovljah so neznanci porabili štiri 
kilograme tega razstreliva (to so 
ugotovitve izvedencev). Isto vrsto 
eksploziva, trdijo strokovnjaki, so 
uporabili v nekih fašističnih aten
tatih v Furlaniji v letih 1970 in 
1971 ter pred desetimi leti, ko so 
italijanski fašisti izvedli atentate 
proti Avstrijcem, v času hude kri; 
ze med Italijo in Avstrijo zaradi 
nemške manjšine v Južni Tirolski.

Krivce je torej treba iskati na 
desnici, med fašisti, ki prosto ro
govilijo na Tržaškem, na Goriškem, 
v Furlaniji. V dneh poizkusa ugra
bitve letala v Ronkah so karabi
njerji pokazali svoje zmožnosti in 
takoj našli ne le direktnega kriv
ca, marveč tudi njegove pomoč
nike. Cicuttini, fašistični prvak iz 
San Giovannija ob Nadiži, pa je 
zbežal verjetno v Grčijo.

Karabinjerji so takrat iskali 
krivce med videmskimi padalci. 
Če je razstrelivo T/4 zares, kot 
trdi člankar v Panorami, na raz
polago samo enemu rodu vojske, 
tedaj ni težko pregledati vse, ki 
so v tem rodu vojske služili. To 
bi se nekako skladalo z glasom 
neznanca, ki je v usodni noči te
lefoniral karabinjerjem glede za
puščenega avtomobila in ki je go
voril v dialektu obmorske Furla
nije. Tam nekje je vežbališče mor
nariških komandosov in precej teh 
vojakov je doma prav iz obmorske

Furlanije. Je morda sodna oblast 
primerjala glasove neznanca na 
magnetofonskem traku in drugih 
morebitnih osumljencev, ki se dru
žijo s fašističnimi prevratneži?

Filmski večer 
drevi v Štandrežu

Danes zvečer ob 20.30 bodo na 
sedežu prosvetnega društva »Oton 
Župančič* v Štandrežu predvajali 
partizanski film iz serije VOS 
«Obroč pod zemljo*.

Škarabotova pekarna je med naj- 
starejšimi v tem delu mesta. Ška
rabot je bil marljiv in vesten 
obrtnik, ki je imel vso pomoč v 
ostalih članih svoje družine, zlasti 
pa žene. Vest o njegovi smrti je 
globoko odjeknila v tej ljudski 
četrti.

Na pokrajinski cesti pri So
vodnjah se je prejšnji večer pone
srečil 23-letni Ivan Devetak iz 
Rupe 56, ki je trčil z avtomobi
lom. Približno ob 1. uri po polnoči 
je Devetak vozil s svojim fiatom, 
z registrsko tablico GO 52892, iz 
Sovodenj proti Gorici. Ko je prehi
teval, mu je citroen, last, Giovanni
ja Tercuza. privozil nasproti in trčil 
v mladeničevo vozilo. Fanta so ta
koj prepeljali v bolnišnico, k.ier so 
mu zdravniki ugotovili lažji mož
ganski pretres in razne praske po 
telesu. Zdravil se bo tri dni.

Precej slabo je zdravstveno sta
nje 52-ietnega Emilia Hasseka iz 
Ul. Brigata Pavia 29, ki je v Štan
drežu padel z mopeda. Ko so ga 
pripeljali v bolnišnico se mu je sta
nje še poslabšalo in so ga z rešil- 
cem odpeljali v videmsko bolnišni
co, kjer so si zdravniki zaradi moč
nega udaca v glavo pridržali pro
gnozo.

Cheber Vanuccio iz Tržiča se je 
poškodoval, ko je zavozil s ceste 
pri Gradišču.

V bolnišnici so mu zdravniki ugo
tovili možganski pretres ter razne 
udarce po vsem telesu okreval bo 
v 15 dneh.

Doma se je ponesrečila Elvira 
Magnacco. Ozdravela bo v desetih 
dneh. Udarila se je v glavo in 
prsmi koš. O vzrokih nesreče ni 
znala ženska nič povedati.

Kmetovalec 37-letni Ugo Bregant 
iz Ul. Giulio Cesare 19, je padel 
s kolesa in si zlomil hrbtenično 
vretence in stegnenico. V bolnišnici

bo ostal 40 dni.
V splošno bolnišnico so sprejeli 

Valerijo Cociancich in njenega 2- 
letnega sina Massima. oba iz Vid
ma, ki sta se poškodovala pri cest
ni nesreči na mostu 9. novembra. 
Oba bosta okrevala v treh dneh.

Cristiano Esposito, šest mesecev 
star dojenček, je v Tržiču padel z 
mize. Otrokova mati je takoj pokli
cala rešilca, ki je dojenčka pripeljal 
v tržiško bolnišnico, kjer bo zaradi 
udarca v glavo ostal 10 dni.

Bruno Ullian. delavec podjetja 
Mosetich iz Tržiča, si je na delu 
zmečkal palec desne roke. V bol
nišnici, kjer so ga sprejeli 20 dni 
na zdravljenje, je povedal, da mu 
je marmornata plošča padla na 
roko.

Šahovska simultanka 
v Štandrežu

Šahist Flavij Nardin iz Nove Go
rice je v soboto zvečer odigral 
simultanko s 14 člani šahovskega 
kluba iz Štandreža. Tekmovanje je 
bilo v prostorih prosvetnega društva 
»Oton Župančič*. Zaključilo se je z 
12 zmagami v korist Nardina in 
dvema zmagama v korist štandre- 
ških igralcev: Med domačini sta 
zmagala Loris Nanut in Viljem Za
vadlav.

JADRANSKI KOLEDAR
s priloženimi knjigami je v proda
ji na Goriškem. Dobiti ga je mo
goče pri raznašalcih Primorskega 
dnevnika, v Gorici pa na upravi 
Primorskega dnevnika, na sede
žu Slovenske prosvetne zveze, v 
Katoliški knjigami in knjigami 
»Carducci*.

V soboto zvečer so se v restav
raciji »Lantema d’Oro» na Gradu 
sešli predstavniki Gorice in Nove 
Gorice ter si izmenjali / novoletna 
voščila in želje, da bi se sodelo
vanje na skupnih vprašanjih uspeš
no nadaljevalo. Ob tem so se sešli 
tudi časnikarji, ki delujejo na eni 
in drugi strani meje. Oblika občas
nih stikov na uradni ravni je na 
Goriškem že zelo udomačena ter 
uspešno vpliva tudi na časnikarske 
delovne odnonose. Pozdravna nago
vora sta imela župan De Simone 
in predsednik šimac. Na sliki (od 
desne na levo) župan občine Gorica

Pasquale De Simone, predsednik 
trgovinske zbornice Elio Lupieri, 
predsednik občinske skupščine No
va Gorica in predsednik pokrajin
ske uprave iz Gorice dr. Bruno 
Chientaroli.

(Foto Altan)

Urnik javnih lokalov 
za prihodnje praznike

Goriška kvestura je izdala odlok, 
v katerem pravi, da bodo za božič
ne in novoletne praznike ter za

»v. tri kralje vsi javni lokali lahko 
zaprli tri ure kasneje. Odide bo 
veljal v naslednjih dneh 24.. 25., 
26. in 31. decembra ter 1., 2., 5. 
in 6. januarja prihodnje leto.

Lastniki bodo lahko imeli odprte 
javne lokale 3 ure več ne da bi 
jim bilo to treba javiti pristojnim 
oblastem.

NAROČITE SE NA

Primorski dnevnik!

zaradi vesti in o Valpredi, pri
hodnji teden pa bomo pc-slušali stro
kovnjaka s področja terapije umo- 
bolnih. Kulturni krožek «Rinascita» 
iz Gorice bo jutri zvečer prire
dil na sedežu KPI predavanje dr. 
Agostina Pirelle, direktorja umobol
nice v Arezzu in pokrajinskega od
bornika za zdravstvo iz Arezza Bru
na Beninija. Pirella je bil svoj 
čas vodilni človek v goriški umo
bolnici, ali kakor ji vsi pravijo: 
OPP (Ospedale Pslchiatrico Provin- 
ciale).

STALNO SLOVENSKO GLEDA
LIŠČE V TRSTU: SLOVENSKA 
PROSVETNA ZVEZA V GORICI 
in ZVEZA SLOVENSKE KATO
LIŠKE PROSVETE V GORICI 
v sodelovanju z Ustanovo za 
kulturne in umetniške prireditve 
EMAC iz Gorice

FILIBERT BENEDETIČ

PRAVILA IGRE
Drama upanja 

ali kakor se to vzame 
(Slovenska novost)

Jutri, 20. decembra ob 20.30 v 
gledališču »G. Verdi* v Gorici 
ABONMA RED A, B, C.
Vozni red avtobusov za predstavo 
»Pravila igre* v Gorici: 
AVTOBUS ŠT. 1:

Vrh odhod ob 19.30 gostilni 
Devetak - Grilj; Poljane ob 
19.30 gostilna Peric; Doberdob 
ob 19.35 pred občino; Jamlje 
ob 19.40 gostilna Pahor; Dol 
ob 20.00 Boneti, Palkišče, go
stilna Peric; Rupa - Peč; Ga
brje ob 20.05 pri gostilni Ožbot. 

AVTOBUS ŠT. 3:
Sovodnje odhod ob 19.25 pri 
občini, pri gostilni Tomšič; 

Podgora ob 19.40 pred vhodom 
v tovarno; Števerjan ob 19.50 
Bukovje; Števerjan ob 19.55 
Dvor; Oslavje ob 20.05 pri 
kostnici; Pevma - št. Maver ob 
20.10 pri spomeniku.

SAŠA ŠKUFCA

JANKO IN METKA
otroška spevoigra v treh dejanjih

V četrtek, 21. t.m. ob 10. in 16. 
uri v Katoliškem domu v Gorici

Razna obvestila
Iz tehničnih razlogov odpade v če

trtek, 21. decembra, srečanje a 
pisateljem Cirilom Kosmačem.

28. decembra ob 12. uri zapade 
rok za vlaganje prošenj za natečaj 
za dve mesti upravnega tajnika 
pri občinski upravi v Gorici.

V Sovodnjah bo davčni izterjeva
lec pobiral davke na občini jutri, 20. 
decembra, od 8. do 12. ure.

PD «0. Župančič* iz Štandreža 
vabi vse vaščane danes, 19. de
cembra, ob 20. uri na predvajanje 
filma iz serije VOS »Obroč pod 
zemljo*.

PD »Kras* in čitalnica iz Dola 
priredita v četrtek, 21. decembra, 
ob 19.15 predvajanje filmov »Inšpek
torji* in »Med dvema ognjema*.

PD «Briški grič* iz Števerjana bo 
v četrtek, 21. decembra, ob 20.30 
vrtel tri filme iz serije VOS in sicer 
»Ena in tri*, »Obroč pod zemljo* 
in »V mreži*.

Na sedežu PD »O. Župančič* bo 
v petek, 22. decembra, ob 20. uri 
imela predavanje prof. Mara Novak 
iz Ajdovščine. Govorila bo o po
topisu po slovenskih krajih.

Kino
Gorica

VERDI 15.45—21.45 »D padrino*, M. 
Brando in A. Pacino. Barvni film.

CORSO 17.00 — 22.00 «1 Giganti del 
brivido*. Paul Nevvman. Ameriški 
barvni film.

CENTRALE 17.00-21.00 »Anche per 
Django le carogne hanno un prez- 
zo». J. Cameron in E. Barras. Barv
ni film.

MODERNISSIMO 16.30 — 22.00 «De- 
litto in pieno sole*. Igrajo Alain 
Delon in M. Ronet. Barvni film, 
mladini pod 16. letom prepovedano.

VITTOR1A 17.15 - 22.00 «E si salvd 
soltanto Taretino Pietro con una 
mano davanti e 1’altra di dietro*. 
C. Brert in G. Favretto. Barvni 
film, mladini pod 18. letom pre
povedan.

Tržič
AZZURRO 17.30 »n decamerone ne- 

ro». Barvni film.
EXCELSIOR 16.00 »Ulisse non deve 

morire*. Barvni film.
PRINCIPE 17.30 «L’uomo dinamite*. 

Barvni film.
Nova Gorica

SOČA »Džangov sin*, italijanski barv
ni film, ob 18.00 in 20.00.

SVOBODA «Vmitev sedem veličast
nih*, ameriški barvni film, ob 18.00 
in 20.00.

RENČE »Jegulja za 300 milijonov*, 
italijanski barvni film, ob 19.00.

DESKLE: Prosto.
KANAL: Prosto.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je dežurni 

lekarna Alesani, Ul. Carducci 12, tel 
22-68.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves aan m ponoči je dežurni 

lekarna AUa Salute, Ul. Cosulich,
M. 72-460.
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IZ POROČILA BORISA RACETA, PREDSEDNIKA SKGZ, NA 9. OBČNEM ZBORU

Dela je pred nami vedno več, zato je treba SKGZ utrditi 
in pritegniti mladino za sodobnejšo vsebino in nov polet
Vztrajamo: Slovenci v Italiji moramo biti enakopravni, beneške Slovence morajo oblastveniki priznati, da so del slovenske narodnostne skupnosti - Vsi 
skupaj moramo biti zaščiteni kot narodnostna skupnost - Terjamo, da se govori na bilateralnih srečanjih med Italijo in Jugoslavijo o naših 
problemih, kajti samomorilno bi bilo, če bi se zanašali samo na notranji razvoj v Italiji, saj nam zgolj sklicevanje na ustavna določila ni

prineslo konkretne uveljavitve narodnostnih pravic

Predsednik Race podaja svoje poročilo

Boris Bače je začel svoje pred
sedniško poročilo s splošnim pre
gledom svetovnega dogajanja v dve
letnem obdobju do danes in ugo
tavljal. da sloni bogatost dogodkov 
v mednarodnem življenju predvsem 
na spoznanju, da bi tretja svetovna 
vojna pomenila uničenje človeštva. 
Ta sodba pa sloni na dejstvu, zato 
pa skušajo razne velesile, ki bi bi
le v morebitni svetovni moriji pro
tagonistke. razjasnjevati medseboj
ne odnose. Navedel je primer spo
ra glede Nemčije, ki je bil v Ev
ropi glavna ovira za sporazumeva
nje in bi v danem trenutku lahko 
postal povod za spopad. Ta spor 
je razrešil Brandtov realizem, ki 
ga je na zadnjih volitvah potrdila 
večina zapadnih Nemcet. Ob tem 
je omenil priprave na evropsko 

' konferenco o varnosti, na kateri 
naj bi prišlo do splošnega dogo
vora o stalnosti današnjih meja 
kot glavnem pogoju za ohranitev 
miru. Dotaknil se je tudi žarišča 
vojne na Daljnem vzhodu, kjer se 
mora vietnamsko ljudstvo že 27. 
leto boriti za svobodo proti ameri
škemu imperializmu ter izrekel že
ljo, da bi tudi ta narod in pred
vsem njegov mlajši rod končno 
spoznal, kaj je mir in da bi si 
uredil svojo domovino po lastni 
zamisli.

Glede odnosov med Jugoslavijo 
in Italijo je Race dejal, da so se 
v tem dveletnem obdobju ti odnosi 
še izboljšali, čeprav je prišlo do 
trenutnih zastojev.

Kar se pa tiče razširitve izme
njav, informacij in stališč med po
litičnimi organizacijami na regio
nalni ravni, je prišlo do večje po
globitve in na takih srečanjih je 
vprašanje narodnostnih skupnosti 
zavzemalo eno najvažnejših mest.

V italijanskem zelo razgibanem 
življenju je v letu 1971 nova ust
varjalna smer združene akcije sin
dikatov začela dajati vidne sadove 
tudi na politični ravni, na ravni 
reform v korist delavskega razre
da. Posebej .je Race podčrtal re
formo stanovanjskega sistema, 
davčno reformo in odnose v kme
tijstvu. Glede sindikalnih akcij je 
dejal, da se je izkazalo, da je mo
goče s kombinirano akcijo doseči 
največjo afirmacijo delavskega raz
reda bodisi glede pravičnejše poraz
delitve dobrin, ki jih ustvarja, bo
disi glede njegovega vpliva na spoš- 
ne družbene razmere.

Toda kapital se je tega začel do
bro zavedati in se je odločil, da 
ustavi pohod delovnih množic k 
oblasti. S sodelovanjem vsemogoč
ne nazadnjaške birokracije je obu
jal k življenju fašizem in zaokre- 
nil vladno krmilo proti desni,, kljub 
temu da izid predčasnih parlamen
tarnih volitev še zdaleč ni nareko
val take rešitve. Tako nimamo Slo
venci žal v sedanji vladi nobenih 
zagovornikov, pa naj je bila njiho
va moč v prejšnjih vladah še ta
ko šibka.

Fašizem je torej dvigal glavo. 
Cinično je s terorističnimi dejanji 
ubijal ljudi, da bi ustvaril psihozo 
strahu in negotovosti ter s pomočjo 
zaščitnikov sprevrgel krivdo na le
vico, s čimer .je hotel izsiliti po
trebo po «redu» in obračun z vsem 
naprednim gibanjem.

V dolgi vrsti fašističnih dejanj 
na Tržaškem in Goriškem, jih je 
bilo kar 24 naperjenih proti Sloven
cem, kar pomeni da si fašizem 
ravno pri nas ostri zobe in se nje
gov bes, podobno kot na Koroškem, 
izživlja predvsem na vidnih javnih 
slovenskih znakih.

Potem ko je poudaril, da faši
zem ne dviga glave samo pri nas, 
ampak da je sestavni del črne 
internacionale, ki uživa podporo do
ločenih centrov političnih moči, je 
prešel na podlo fašistično dejavnost 
na Koroškem, kjer izzivalno in ob
jestno odstranjevanje slovenskih na
pisnih tabel spominja na fašistič
ni teror pri nas pred petdesetimi

Fašizem se v Avstriji kot v Italiji 
krepi s popustljivostjo državnih in 
sodnih organov. Krepi ga tudi dej
stvo, da preprečuje izvajanje narod
nostnih pravic Slovencev. Slej ko prej 
spada hoj proti fašizmu med temelj
ne cilje političnega boja zamejskih 
Slovencev. Zato smo tržaški Slovenci 
z navdušenjem sodelovali na protifa
šistični, manifestaciji 14. decembra 
1970 in se strinjali s tržaškim župa
nom, ki je dejal, *da je bila ta ma
nifestacija zgodovinskega pomena za
radi enotne prisotnosti vseh sestav
nih delov naše družbe, kjer se je 
ponovno odkril čut bratstva med ob
čani italijanskega ali slovenskega je
zika, ki jih združuje neodpovedljivo 
sovraštvo do fašizma in njegovega na
silja, ker Jih Trst, kMe dva koraka 
od meje, ne sme ločevati, ampak 
združevati*

Omenil Je ' tudi gWor težaškega 
generalnega prokuratorja ob otvo
ritvi novega sodnega leta januarja 
1971, ko je bil prvič po fašistični 
dobi govor o slovenski narodnostni 
skupnosti.

Potem ko je omenil vstop SKGZ 
v tržaški Enotni protifašistični od
bor, je prešel na ljudsko štetje, ki 
se je vršilo oktobra 1971. Ob tem 
štetju je poudaril Race, so pri
stojni uradi storili vse, da bi bilo 
naštetih čim manj Slovencev. Iz
vajal se je sistematičen in koordi
niran pritisk na občane, popisoval
ce in župane z namenom, da bi 
čim večje število Slovencev pre
strašili. Končalo se je sicer s spre
jemanjem slovenskih pol, toda 
kljub temu je ves potek štetja še 
dokaz več, da v teh razmerah ni 
mogoče priti do prave narodnostne 
slike pfi nas. Ljudsko štetje 1971 
je vsekakor pomemben mejnik v na
šem boju, je zaključil Race. in bo 
za vzgled, kaj je mogoče doseči 
z enotnostjo, pogumom in vztraj
nostjo.

Naslednja točka obravnavanja 
predsednikovega poročila je bil juž- 
notirolski paket, ki je pomenil re
šitev narodnostnega problema nem
ške narodnostne skupnosti in ople
menitenje odnosa do narodnostnih 
skupnosti sploh ter razbil dotlej še 
mnogokje prisotno mnenje, da 
pomeni zaščita manjšine zgolj za
gotovitev uporabe .jezika šolstva 
in razvoja kulture ter potrdil, da 
pomeni taka zaščita nekaj mnogo 
širšega, ker lahko posega na vsa 
področja življenja manjšine

Brez dvoma predstavlja južnoti- 
rolski paket primer, na katerega 
se bo morala sklicevati vsa bodoča 
manjšinska zakonodaja v Italiji in 
bo zato pomembno izhodišče pri 
dokončnem oblikovanju določil za
kona za zaščito naše skupnosti.

J 3. december 1971 je bil drugi po
membni mejnik v življenju sloven
ske narodnostne skupnosti v Italiji. 
Tega dne so namreč odposlali te
danjemu ministrskemu predsedniku 
Colombu pismo s podpisi slovenskih 
zastopnikov političnih, manjšinskih 
in kulturnih organizacij.

To pismo je pomembno, ker so 
v njem zastopniki vseh Slovencev 
v deželi Furlaniji - Julijski kra
jini prvič strnili v dokument te
meljne zahteve naše skupnosti in 
ker so ga podpisali pripadniki slo
venske narodnostne skupnosti, bo
disi v imenu slovenskih organiza
cij bodisi v imenu vsedržavnih 
strank. S tem je bila podčrtana 
težnja naše skupnosti, da se obli
kuje v subjekt.

Vse leto 1971 je za našo skupnost 
potekalo v znamenju pisma Colom
bu. kar se je odražalo v dejavno
sti naših kulturnih organizacij in 
tudi v znakih solidarnosti demo
kratične italijanske javnosti, ven
dar je bilo kljub temu treba ča
kati leto dni, da je Colombo spre
jel slovensko delegacijo. Na tem 
obisku je prišlo do prvega nepo
srednega stika slovenskih pred
stavnikov s predsednikom vlade, 
kar mora po mnenju samega pred
sednika predstavljati izhodišče za 
nadaljnje delo. Pomembna je tudi 
potrditev načela, da italijanska 
država želi v duhu ustave ovred
notiti in spoštovati manjšine, da nas
protuje vsaki obliki asimilacije in 
da veljajo manjšinski problemi za 
vso slovensko narodnostno skupnost 
brez razlike.

Ob tem pa moramo ugotoviti, je 
dejal Race, da enoletna bilanca ni 
za nas Slovence zadovoljiva. Res 
so parlamentarne volitve in druge 
krize marsikaj zavrle, toda da
našnji predsednik vlade je potrdil 
Colombove obljube in kljub temu, 
da je dal zagotovila celo pred par
lamentom. je bilo storjenega bore 
malo

Glede stikov z matično domovi
no je Race dejal, da je bila v 
zadnjih letih skrb matice do manj
šine globlja in še bolj angažirana, 
tako da so problemi zamejskih Slo
vencev stalno prisdtni predvsem v 
SZDL in v skupščini. S posebnim 
zadoščenjem smo pozdravili tista 
dopolnila ustave SR Slovenije, ki 
obvezujejo republiko za skrb za Slo
vence izven meja SFR Jugosla
vije. Želimo si, da bi se čim hi
treje uresničevale vse 06tale po
bude, da bi res ta prostor posta
jal vedno enotnejši.

Glede gospodarskega položaja ki 
ni rožnat, je predsednik SKGZ 
dejal, da je gospodarstvo Trsta 
utrpelo največ škode zaradi poli
tične nestrpnosti, zgrešene vere v 
samozavestnost in zaradi iluzij, da 
more veliko pomorsko, trgovsko 
in industrijsko mesto živeti brez za
ledja, zaradi katerega je pravza
prav nastalo. Če je gospodarsko živ
ljenje pri nas vendarle nekoliko 
samostojnejše od ostalih področij 
v državi, se je treba zahvaliti od
prti meji.

To spoznanje ni novo, je dejal 
Race. Sprejeli so ga in ga širijo 
odgovorni politični in gospodarski 
krogi, ki upravičeno trdijo, da je 
posebno za življenje Trsta nujno 
potrebno prijateljstvo in sodelova
nje z Jugoslavijo in Avstrijo ter 
z drugimi zalednimi državami. Vse 
to pa ne bo uresničeno, če bomo 
na tej strani meje Slovenci ne
enakopravni državljani in če ne bo 
beneškim Slovencem priznano da 
so del slovenske narodnostne skup
nosti. Pravi, trajni in glavni člen 
prijateljstva .je lahko le narod
nostna skupnost, ki se ne boji ju
trišnjega dne.

Tudi sklicevanje na ustavna do
ločila ni prineslo Slovencem kon
kretne uveljavitve narodnostnih 
pravic. Zaradi tega se .je vedno 
močneje uveljavljala zahteva, da 
je treba s posebnimi zakonskimi 
določbami zaščititi našo skupnost. 
Glede tega je omenil vse predlo
žitve osnutkov zakona za nravno

zaščito naše skupnosti, ki so jih 
v pretekli dveletni dobi predložile 
razne politične stranke pn nas, 
od KPI in PSI do SS in SDZ. Tu
di osnutek ustavnega zakona, ki 
ga je po južnotirolskem primeru 
izdelala SKGZ, je važen političen 
dokument, ki bo igral veliko vlogo 
pri utemeljevanju in formuliranju 
naših zahtev.

Vsem Slovencem je jasno, je ob tem 
dejal Race, da ne bi prišli do pred
sednika vlade, če ne bi šli tja sku
paj. Prav tako mora biti jasno, da 
se tudi v parlamentu ne bo nič spre
menilo, če ne bomo skupno nastopali. 
Zaradi tega je pripravljenost za skup
ne nastope preizkušnja zares iskrene 
želje, da Slovenci dejansko in čim- 
prej pridemo do svojih pravic. Leto 
volitev je šlo mimo, treba se je to
rej dogovoriti za nadaljnje nastope v 
Rimu. Spričo tolikih osnutkov in spri
čo tega, da ima vsak osnutek ko
ristna določila, bo nujno potreben 
dogovor o minimalnih okvirih, ki 
naj jib vsako določilo vsebuje.

Posebno pozornost je Race na
menil v svojem poročilu Beneški 
Sloveniji. Dejal je, da si bomo 
zanjo prizadevali, dokler ji ne bo 
priznano, da je del slovenske na
rodnostne skupnosti v deželi Fur
laniji - Julijski krajini. To priz
nanje pa se sila težko prebija sko
zi predsodke nacionalistično mi

, selnost in celo strankarske koristi. 
Ob tem je omenil ugodna stališča 
goriškega in tržaškega komiteja KD 
do tega vprašanja ter ugotavljal 
negativno stališče videmskega ko
miteja, ki bi moralo biti najbolj 
poklicano, da se spoprime z re 
sevanjem narodnostnega vprašanja 
v svojem območju.

Ne glede na vse te težave pa 
je Race omenil, da prebujajoča na
rodnostna zavest v teh Kraiih ču
ti potrebo, da se vedno boli ma
nifestira na kulturnih prireditvah, 
srečanjih in okroglih mizah, kar so 
dokazale številne uspele prireditve. 
Omenil je tudi razgibanost Društva 
izseljencev iz Beneške Slovenije, ki 
je za svojo bogato dejavnost že 
dobilo priznanje s strani dežele s 
tem. da je bil njegov zastopnik 
imenovan v novoustanovljeno kon- 
zulto in izseljenstvo.

Predsednik se je nato dotaknil 
vprašanja mladine in poudaril nje
no zrelost in borbenost ob zasedbi 
šol pred dvema letoma.

Glede kmečkega vprašanja je 
dejal, da po tolikih izjavah, da 
nam je treba dati pravice, da bo
gatimo okolje res ni bilo mogoče 
držati v brezpravnosti slovenskega 
kmeta na Tržaškem, kar zadeva 
vodenje njegovega zdravstvenega 
zavarovanja. Letos je bila končno 
ukinjena komisarska uprava nad

blagajno, ki so jo dolga le,a vsi
ljevali samo zaradi tega, ker je 
bilo jasno, da bi volitve prinesle 
zmago Kmečki zvezi. Letošnja 
zmaga liste Kmečke zveze je na
grada za njeno dvajsetletno delo v 
prid slovenskemu kmečkemu prebi
valstvu.

Priznati moramo, je v nadalje
vanju govora dejal, da smo bili 
odsotni predvsem na zakonodajnem 
področju, tako parlamentarnem 
kot deželnem. V tem pogledu smo 
bili že leta pomanjkljivi in smo 
prepričani, da bomo z referentom 
za raziskave, ki bi bilo dobro da 
bi se kril z referatom za zakono
dajo, to vprašanje zadovoljivo rešili.

Zvezi tudi ni uspelo, da bi uspešno 
propagirala, naj bi se tržaški Slovenci 
sistematično in vsestransko posluževali 
pravic ki izhajajo iz Posebnega sta
tuta, predvsem kar zadeva slovenski 
jezik v odnosu do javnih uradov in na 
sodiščih. Za to so se upravičeno 
ogrevali nekateri člani našega Glav
nega odbora.

Najti bo treba pravo zdravilo 
za izruvanje atavizma, ki je še v 
nas, ki pa gotovo ni več v toliki 
meri na mestu.

Glede očitkov, da je SKGZ med na
šimi ljudmi premalo poznana in da 
bi podrobnejši vpogled v njeno de
javnost žel več priznanja, je Race 
pripomnil, da Zveza ni organizacija

ljudi, ampak zveza organizacij. Ra
zen v primerih, ko ne nastopamo ne
posredno v javnosti, se sadovi naših 
naporov zrcalijo tudi v delu naših 
članic, ki uživajo popolno avtonomi
jo.

Na kratko je nato še enkrat ome
nil protifašistični značaj delovanja 
Zveze ter izrazil solidarnost s ko
roškimi Slovenci. Ob tem je pripom
nil, da je treba vprašanje koroških 
bratov prenesti na mednarodno ra
ven. Ob tem pa je tudi dolžnost ma
tičnega naroda, da ne pusti shirati 
dela lastnega telesa v sosednjih 
državah.

Obenem je izrazil zahtevo po obra
vnavanju problemov naše narodnostne 
skupnosti na bilateralnih srečanjih 
vseh vrst in stopenj med predstavni
ki Jugoslavije in Italije.

Mnogo naše krvi se je v teh letih 
izteklo in še so odprte rane. Druž
ba, ali bolje republika Italija je 
storila veliko premalo, ponekod ce
lo nič, da bi preprečila hiranje naše 
skupnosti. Je mar mogoče, da bi ob 
vsem tem igrali samo na karto 
notranjega razvoja? To bi bilo sa
momorilno početje.

SKGZ bo še naprej popularizirala 
južnotirolski paket, ker se zaveda, 
da pomeni njegovo poznavanje po
glabljanje »manjšinske kulture*, in za
radi tega sredstvo za večje razumeva
nje naših zahtev.

SKGZ naleti v svojem delu in na
porih večkrat na nerazumevanje. Za 
politične stranke je nemalokrat pra
vi nebodigatreba. Nekateri ji odre
kajo politično vlogo, češ da ni stran
ka, drugi se boje, da bi stranka 
postala. Dobro vemo, da so formali
stični pomisleki in politični strah pred 
nami samo pretveza. Povsem ne
razumljiva je občasna hladnost dela 
levičarskih strank do naše Zveze, ki 
vendar dopolnjuje dejavnost strank 
samih in s tem krepi napredno 
fronto med Slovenci.

Poleg tega ima naša organizacija, 
ki ne nastopa na volitvah, velike 
možnosti stikov in vplivanja na raz
ne stranke ustavnega loka tudi v 
času volitev, kar se je zgodilo pred 
letošnjimi parlamentarnimi volitva
mi. Lahko rečemo, da danes nobe
na od teh strank načelno ne naspro
tuje, da bi prišli Slovenci do svojih 
pravic. Je res, da si vsaka stranka 
po svoje zamišlja našo zaščito, toda 
bo tudi od vseh nas odvisno ali jih

“pričali, da je prava zaščita
le ena.

poročilo je Race zaključil 
s spoznanjem, da je dela vedno več, 
zato je treba SKGZ še bolj utrditi 
in prilagoditi njeno strukturo današ
njim razmeram. Pritegniti je treba 
več mladih ljudi, ki bodo dali delu 
sodobnejšo vsebino in novega oo'eta. 
da bomo s še večjo vero gledali v 
bodočnost naše narodnostne skupnosti.
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IZ POROČILA DR. DARIJA CUPINA, TAJNIKA SKGZ

Za učinkovit boj proti asimilaciji
Kulturna vprašanja - Gospodarska vprašanja - Mladina - Beneška Slovenija 
Založništvo in Primorski dnevnik - Delo organov SKGZ - Naša vitalnost in pogum

fS?“
Tajnik zveze dr. Darij Cupin je 

v poročilu, ki je bilo delegatom 
razdeljeno že prej, razčlenil delo
vanje zveze in njenih članic. Pred
vsem je poudaril, da je SKGZ, kot 
manjšinska organizacija, v stalnem 
boju za nemoten političen, gospo
darski in kulturni razvoj celovite 
slovenske narodnostne skupnosti v 
Italiji. Naš glavni nasprotnik, s 
katerim se srečujemo vsak dan — 
je pripomnil — pa je asimilacija.
Ali je ta asimilacija nasilna ali 
ne, ni toliko pomembno, kolikor je 
pomembno dejstvo, da se ji mo
ramo upreti.

Boj proti asimilaciji pa se raz
vija v dveh smereh:

1. V zahtevi po globalni zakonski 
zaščiti za dosego dejanske enako
pravnosti pripadnikov slovenske na
rodnostne sknpnosti in

2. z delovanjem v zvezo včlanje
nih organizacij in zveze same.

Tajnik je tako nadaljeval:
Delovanje naše organizacije je 

tesno povezano tako z delovanjem 
organov zveze, se pravi izvršnega 
odbora, glavnega odbora in komisij 
kot z delovanjem njenih članic.

Članice, ki jih vključuje naša 
zveza so zelo različne, tako po 
svojem značaju in področju delo
vanja, kakor po svoji sestavi in 
po svojih neposrednih ciljih. Zato 
je bilo tudi sprejeto načelo, da 
bodo članice lahko delovne in u- 
činkovite samo v primeru, če bo
do uživale popolno samostojnost.
Razvijati se morajo kot neodvis
na telesa, v katera pronicajo sta
lišča skupne organizacije SKGZ po 
navadnih članih in odbornikih, ki 
so hkrati tudi člani raznih orga
nov SKGZ. Kakor pa prehajajo
smernice iz osrednjih organov v _.__ .
članice, tako se morajo po isti po- org . ustanov.

le, da o svojih problemih lahko 
same presodijo, kaj je prav in 
kaj ni, in da v tem smislu tudi 
primerno ukrepajo.

Zato se je delovanje naše orga
nizacije, kljub pomanjkljivemu de
lu nekaterih komisij, razvijalo pre
ko razprav v izvršnem odboru in 
glavnem odboru ter preko avto
nomnega delovanja naših članic.

Celotno delovanje pa lahko raz
delimo na sledeča specifična pod
ročja: kultura, gospodarstvo, mla
dina, Beneška Slovenija in založni
ška dejavnost.

Ko je obravnaval kulturno pro
blematiko je dr. Cupin poudaril, 
da je o njej razpravljal 19. ju
nija glavni odbor, ki je prišel do 
ugotovitve, da nam Slovencem manj
ka jasen in dolgoročen kulturni 
program. «Program — je dejal - 
ki naj odločno začrta pot našega 
kulturnega delovanja in ki naj de
finira naše ambicije na tem pod
ročju ter določi okvire in možno
sti njihove realizacije. Ta bi pred
vsem moral določiti naš odnos do 
področij, ki so zunaj naših orga
nizacij in ustanov, katerim pa bi 
moral pomagati pri zavzemanju 
določenih stališč. Naša stališča so 
večkrat sprotna in se oblikujejo 
ob času in dogodkih, ki zahtevajo 
takojšen odgovor. Skupek teh odgo
vorov pa je naša dosedanja kul
turna politika, k, so jo oblikova
le članice.

Slovenska prosvetna zveza je na
ša najmasovnejša organizacija in 
edina na kulturnem področju, ki 
je v nenehnem in aktivnem stiku 
z našimi ljudmi. In prav od več
jega ali manjšega stika z ljudmi 
na terenu je odvisno delovanje 
celotne naše zveze in vseh njenih

ti vračati sugestije in želje iz 
samih članic na zvezo in s tem 
oblikovati njeno politiko. Vsekakor 
pa za naše organizacije in usta
nove v glavnem velja ugotovitev, 
da so že same toliko politično zre-

Pogied d« del delegatov v mali dvorani Kultur nega doma

Odborniki, ki živijo in delujejo 
pri Slovenski prosvetni zvezi so ve
zani na kulturno tradicijo, ki je 
v nasprotju s porajajočo se kon
zumno kulturo, in so zato prisilje
ni delovati v vedno težjem druž
benem okolju. Zato je treba njih 
delo še toliko bolj vrednotiti in 
jim dati zanj vse priznanje.

Vendar pa ne moremo mimo ugo
tovitve obstoja vedno večjih tako 
imenovanih sivih področij, katerim 
bosta morali tako SPZ, kot celot
na naša organizacija posvetiti več 
pozornosti.*

V nadaljevanju svojega govora 
je tajnik poudaril pomembnost zbo
rovskega petja (18 zborov), njiho
vo pomladitev, pestrost in številč
nost prireditev tako na Tržaškem 
kot na Goriškem. Nato je še po
zdravil z zadovoljstvom ustanovi
tev ustanove »Stalnega slovenskega 
gledališča*. Z javnim priznanjem 
sta rasla pomen in kvaliteta nje
govega delovanja: 173 predstav z 
48.276 obiskovalci v sezoni 1970-71 
in 204 predstave z več kot 51.000 
obiskovalci v pretekli sezoni. Po
membna uspeha je gledališče do
živelo v Kanalski dolini in v Be
neški Sloveniji.

Poročevalec je nadalje razčlenil 
dejavnost Glasbene matice, ki je 
v nenehnem porastu, tako glede 
števila gojencev kot tudi po kva
liteti pouka.

»Vendar se nahaja šola Glasbene 
matice — je dejal — pred celo
vrsto nerešljivih problemov pred-

Tajnik Darij Cupm

vsem materialnega značaja, saj 
mora odklanjati gojence zaradi ne
zadostnega števila profesorjev, ki 
so že itak prisiljeni delatj pod zelo 
slabimi pogoji. Ne moremo mimo 
tega, da ne bi tu omenili požrtvo
valnosti njenega učnega osebja, ki 
se poleg vsega še udejstvuje na 
kulturno prosvetnem področju.

Za rešitev teh in vrste drugih pro
blemov je torej nujno, da prevzame 
skrb za šolo Glasbene matice država, 
s čimer pa se, to mora vsekakor 
biti jasno, ne odrekamo njeni avto
nomiji.*

Tajnik govori še o drugih dejav
nostih Glasbene matice ter o po
membnosti Narodne in študijske 
knjižnice, ki danes razpolaga z več 
kot 48.000 zvezki in ima okoli 
4.300 obiskovalcev na leto.

Na vrsti je bila potem gospo
darska problematika s katero se 
v okviru SKGZ ukvarjajo tri orga
nizacije: Slovensko gospodarsko
združenje in Kmečki zvezi v Trstu 
in Gorici (v Gorici je bila ustanov
ljena pred < leti).

Glede Kmečke zveze v Trstu je 
dr. Cupin ugotovil njeno pomemb
no zmago na volitvah v Kmečko 
bolniško blagajno, ki je bila sad 
zaupanja v zvezo več kot 1000 nje
nih članov. Potem ko je orisal po
membno dejavnost na vseh področ
jih, od strogo strokovnih do druž
beno rekreacijskih, tako v Trstu 
kot v Gorici, posebno tam, kjer 
so Slovenci številčno najbolj moč
no zastopani, je prikazal težave 
s katerimi se mora združenje bo
rih v sedanjem trenutku:

»Vendar se Slovensko gospodar
sko združenje v svoji razvejani 
dejavnosti nahaja pred konkuren
co sorodnih italijanskih strokovnih 
organizacij, ki so vsaka na svo
jem področju specializirane in raz
polagajo z večjo kadrovsko zased
bo, zaradi česar so tudi sposob
na nuditi mnogo več svojim čla
nom. Slovenskemu gospodarskemu 
združenju se danes postavlja vpra
šanje večje učinkovitosti, ki pa je 
verjetno povezano z omejitvami 
njegovega delovanja na točno spe
cializirane sektorje.*

Posebno pozornost je tajnik Cu- 
oin posvetil mladinskemu vprašanju. 
Na tem področju ne obstaja enot
na mladinska organizacija ter se 
mladina udejstvuje v raznih orga

nizacijah. Pri tem je pripomnil, 
da «mladini manjka širša razgle
danost nad stanjem in dogodki, ki 
pogojujejo življenje naše narodne 
skupnosti*.

Nato je govornik razčlenil na 
kratko dejavnost Dijaške matice, 
Podpornega društva v Gorici ter 
slovenskih planinskih društev v 
Trstu in Gorici, ki obe požrtvoval
no dedujeta na področju planinskega 
delovanja, posebno v vrstah mladi
ne. Tajnik je nato pohvalil delova
nje taborniške organizacije «Modri 
val*, ki prav tako deluje na Trža
škem kot na Goriškem.

Na kraju se je še dotaknil pro
blematike športa. V tej zvezi je 
omenil pobudo, da se Zveza slo
venskih športnih društev včlani v 
SKGZ. Ta pobuda se ni uresničila. 
Dr. Cupin pa je poudaril, da je 
mladinska športna dejavnost po
memben narodno - obrambni ele 
ment ter se zato zveza zaveda svo
je dolžnosti, da podpira športno de
javnost.

«Z druge strani — je poudaril 
govornik — pa se SKGZ tudi za
veda, da preti športni dejavnosti 
cela vrsta nevarnosti, ki izhajajo 
predvsem iz organiziranega delo
vanja protislovenskih sil kot iz 
cele vrste drugih razdiralnih ele
mentov, ki so stajno prisotni v 
športni dejavnosti. Nazadnje pa, 
če na šport pogledamo tudi z 
družbeno političnega stališča, po
tem je treba poudariti, da šport ne 
uresničuje vseh ciljev, ki bi jih 
moral. V športnih krogih razen v 
izjemnih primerih je premalo pri 
šotno utrjevanje narodne zavesti 
ter osveščenosti glede družbenih 
problemov.

Na koncu tega dela svojega po
ročila je tajnik poudaril potrebo, 
da se zveza v največji meri zavze
ma za mladinsko problematiko ter 
pospešuje dotok svežih mladih sil 
v svoje vrste.

Sledilo je obravnavanje obsežne 
problematike beneških Slovencev. 
V tej zvezi je govornik na k "at ko 
orisal delovanje društva »Ivan Trin 
ko* na vseh področjih, od narod
no obrambnih do gospodarskih in 
splošno političnih. Nato je govoril 
obširno o novi članici SKGZ, to je 
o Društvu slovenskih izseljencev v 
Švici, katere deželni sedež je tudi 
v Čedadu.

dni in širi tiskano besedo med be- 
neškimi Slovenci. Letos se je usta
novil širši uredniški odbor Mata
jurja, da bi bili v časopisu prisot
ni vsi ti dejavniki, ki delujejo v 
Benečiji. Naša želja je, da bi ured
niški odbor nadaljeval začeto delo, 
saj je delo takega uredniškega 
odbora predpogoj za izhajanje i® 
boljšo kvaliteto časopisa.*

Naslednje poglavje je dr. Cupi® 
posvetil založniški dejavnosti SKGZ,
katere eden od najpomembnejših
členov je Primorski dnevnik. Za 
ta edini slovenski dnevnik v It®" 
liji je govornik omenil nenehno 
naraščanje njegove naklade. Med 
drugimi publikacijami je omenil še 
revijo «DAN», informacijski bilten 
za italijansko javnost «11 bollettino 
degli Sloveni in Italia* ter d®' 
dranski koledar.

Zadnji del poročila je tajnik P®" 
svetil delovanju zveze in njenih 
organov. Sem spada vsa obširna 
tematika globalne zaščite slovenske 
skupnosti, kmetijstva, kulture, ml®' 
dine itd. Glavni odbor je posvetu 
posebno pozornost tudi delovanj® 
komisij. Izvršni odbor je imel tudi 
številne stike z raznimi organiz®' 
cijami in političnimi str; nkami (°b 
volitvah in drugih pomembnih do- 
godkih) s slovenskimi organizacj®' 
mi na Koroškem, z*“ deželnim °*l' 
borom, ANPI ter s SZDL v Ljub
ljani.

Izvajanja je tako zaključil:
«Delovanje naših članic mora PP" 

stati zato bolj koordinirano 10 
usmerjevalno. Naše organizacije m° 
rajo vlagati največ energij i® 
biti prisotne in to vsestransko pr?v 
tam, kjer je asimilacija največja- 
To pa zahteva z naše strani bolj 
detaljno preučitev položaja, v ka
terem se nahaja naša narodnostna 
skupnost. Ta proučite; mora b>° 
bolj na študijski osnovi, da u6®” 
tovimo smernice asimilacije in nJe' 
no večjo ali manjšo učinkovita® 
in se ji primerno upremo*.

»V splošnem okviru obramb® 
pred asimilacijo si mora naš 
organizacija s svojimi članica?® 
zastavljati svoje temelje delovanj®? 
To pa zahteva izpopolnitev sl®® 
čih t”eh pogojev. .

1. Nujno je, da pridemo čimP£~ 
do konkretne realizacije študijska 
ga centra, ki bi raziskoval ma®J

»To društvo so ustanovili v Svi- j šinsko področje. V raziskovalni® 
ci leta 1968, v tem kratkem obdobju 1 delu bi sodelovali strokovnjaki, 
pa je zelo razvilo svojo dejavnost. | se bavijo v zamejstvu z raJ!‘c*a
Danes ima 20 sekcij in približno 
1.500 članov. Svojo dejavnost je 
razvilo med beneškimi izseljenci 
v Švici kot tudi v Belgiji in v 
Milanu. Redno izdajajo svoj list 
Emigrant, ki obravnava socialno in 
narodnostno problematiko. Tesno 
sodelujejo z ostalimi furlanskimi 
emigrantskimi društvi, s katerimi 
imajo slične probleme. Z njimi so 
poslali deželni upravi resolucijo, 
v kateri so zahtevali rešitev social
nih in narodnih problemov Bene 
ške Slovenije. Iste zaheve postav
ljajo v deželni konzulti o emigra
ciji, katere član je tudi zastopnik 
društva. Letošnje leto pa so bili 
sprejeti pri italijanskem veleposla
niku v Bernu in mu izročili spo
menico s svojimi zahtevami.

Ko govorimo o Beneški Sloveniji, 
ne moremo mimo časopisa MATA
JUR, ki redno izhaja vsakih 15

problematiko, istočasno na bi ^ 
center moral povezovati stik® . 
različnimi znanstvenimi inštu® 
matičnega naroda.

2. Pred v,- etn bo .noralo iti ce^?t0 
no baše delovanje v sodobne) 
obliko dela, to pomeni, da bo ^re.ji, 
kadrovsko obogatiti večino n®*‘ 
članic, ker samo tako bodo lahjj, 
kos svojim nalogam To velja Pr® ’ 
vsem za obe gospodarski članici
za nekatere kulturne ustanove, k 
tudi za študijsko delo. „

3. Pereč problem, ki zahteva 
okviru naše organizacije tudi P0®*®*, 
no reševanje, je problem prostor®- 
V poročilu je bilo že omenjeno,
je bil za nekatere članice ta P* 
blcm že rešen, ali da je v ,e® 
rešitve. V kritičnem stanju P® fl 
nahaja še vrsta naših društev,*^ 
katere predstavlja ureditev prostof® 
predpogoj za uspešno dek>va®Je *
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Povzetki iz razprave na občnem zboru SKGZ
SAMO PAHOR

Prof. Samo Pahor, ki se je prvi 
javil k besedi, se je lotil bolečega 
vprašanja izvajanja Londonskega 
sporazuma glede dvojezičnosti. Ob
lasti se na raznih nivojih izmi
kajo izvajanju memoranduma, ker 
da ni ratificiran. Toda «pečene pi- 
ške same ne padejo v usta* pravi 
star pregovor in zato se moramo 
vsi in vsak posebej potruditi, da 
izvajanje izsilimo. V zvezi s tem je 
na vdel nekaj svojih osebnih izku
šenj, med drugim tudi izkušnje z 
davčno upravo, ki je letos pripra
vila 14 izvodov formularja tudi v 
slovenščini, in še ti niso šli vsi 
v promet, ker jih naš človek ne 
zahteva. Navedel je nadalje svoj 
primer, ko so mu vendarle izsta
vili celo potrdilo za plačano globo 
v slovenščini. Pri tem je poudaril, 
da kadar odločno nastopimo, pred
pisi obveljajo. Često je torej kriv
da tudi na naši strani, zatrjuje 
Samo Pahor, ki hkrati ugotavlja, 
da so le v zgoniški občini pripra
vili dvojezične formularje za davč
ne prijave.

Samo Pahor sicer soglaša, da 
vprašanje enakopravnosti še ni v 
priznanju uporabe slovenščine, to
da «uporaba slovenščine bi vpli
vala na omahljivce, na tiste Slo
vence, ki dajejo otroke v itali
janske šole*. Pri tem je posebej 
Poudaril, kolikšno vrednost ima to, 
da se večina uč’ jezika manjšine, 
kot ugotavljajo tudi nekateri iz ita
lijanske Unije za Istro in Reko.

Proti koncu diskusije se je Samo 
Pahor ponovno javil k besedi kot 
ravnatelj Študijske knjižnice in re- 
k°\ da bi si želel več razumevanja 
z’ to ustanovo, posebno glede nje 
ni h prostorov, kajti pred desetimi 
Mi se je vsePa v začasne pro- 
z’" e 7a šest mesecc-v »n ta
7-~ '"'nest se je spremenila v de 
set let.

IZIDOR PREDAN
Izidor Predan je poudaril, da so 

dogodki na Koroškem trenutno pri- 
bsnri pozornost slovenske javno
sti, da pa se hkrati v Beneški Slo
veti'ji razmere ne spreminjajo, kot 
bi h-i0 žeMi, kajti še vedno se v 

-iih krogih podpihuje nacio- 
na,:st'čna nestrpnost in daje pogum 
naibolj nazadnjaškim krogom. 0- 
nienil je nato obisk županov iz 
Nadiške doline pri predsedniku 
vlade Andreottiju, županov, ki so 
»zamudili lepo, veliko priložnost, 
ker mu niso predočili glavnih go
spodarskih, socialnih in narodnost
nih problemov Beneške Slovenije*. 
Ti župani pa «niso zamudili pri
ložnosti, ko je bila v teku pripra
va za drugi tečaj slovenskega jezi
ka v Špetru, da so se zbrali in 
sklenili, da nam ne dajo na razpo
lago šolske učilnice, kot so nam jo 
dali spomladi.*

Novi glavni 
odbor SKGZ

S tajnimi volitvami so bili
na nedeljskem občnem zboru
izvoljeni naslednji člani nove-
ga glavnega odbora SKGZ:

Battaino Iris VI
Benedetič Filibert TS
Bobbero Franko VI
Bolčič Milan TS
Bole Stanislav TS
Brezigar Bojan TS
Cej dr. Jože GO
Cupin dr. Darij TS
Cotič Danilo GO
Černo dr. Viljem VI
Debeliš Alojz TS
Dornik Adrijana GO
Erlich Niko Vi
Gruden Živa TS
Hoban Aleš GO
Humar Ivan GO
Jagodic a>H Darij TS
Kjuder Oskar TS
Kodrič Dušan TS
Komel Igor GO
Košuta Dušan TS
Košuta Edmund GO
Košuta Marino TS
Košuta Miroslav TS
Križman Dušan GO
Lavrenčič dr. Marij GO
Lakovič Branko TS
Lipovec Sergij TS
Malalan Silvana TS
Mermolja dr. Tanja GO
Mihalič Boris TS
Morelj Jožko TS
Oblak dr. Stanislav TS
Pahor Breda TS
Pahor Nadja TS
Palčič prof. Klavdij TS
Pelizzo dr. Lucijan GO
Petričič prof. Pavel VI
Pilat Danilo TS
Predan Izidor VI
Prescheren Janko VI
Primožič dr. Karel GO
Primožič dr. Mirko GO
Race Boris TS
Renko ing. Stanislav TS
Roner Dino GO
Rožič Saverij GO
Rener prof. Milko GO
Samsa Bogomil TS
Spetič Stojan TS
Svetina dr. Vitomir TS
Škamperle Niko TS
Škerlj dr. Franc TS
Stranj Pavel TS
Švab Edvin TS
Siškovič dr. Karel TS
Tavčar Silvij TS
Tedoldi Vojmir VI
Udovič Dušan JS
Vesel Gorazd GO
Volk Lucijan TS
VValtrltsch Marko

NADZORNI ODBOR:

Hlavaty dr. Robert 
Hreičak Dušan
Sanzln dr. Peter

GO

Ko je Predan ugotovil gornje 
težave, je v nadaljnjem izvajanju 
poudaril naslednje:

«Kljub vsemu gremo naprej in 
kar je najbolj važno je to, da nis
mo več sami in da je naša vztraj
nost v hudih časih in okoliščinah 
rodila pogum v drugih naših soro- 
jakih, ki so začeli ustanavljati svo
ja društva, ki so sicer različna po 
ideologiji in ciljih, se pa bijejo 
za rešitev narodnostnih in gospodar
skih problemov.*

Izidor Predan, ki je govoril v 
imenu čedadskega društva «Ivan 
Trinko*, je poudaril, da pri teh 
dogajanjih društvo «Ivan Trinko* 
ni bilo odsotno, ker je pomagalo 
z nasveti, izkušnjami, spodbuda
mi. Poudaril je, da »delo, ki ga 
opravlja Društvo izseljencev, dru
štvo «Rečanj», skupina duhovnikov 
okoli «Doma», center za polifčne 
in socialne študije «Nadiža» v Až- 
li, odbor za obnovo Nad:ških do
lin, center za krituma r.-zrikova- 
nja, ni manj važno kot tisto, ki 
ga opravljamo mi. Te skupine in 
društva pričakujejo od nas pomo
či, vendar razpolagamo s tistim, 
kar imamo in celo nam primanjku
jejo sredstva*.

Nato je podrobneje govoril o de 
lovamju kulturnega društva «Ivan 
Tr'nko», delovanju, ki je tako raz
noliko in katerega rezultati se ka
žejo tudi v tem, da je vedno v°č 
ljudi, ki imajo zaupanje v društvo 
in prihajajo vanj za reševanje naj- 
razi;čnejših problemov. To delo 
društva se je tako razširilo, da se 
je pokazala potreba po ustanovit
vi patronata.

Nato je Predan prikazal delova
nje v zadnjih dveh letih in rekel, 
da je društvo organiziralo več na
stopov v Beneški Sloveniji in izven 
nje in da je sodelovalo pri nasto- 
oih, ki so jih organizirali drugi. 
V zadnjih dveh letih smo organi
zirali pet izletov v Slovenijo in na 
Koroško, vsako leto organiziramo 
Trinkovo proslavo in lani smo or
ganizirali tudi Bevkov večer ob u- 
deležbi lepega števila beneških Slo
vencev s predvajanjem filma «Ka- 
plan Martin Čedermac* .

Omenil je tudi sodelovanje na 
seminarju slovenskega jezika in o 
pošiljanju otrok v kolonijo, v dija
ške domove v Trstu in Gorici. Ko 
je našteval še dosedanje dosežke 
društva, je še dodal aktivno pri
sotnost v uredniškem odboru, ki 
pripravlja ponatis knjige domačih 
in drugih avtorjev, ki pišejo o Be
neški Sloveniji. Svoje poročilo je 
Predan zaključil z ugotovitvijo: 
«Na vsak način gremo naprej in 
borili se bomo vedno bolj pogum
no za naše osnovne narodnostne, 
gospodarske in socialne pravice.*

JOŽE KOREN
—.. ... o *.......m o:iro’„
Jože Koren je obširno govoril o 

vlogi in teži Primorskega dnevni
ka, ki se ne odraža le v tem, 
da je glasnik teženj slovenskih ljudi, 
temveč tudi v upoštevanju, ki ga 
je deležen v tržaški italijanski jav
nosti, zlasti v njenih naprednih in 
demokratičnih plasteh kjer koli so 
neglede na stranke in gibanja to 
pa zato, ker vidijo v Primorskem 
dnevniku, glasilo realistične po
litike in stvarnih zahtev slovenske 
narodnostne skupnosti, pred kate
rimi si danes nobena demokratič
na družba ne more zapirati oči. V 
tej zvezi je nato navedel nekatere 
pomembne afirmacije dnevnikovih 
stališč v zadnjem času, ker so ta 
stališča bila odraz realnih intere
sov slovenske narodnoste skupnosti, 
po drugi strani pa budno sprem
ljanje pisanja Primorskega dnev
nika s strani političnih in uprav
nih krogov ter upoštevanja Pri
morskega dnevnika na ravni čas
nikarskih strokovnih združenj in 
organov v deželi Furlaniji Julij
ski krajini.

Ko je govoril o teži našega dnev
nika pri slovenskih ljudeh in o 
njegovi razširjenosti, je navedel 
vrsto zanimivih podatkov na osno
vi indeksov za zadnjih deset let, 
iz katerih je razvidno, da je nje
gova razširjenost, vključno s šte
vilom naročnikov in komisijske 
prodaje, zelo zadovoljiva in v 
stalnem porastu. Zlasti je zado
voljiva na Tržaškem in posebno še 
v tržaški okolici, saj prihaja v 
vrsti naših krajev takorekoč v 
vsako slovensko hišo, manj pa je 
zadovoljiva na Goriškem in posebej 
še v samem mestu Gorici.

Posebno poglavje v svojem iz
vajanju je Jože Koren posvetil 
vprašanju zunanjih sodelavcev Pri
morskega dnevnika in pri tem po
udaril, da je list v določenem okolju 
toliko bran, kolikor je*■ kvaliteten in 
zanimiv za bralca, kolikor skrat
ka piše o njem in njegovih pro
blemih. Dejal je , da to vprašanje 
velja tako na tržaško, kot za go- 
riško in druga področja, na kate
rih je Primorski dnevnik razširjen 
in pri tem poudaril, da se uredništvo 
dobro zaveda, da časopis ne more 
živeti brez živega stika s svojimi 
čitatelji. Dejal je, da ta stik, ra
zen v športu, ni zadovoljiv in da 
je zunanjih sodelavcev in informa
torjev iz naših krajev premalo, 
premalo pa je tudi zunanjih sode
lavcev iz vrst vodilnih predstavni
kov in strokovnjakov raznih naših 
ustanov od gospodarskih do kul
turnih in vzgojnih. Zato je tudi na
slovil apel na vse prisotne, da bi 
v večjem številu in intenzivneje kot 
doslej sodelovali s Primorskim dnev
nikom v interesu njihovih organi
zacij in ustanov samih in v inte
resu vse naše narodno itne skupno
sti v Italiji.

Na koncu se je dotaknil tudi ge
neracijskih sprememb v uredni
škem kolektivu, ki se je v zadnjem 
času znatno pomladil. To ustvarja 
določene prehodne probleme pri 
vraščanju novih ljudi v uredni
ški kolektiv in pri ustvarjanju nove 
homogenosti. Zaključil pa je z 
besedami:

«Vsi mi, mladi in starejši, kar 
nas je še, pa smo potrebni stal
nega občutka, da je naše delo 
deležno sprotnega in kritičnega 
spremljanja. Zato ne odklanjamo, 
nasprotno želimo si sugestij in kri
tičnih pripomb, želimo si vaše in 
vse slovenske javnosti aktivne in 
ne le pasivne prisotnosti pri našem 
delu, kajti Primorski dnevnik ni, 
noče in ne sme biti samo stvar 
uredniškega kolektiva in Slovenske 
kulturno - gospodarske zveze z 
vsem, kar predstavlja, temveč mora 
biti list vseh, ki vidijo ir: prizna
vajo v njem glasilo svojih potreb 
in glasilo življenjskih interesov na
še narodnostne skupnosti v Italiji 
ter glasilo naprednih socialističnih 
družbenih izbir*.

EDVIN ŠVAB
Edvin Švab se je na začetku svo

jega posega vprašal, kakšnih za
ključkov si žel mo cd občnega zbo
ra SKGZ? Ugotovil je, da je pač 
treba potrditi sta,;šča in poti v 
vseh tistih vprašanjih, za katera 
je tekel ted dos'ej, prilagajajoč za
hteve glede na morebitni vgodnej 
ši trenutek, ko je možna njihova 
realizacija. Menil pa je, da se je 
treba darrs pogovoriti predvsem o 
dveh stvar-h: o zakonski zaščiti 
Slovencev in o vlogi in mestu SK 
GZ kot nove strukture.

Ko je govoril o samem delova
nju SKGZ je menil, da morajo 
smernice in sugestije prehajati v 
obeh smereh, tj. od zveze proti 
članicam in od članic proti vrhu 
zveze in s tem oblikovati njeno 
politiko: da mora predstavniška
moč SKGZ sloneti na delu in mno
žičnosti njenih članic, ker je uve
ljavitev članic hkrati uveljavitev 
strukture; da bo treba v novem 
izvršnem odboru zveze dosledneje 
težiti k večjim osebnim odgovorno
stim članov za posamezna področja. 
Izrekel je mnenje, da SKGZ ne 
sme postati instrument interesov 
skupin in da delovanje posamez-

Člani glavnega 
odbora SKGZ 
ki so jih izvolile 
članice

Kapelj Anton, delegat Sloven
ske prosvetne zveze 
Kodrič inž. Miloš, delegat 
Kmečke zveze Trst 
Kukanja Pavči, delegat Od

bora za gradnjo Kulturnega 
doma

Kosmina Duša, delegat za pod
porno društvo Dijaška ma
tica

Margon Ugo, delegat za Slo
vensko planiško društvo - 
Trst

Merlak Srečko, delegat Filate
lističnega kluba «L. Košir« 

Pahor Samo, delegat za Na
rodno in študijsko kjižnico 

Radovič Sergij, delegat Glas
bene matice

Rupel prof. Aldo, delegat slo
venskih tabornikov v Italiji 
RMV

Švagelj Borivoj, delegat Slo
venskega gospodarskega 
združenja

Tavčar prof. Josip, delegat 
društva »Slovensko gleda
lišče«

Valoppi Silvana, delegat Kul
turnega sklada

Klanjšček Emil, delegat Kmeč
ke zveze - Gorica 

Marinčič Ivo, delegat Pod
pornega društva za Goriško 

Smet Jožica, delegat Sloven
skega planinskega društva 
• Gorica

Kont Aldo, delegat Društva 
slovenskih izseljencev Be
neške Slovenije 

Vižintin Marijagracija, delegat 
KD «lvan Trinko«

Tedoldi Jožica, delegat Mata
jurja

nikov v strankah in v zvezi ni ne
premostljiv pojav.

V zaključku svojih izvajanj pa 
je dejal:

»Osvežiti moramo analizo naših 
kulturnih in gospodarskih položa
jev, posebno na Tržaškem, glede 
na razvoj in širjenje mesta. To mo
ramo storiti čimprej, da ne bomo 
sprejemali, in kar je še huje, pri
znavali pozicijske situacije. Konkre
ten primer: od slovenskih šol smo 
v zadnjih desetih letih zahtevali 
sam0 strokovno šolo in strokovni 
zavod. Nimamo in je nismo zahte
vali slovenske šole recimo v okra
ju starega dela tržaškega mesta, 
toda med tem so zrasla nova na
selja, v katerih so Slovenci, toda 
ni slovenske šole. Sklad za Trst 
bo v naslednjih devetih letih pri
speval 8 milijard za ljudske grad
nje, tri milijarde za šole, otroške 
vrtce, javne parke, športna igri
šča. Ali bodo ta nova naselja mini 
videmske pokrajine, kjer ni in ne 
bo slovenske šole, vrtca, sloven
skega kulturnega centra?*.

VITO SVETINA
Vito Svetina je najprej ugotovil, 

kako je prihod fašizma v naših 
krajih na oblast hudo prizadel slo
vensko gospodarstvo. Slovenci smo 
se namreč pred fašizmom lahko 
ponašali z velikim številom gospo
darskih organizacij in ustanov, ker 
si je slovenski človek v dobi av
stro ogrske monarhije vendarle 
znal ustvariti gosto mrežo gospo 
darskih ustanov, ki so slonele v 
glavnem na zadružnih temeljih, za
čenši s kreditnimi zadrugami in 

I kmečkimi posojilnicami pa vse do
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razvitejših denarnih zavodov, ko so 
zadružne zveze segale v začetku 
tega stoletja pa do nastopa fašiz
ma že v vsako našo vasico in v 
sleherno kmečko hišo. Ko je tako 
očrtal stanje nekoč, ko so prve 
slovenske zadruge pri nas nastale 
že leta 1874 in ko smo samo na 
Goriškem imeli cb koncu prve sve
tovne vojne 170 zadrug, na Trža
škem pa celo 617, kar je bilo na
to v dobi fašizma ali ukinjeno ali 
vključeno v razne konzorcije in 
podobno, je nadaljeval, da je raz
voj slovenskega gospodarstva kot 
v preteklosti tudi danes tesno po
vezan s splošnim gospodarskim in 
političnim razvojem našega mesta 
in naše dežele in ga zato ne smemo 
pojmovati kot nekaj, kar bi bilo 
ločeno od splošnega razvoja, kajti 
ekinomski problemi, ki danes ta
rejo italijansko gospodarstvo, v e- 
naki meri przadevajo tudi nas vse.

Gospodarski ukrepi iz 1966 so glo
boko zaorali v tržaško gospodar
stvo, da se posledice čutijo in se 
bodo čutile še dolgo let: gre za 
razlaščanje, za ukinitev ladjedelni
ce itd., gre za pomanjkanje primer
ne politike pri ustvarjanju novih 
delovnih mest. To logično globoko 
prizadeva tudi slovenskega človeka.

Nato je govoril o slovenskem go
spodarstvu glede česar je rekel, da 
nas tako pojmovanje lahko zavede 
do napačnih zaključkov, posebno 
tedaj, ko ga tolmačimo na način, 
da upoštevamo le naše gospodar
ske ustanove. «V zadnjih desetlet
jih — je nadaljeval — so se social
ne strukture našega prebivalstva 
spremenile. Iz kmetov smo se spre
menili v obrtnike, male trgovce, 
predvsem pa v delavca. Delavski 
sloj je najtesneje povezan s sploš
nim dogajanjem pri nas in gospo
darsko in socialno najbolj ogrožen.* 
Ko je nato ugotovil, da smo Slo
venci skupaj z delom istrskih Hr
vatov predstavljali nekoč pljuča 
deželnega gospodarstva, da pa se 
je to po drugi svetovni "ojni kon
čalo, ker se je pri nas ustvarjala 
celo odvečna delovna moč. tako da 
so bili naši ljudje celo prisiljeni 
odhajati v tujino, je nadaljeval:

»Iz teh izhodišč se naši zvezi nuj
no začrtujeta dve osnovni smeri 
posega v gospodarsko problemati
ko. Predvsem je potrebno zavreti 
proces pritiska na slovensko gospo
darstvo, s tem da okrepimo svoje 
obstoječe gospodarske strukture ter 
pospešimo rast novih. Imperativ je, 
da se pojavljamo kot enakovreden 
subjekt pri usmerjanju deželnega 
gospodarstva, kot dejavnik, ki je 
vedno prisoten in s katerim mora
jo vse družbene sile računati. Me
nim, da tako Kmečka zveza kot 
Slovensko gospodarsko združenje te
žita za tem ciljem in da se rezul
tati kažejo. Če hočemo postati so
ustvarjalci problemov z večjo stro- 
ustvarjalci gospodarske politike pri 
nas, pa je tudi potrebno lotiti se 
kovnostjo, z večjo specializacijo, s 
poglobljenimi študijskimi analiza
mi.* V svojem posegu je nato u- 
gotovil, da sta Kmečka zveza in 
Slovensko gospodarsko združenje 
sama po sebi močni strukturi, ven
dar še premalo učinkoviti, ker bi 
ne smeli biti le stanovski organi
zaciji, pač pa bi morali poseči 
globlje v gospodarsko problematiko.

Nato je poudaril, da bi zadružni- 
ška oblika mogla pomagati, da re-
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Šimo marsikaj, posebno na področ
ju obrtništva, bančništva, trgovske 
dejavnosti in še posebej na kmetij
skem področju.

DUŠAN KODRIČ
Dušan Kodrič se je oglasil k be

sedi, da bi izrazil nekaj osebnih 
misli v zvezi z razmerami v de
želi, v državi ter tudi v m fčni 
deželi. Poudaril je negativne po
sledice, ki jih bo imela in ki jih 
že ima politika Anrireot.tijeve vla
de, pa tudi levega centra. Omenil 
je močne politične položaje, ki jih 
imajo fašisti v Trstu, prešel nato 
na širša in tudi konkretnejša vpra
šanja, med drugim tudi na vpra
šanje špekulacij z večjimi zem
ljiškimi kompleksi na Krasu, na 
navzočnost velekapitala v naši de
želi, pri čemer je konkretno omenil 
vlogo Fiata pri gradnji tovarne 
Grandi Motori. Obravnaval je vpra
šanje krčenja kmetijstva pri nas 
in ustrezne posledice. «Zgrešena po- 
spekarska politika v republiki — 
je rekel Kodrič — ima v naši de
želi že katastrofalne posledice, po
sebno v našem mestu*.

Pri tem je še poudaril krčenje 
delovnih mest, izseljevanje, kar 
se še najočitneje kaže v Beneški 
Sloveniji, kjer je izseljevanje za
jelo do 50 odst. aktivnega pre
bivalstva.

V svojem nadaljnjem izvajanju, 
ki je zajelo celo vrsto problemov, 
se je vprašal, kaj je bilo storje
nega za kmete, vprašal se je, kaj 
bo prinesel našim krajem zakon 
1102, to je zakon o hribovskih kra
jih, ki bi moral pomagati našemu 
Krasu. Lotil se je tudi nekaterih 
drugih vprašanj, ki se tičejo iz
ključno nas, Slovencev, kot na pri
mer tudi zadevo publicizacije Glas
bene matice, vprašanje jusarskih 
zemljišč, vprašanje naše prisotno
sti na gospodarskem področju, še 
posebej finančnih ustanov, pouda
ril je našo popolno odsotnost na 
zavarovalnem področju, pa čeprav 
je naše področje bilo zibelka za
varovalništva.

DINO DEL MEDICO
K razpravi se je javil predstav

nik Društva slovenskih izseljencev 
iz Beneške Slovenije Dino Del Me
dico, ki je najprej pozdravil obč
ni zbor v imenu emigrantov, včla
njenih v njegovem društvu, nato 
je podal kratko zgodovino svojega 
društva, namreč Društva slovenskih 
izseljencev iz Beneške Slovenije, ki 
je nastalo pred štirimi leti, ki šteje 
sedaj 1065 članov in ima 20 sekcij 
v raznih krajih in deželah, koder 
so razpršeni. Društvo je nastalo 
sredi leta 1968, že jeseni istega le
ta, namreč v novembru 1968 je 
povabilo v Švioo na gostovanje a- 
kademsko folklorno skupino »Fran
ce Marolt* iz Ljubljane, 2. marca 
1969 pa je bil organiziran v Švici 
prvi shod furlanskih in slovenskih 
izseljenskih društev v Švici. Tokrat 
so društva iz Beneške Slovenije 
prvič prišla tudi v italijanski tisk 
in se je torej italijanska javnost 
seznanila z delom organizacije. Tisk 
v naši deželi pa je objavil tudi za
ključno resolucijo, v kateri so se 
zahtevale tudi narodnostne pravice 
za beneške Slovence. Sredi decem-
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bra istega leta je bila deželna kon
ferenca o izseljenstvu iz Furlanije 
Julijske krajine. Na to konferenco 
je prišlo iz Švice dvajset delega
tov društva slovenskih izseljencev 
in tedaj so slovenski emigranti iz 
Beneške Slovenije prvič pred jav
nostjo zahtevali svoje pravice. Dne 
23. aprila leta 1970 je bil v Lucer- 
nu v Švici shod izseljenskih orga
nizacij v Švici in od tedaj so pred
stavniki emigrantov iz Beneške Slo
venije vključeni v «Comitato nazio- 
nale di intesa*, to je v najvišjo 
komisijo vseh italijanskih društev 
v Švici.

Konec maja istega leta je bito v 
Yverdonu srečanje furlanskih in 
slovenskih društev, na katerem je 
bila izglasovana resolucija, ki za

ritega leta prvo srečanje v Subi- 
tu, kjer tudi ustanovijo sekcijo druš
tva. Sledi 12. septembra 1971 sre
čanje predsednikov društva na sedeža 
v Orbe, srečanja se udeležita tudi 
deželna svetovalca dr. Drago Štoka 
in Dušan Lovriha. Konec lanskega 
leta je druga manifestacija v Vid
mu in predložitev predsedniku de
želnega sveta Ribezziju enotne peti
cije, ki jo je podpisalo nad 10.000 
emigrantov, med 2000 iz Beneške Slo
venije. Mesec dni pred tem pa je 
bilo v Baglu evropsko srečanje pred
stavnikov emigrantov, ki mu je 
predsedoval predstavnik društva slo
venskih izseljencev iz Beneške Slo
venije.

V januarju letos so si sledili ses
tanki po beneških vaseh, 12. aprila 
letos pa je bilo ustanovljena sekci
ja društva tudi v Milanu, naslednji 
mesec pa je izšla tudi prva števil
ka glasila emigrantov »Emigrant* v 
offset tisku, ker je društvo prej raz
množevalo svoje glasilo na ciklostilu.

28. julija letos je bilo v Subitu dru
go srečanje emigrantov, naslednjega 
dne pa 3e je začel drugi enotedenski 
tečaj slovenskega jezika za vodi
telje društva. Letos, 12. septembra, 
je italijanski veleposlanik v Bernu 
sprejel delegacijo društva in ob tej 
priložnosti so veleposlaniku izročili 
dokument, ki naj bi ga posredoval 
rimskim oblastem. Gre za zahte
vo po spoštovanju narodnostnih pra
vic in za slovenske šole v dolinah 
Beneške Slovenije in tudi za emi
grante same v Švici. Štiri dni pozneje 
36. septembra 1972, so ustanovili v 
Taminesu v Belgiji sekcijo društva, 
5. novembra letos pa je bilo v Orbe 
srečanje aktivistov društva, ki se 
ga je udeležil tudi predsednik SKGZ 
Boris Race - Žarko.

Ko je Dino Del Medico z gornjimi 
podatki navedel glavne etape naglega 
hkrati pa tudi napornega razvoja 
društva, se je vprašal, koliko so ti 
napori zalegli in pri tem rekel, da 
je eden -zmed rezultatov tudi ta, da 
je «na ta ali oni način tudi Andreot
ti zvedel, da je Beneška Slovenija 
realnost in da se bo moralo nekaj

POZDRAV SINDIKATA 
SLOVENSKE ŠOLE

Nerešena vprašania .slovenske 
šole in neurejeni položaj naših 
šolnikov so šaši organizaciji do
bro znani, saj je aktivna članica 
Šolskega odbora. Posebno pereč 
je položaj slovenskih otroških vrt
cev in jim bo treba ziradi tega 
posvetiti vso pozornost. Zato vas 
že sedaj vabimo, da bi tudi vi 
sodelovali pri razpravi, ki jo 
pripravlja naS sindikat o tem 
specifičnem vprašanju.

Še vedno nista odobrena za
konska osnutka za slovensko šo
lo poslancev Belcija in Škerka! 
Tudi še ni urejen gospodarski in 
pravni položaj šolnikov in osebja.

V zadnjem času pa so se zgo
dile na naših šolah - pri tem 
mislimo predvsem na licej Fran
ceta Prešerna v Trstu — hude 
nepravilnosti in kričeče kršitve 
zakonitosti, ki slovensko šolo po
nižujejo in jo spravljajo v polko- 
lonialni položaj. Profesorji na 
omenjenem zavodu so naslovili na 
Prosvetno ministrstvo v Rimu po
sebno spomenico in proglasili za
radi tega tudi protestno stavko; 
šolske oblasti pa brezbrižno do
puščajo, da se teptajo zakonite 
pravice posameznih slovenskih 
profesorjev v škodo slovenske 
šole.

Naš sindikat se dobro zaveda, 
da bomo preprečili nadaljnje ne
pravilnosti in uresničili naše zah
teve le s podporo slovenskih na
prednih organizacij ter demokra
tičnih političnih strank.

Zato naprošamo za podporo in 
sodelovanje še posebej današnji 
občni zbor Slovenske kulturno 
gospodarske zveze.

Našim željam m voščilom se 
pridružuje tudi naš glavni tajnik 
dr. Franc Škerlj, ki se žal občne
ga zbora ne more udeležiti.

Stanko Kodrič

Profesor Stanko Kodrič je pre
bral naslednji pozdrav, ki ga je 
občnemu zboru SKGZ naslovil Sin
dikat slovenske šole:

V imenu Sindikata slovenske 
šole v Trstu pozdravljam vaš 
današnji občni zbor z željo, da bi 
v poglobljeni razpravi o kultur
ni in gospodarski problematiki, ki 
zadeva našo narodnostno skupnost, 
osvojili čimbolj koristne sklepe.

Ko se vam zahvaljujemo za 
vso vašo dosedanjo naklonjenost 
in mše sodelovanje, vas napro
šamo, da bi tudi v prihodnje pod
prli napore našega sindikata za 
uresničitev popolne enakopravno
sti slovenske šole in upravičenih 
zahtev slovenskih šolnikov.

Govori predstavnik beneških izseljencev v Švici Dino Del Medico

hteva od ministrskega in deželnega 
sveta prizmanje obstoja slovenske 
manjšine v videmski pokrajini. Dne 
8. septembra 1970 je bilo važno 
zborovanje v Čeneboli, kjer so usta
novili tudi krajevno sekcijo dru
štva, 12. novembra istega leta je 
bilo v Lausannu srečanje furlan
skih in slovenskih društev in tudi 
tu se je v resoluciji zahtevala za
ščita slovenske narodne manjšine. 
Ta resolucija je bila podana vsem 
političnim strankam v Italiji in tu
di predsedniku republike. Dne 23. 
decembra istega leta je predsednik 
deželnega odbora Berzamti ustano
vil konzulto za probleme izseljen
stva in Dino Del Medico je bil 
uradno imenovan v konzulto kot 
predstavnik društva slovenskih iz
seljencev Beneške Slovenije. V isto 
dobo spada začetek sestankov emi
grantov v sami Benečiji in ti se
stanki imajo močan odmev in po
membno vlogo pri osveščanju lju
di ter tudi za pridobivanje novih 
članov.

Konec decembra 1970 je v Vidmu 
enotna manifestacija in po videmskih 
ulicah so v povorki poleg tudi ita
lijanskih tudi slovenski napisi. Pod
predsednik deželnega odbora E. Moro 
sprejme predstavnike emigrantov. V 
januarju naslednjega leta se začne 
nabiranje podpisov na peticijo, nas
lovljeno deželnemu svetu in v tej 
peticiji se zahteva zaščita slovenske 
narodne manjšine.

čez nekaj mesecev, 10. maja 1971, 
je društvo odprlo v mestu Orbe v 
Švici svoje društvene prostore. Tedaj 
je bilo tudi srečanje z italijanskim 
generalnim konzulom, s krajevnim 
prefektom, podžupanom in drugimi 
krajevnimi ljudmi, navzoča pa sta 
hila tudi prHanec Albin škerk in 
‘fljnik SKGZ Darij Cupin. 28. julija

zanjo storiti*. Ko se je nato vpra
šal. kaj kaže za bodočnost, si je 
tudi odgovoril, da bo društvo v pri
hodnjem letu imelo svoj prvi kongres, 
da deset komisij v Švici, Belgiji, v 
Milanu in drugod pripravlja usmeri
tev društva, da bi društvo postalo 
bolj dinamično in učinkovito.

Svoj poseg pa je Del Medico za
ključil takale: »Problem našega ljud
stva pa ni samo naš problem, pač pa 
je stvar vseh Slovencev v zamejstvu 
in v matični domovini. Ko govorimo 
o perspektivah narodnega razvoja, 
moramo reči, da je ta odvisen tudi 
od gospodarskega razvoja v deželi. 
V Italiji se govori o reformah, ki 
pa ne prilezejo nikamor. Odvisni pa 
smo tudi od razvoja matice. Gos
podarski razvoj mora zavreti emi
grantski tok, rešiti mora naše lju
di komleksa manjvrednosti in nemoči, 
kompleksa, ki večkrat poglablja pro
tislovja med nami in večinskim na
rodom. Takšno stanje pa odpravijo 
razmere, ki so temelji enakopravnosti. 
Naše delo, naši boji pa bodo osta
li le teorija, če ne bo gospodarskega 
napredka v Beneški Sloveniji.*

STANKO BOLE
O stanju in perspektivah gospodar

stva pri nas je spregovoril tudi Stan
ko Bole, ki je takoj na začetku pou
daril, da je ostalo na gospodarskem 
področju odprtih še nešteto vprašanj, 
od vprašanja zastopnikov v gospodar
skih organih, do problemov bančnih 
institucij ter izobraževalnih inštitu
cij. Z vsemi temi vprašanji bi se 
moral občni zbor ukvarjati ter do
ločati prioritetno lestvico za akcijski 
program v luči borbe za uveljavitev 
zakonov za globalno zaščito slovenske 
narodnostne

Ugotavljal je nato, da bi se na 
deželni ravni v tem pogledu že mar
sikaj doseglo, če bi bilo več poli
tične volje pri političnih strankah, 
ki izpričujejo zanimanje za reše
vanje vprašanj naše etnične skupnosti. 
Ce hočemo biti sestavni del naše de
žele, je dejal Bole, je potrebno, da 
se nam status priznava. Le tako bo
mo polnopravno in učinkovito delo
vali. Vendar so za to potrebni naši 
predstavniki v vseh oblastvenih or
ganih.

Pravimo, da je naša skupnost zgra
dila most med narodoma, je nada
ljeval govornik, vendar ni dovolj, da 
smo ta most zgradili, če pa smo od
sotni, ko gre za dejanske konkreti
zacije raznih pobud. Večkrat smo bi
li že iniciatorji pobud a ostajamo 
kljub temu odsotni v oblastvenih or
ganih. Za utrjevanje tega mostu 
je potrebno, da se stiki na ravni 
oblasti obnovijo, a če ti oblastveni 
organi ne vključujejo naših ljudi v 
svoje vrste, je dolžnost matične domo
vine, da pri trii organih tudi sama 
posreduje.

Zavedamo se, je še dejal Bole, 
da pomeni gospodarski razvoj na
še dežele tudi reševanje naših 
vprašanj. Često se govori o vse
mogočih vprašanjih, ki zadevajo 
prometno povezavo v naših krajih 
in druge gospodarske probleme, 
ob tem pa mi sami večkrat po
zabljamo, da so vsa ta vpvšanja 
v tesni zvezi z interesi dežele in 
neposredno nas samih. To se do
gaja, ker se ti problemi preveč 
enostransko obravnavajo in tudi 
zato, ker je še veliko ljudi, ki 
so preveč prežeti s škodljivo de
diščino naše preteklosti. Vendar je 
nujno potrebno, da postane seda
nja odprta meja še bolj odprta 
in da se predvsem posveti več po
zornosti problemom gradnje novih 
cest, odprtju novih prehodov, raz
širitvi trgovske izmenjave med so
sednjimi deželami in drugim vpra
šanjem. Imam občutek, je Bole 
zaključil ta del svojega izvajanja, 
da tako Rim kot Beograd posve
čata premalo pozornosti funkciji, 
ki jo ima odprta meja za nepo
sredni razvoj dežele.

Glede Slovenskega gospodarskega 
združenja je Bole dejal, da je v 
bližnji preteklosti sicer doseglo ne
katere rezultate, da pa še zda’eč 
ne moremo biti zadovoljni z do
sedanjimi uspehi. SGZ bo moralo 
v prihodnosti vložiti več naporov, 
da bo prišlo do sedeža organiza
cije tudi v Gorici in v videmski 
pokrajini. Uspeh teh prizadevanj 
pa je v prvi vrsti odvisen ored- 
vsem od naših operaterjev, ki de
lujejo na tem področju.

STANKO OBLAK
Izhajajoč iz ugotovitve, da naša 

narodnostna skupnost teži k temu, 
da se izoblikuje kot subjekt svo
jega delovanja, je dr. Stanko Oblak 
naprej poudaril pomen uveljavljanja 
Gospodarskega združenja in Kmečke 
zveze za celotno SKGZ, zatem pa je 
orisal nekaj konkretnih primerov 
potrebnega nastopa slovenske skup
nosti v oblastvenih orgauh. V 
deželnm komisijah, ki iih e na 
desetine, «samo včasih kane nekaj 
Slovence*, še zlasti grajevredno pa 
je, da ni nobenega Slovenca v ko
misiji za kraške rezervate, ki naj 
bi jih ustanovili po predlogu posl. 
Belcija. Tudi glede zastopstva v 
trgovinski zbornici, ki naj bi bila 
gibalo lokalnega gospodarstva, smo 
še vedno na ničli, palača na Borz
nem trgu je ostala trdnjava ire
dentizma ui šovinizma kiju., vsem 
našim dosedanjim naporom.

Z uvedbo davčne reforme bodo 
zzvzele silno važnost prizivne ko
misije za davke. Čiani komisij bo
do zelo številni in to razsodišče 
bo rezalo kruh \\em, od dtlavcev 
do največjih gospodarskih opera
terjev, torej bo imelo tako po
membno vlogo, da če ne bo v teh 
komisijah tudi zastopstvo Sloven
cev, ne bomo sploh mogli govori- 
it o udejstvovanju kot subjekt saj 
ne bomo niti vedeli ali nas pra
vilno obravnavajo.

Dr. Oblak je zlasti apeliral na 
politične grupacije občinskega sve
ta, naj imenujejo tudi slovenski« 
zastopnike v davčne komisije, čri' 
sai do sedaj še niso storile, obe
nem pa je ugotovil, da smo na iz
redno slabem kar zadeva sodno 
oblast, ki bo tudi imenovala del 
članov. Treba je nastopiti tudi pri 
tej oblasti, da nas primemo upo
števa in najboljši nastop je seve
da skupni nastop, saj nas samo 
v takem primeru upoštevajo. Vse
kakor je treba ukrepati čimprej, 
kajti prihodnje komisije bodo ime
novali komaj čez pet let in »če 
bomo izgubili ta vlak, bomo dolgo 
morali čakati na naslednjega.*

Dr. Oblak je podal še nekaj u- 
gotovitev v zvezi z napisi in dru
gimi javnimi znaki naše prisotno
sti. Na področju zasebnih napisov 
je prišlo do pomembnih napred
kov, zlasti na podeželju. Pomanj
kljiv je bil porast zasebnih dvoje
zičnih napisov na Goriškem in o- 
krog Nabrežine, tudi ker ljudje ru
šo bili zadostno obveščeni o neka
terih ugodnostih, kot je občinsko 
določilo, ki ga je priborilo Gospo
darsko združenje, da se pri dvoje
zičnih napisih plačuje davek samo 
za eno besedilo. Tudi pri javnih 
napisih je prišlo do nekega napred
ka, predvsem na področju občin
skih krajevnih tabel, tudi v sami 
tržaški občini. Zgrešeno pa je, da 
se pri svojih zahtevah držimo sploš
nih formulacij in dopuščamo vse 
presplošne obveznosti. V novem te
žaškem odboru bo treba zahtevati 
točnih sklepov za dvojezične napi
se, ker je že skrajni čas za to. 
Kar zadeva državne ceste pa smo 
še «pri letu nič! Na Koroškem so 
ostali vsaj štirje dvojezični napi
si, na naših državnih cestah pa 
ni niti enega samega,* je zaklju
čil dr. Oblak.



PRIMORSKI DNEVNIK 6 19. decembra 1972

Povzetki iz razprave na občnem zboru SKGZ

Delovno predsedništvo občnega zbora SKGZ

JURU K UFE RS IN
»Manjšina je močna kadar je go

spodarsko močna in samostojna!» 
S to ugotovitvijo je začel svoj po
seg Jurij Kufersin in v tem smislu 
je obravnaval vlogo in perspektive 
Slovenskega gospodarskega združe
nja. organizacije, ki bi morala biti 
med prvimi in glavnimi akterji v 
izvajanju tega načela. Kljub temu, 
da SGZ deluje že 26 let in da je 
v tem obdobju storilo veliko pozi
tivnega, bi bilo moglo in moralo 
storiti še mnogo več v občo korist, 
je nadaljeval Kufersin. Danes se 
je SGZ znašlo na križpotju, pred
vsem zaradi vseh novosti, ki bre
menijo gospodarsko poslovanje, kot 
so IVA, davčna reforma, spremem
ba velikega števila dosedanjih za
konov, kar bi zahtevalo več delov
nih moči, kot je sedaj na razpo
lago.

SGZ se lahko razvije samo, če 
bo nudilo čim širšo strokovno po
moč čimvečjemu številu operater
jev. To bo tudi odgovarjalo obči 
koristi slovenske skupnosti, ker če 
je posamezni operater močan in se 
razvija, bo nujno potreboval delov
ne sile in predvsem mladih ljudi, 
katerim se ne bo treba izseljevati.

Iz vseh navedenih razlogov se 
mora SGZ odločiti ali postane or
ganizacija, ki vodi samo načelno 
politiko in se ne poglobi v potrebe 
članstva — v takem primeru ji 
grozi, da postane mrtva reprezen
tančna ustanova — ali pa razvije 
svojo dosedanjo strukturo, poveča 
svoje zmogljivosti in primemo od
govarja potrebam svojih članov. Sa
mo ta varianta daje možnost raz
voja, čeprav zahteva večje žrtve. 
Da združenje gleda v prihodnost 
dokazuje tudi skupna akcija s 
Kmečko zvezo in patronatom INAC 
za skupni sedež.

Nujno je, je še dejal Kufersin, 
da se končno določi vloga in po
membnost SGZ v sklopu manjšin
skih organizacij, da se valorizira 
v skladu z »jakostno lestvico* slo
venskih organizacij, na podlagi ka
tere naj se da prednost najbolj 
perspektivnim organizacijam v ko
rist celotne narodnostne skupnosti.

KLAVDIJ PALČIČ
Predsednik SPZ Palčič je v svojem 

posegu najprej poudaril pomen in 
vlogo svoje organizacije za ohranja
nje in poživljanje kulture in z njo 
narodne zavesti, ki predstavlja ga
rancijo za naš narodnostni obstoj, 
če je ob vsem tem potrebno za 
smotrno upravljanje izvajati prednost
ne izbire, potem je nujno razmestiti 
našp sile tako, kot jih ta prednost
na lestvica narekuje. Med poglavit
nimi perečimi problemi, ki jih je tre
ba reševati, je omenil vprašanje ka
drov. Prosvetno delovanje zahteva no
ve sposobnejše ljudi, ki bodo imeli 
predvsem organizacijsko usposoblje
nost. Brez tega so po Palčičevem 
mnenju zastonj vse razprave o na
črtovanju. Načrtovanje in načrtoval
ci: ob teh tesno povezanih vpraša
njih se moramo zavzeti za široko 
razvejano vsesplošno kulturno aktiv
nost, ki si zna prisvojiti brez ihte tu
di živahnost in sproščenost tujih mo
delov, a obenem ohrani barvitost in 
toplino domačnosti.

!-o pouaarku značilnosti prosvete 
pri nas, ki jo bogati tradicija na
rodnoosvobodilne borbe, je Palčič pre
šel na kritiko današnje plehke potroš
niške miselnosti, ki spravlja človeka 
v golo pasivnost in v orodje velikih 
interesov.

V nadaljevanju svojega posega je 
predsednik SPZ ugotavljal, da je e- 
den od najobčutnejših problemov, s 
katerimi se spoprijema SPZ, pomanj
kanje prostorov za prosvetna društva. 
Obenem je potrebna tudi strokovna 
pomoč, zato je treba poiskati v na
ših strukturah take možnosti, ki bi 
obogatile prosvetno dejavnost.

Dotaknil se je nato sivih področij, 
kjer je asimilacijska nevarnost ve
lika ter poudaril, da bo treba v bo
doče posvetiti večjo pozornost temu 
problemu. Kar pa zadeva stike SPZ 
in njenih članic s sorodnimi organi
zacijami v matični domovini, je tre
ba v naših ljudeh še razviti zavest 
o skupnem slovenskem kulturnem pro
storu, kar je sicer že prišlo do iz
raza z izrazi solidarnosti do prega
njane narodnostne skupnosti na Ko
roškem.

Kar zadeva odnos SPZ do SKGZ 
je Palčič poudaril, da sta obe orga
nizaciji zasledovali skupaj osnovni 
cilj: zagotoviti slovenski narodnostni 
obstoj in razvoj v Italiji. Ob tem 
je izrazil željo, da bo občni zbor 
SKGZ to prizadevanje še utrdil.

GORAZD VESEL
Naša organizacija, ki ima svojstven 

značaj, kakor je to razvidno tudi iz 
predsednikovega poročila, se ne spu
šča v oceno posameznih, takJaih ah 
drugačmh vladnih formul, Ker sodi 
po zakonitosti našega parlamentarne
ga sistema to ocenjevanje predvsem 
v delovanje strank. Seveda pa ni 
brezbrižna do delovanja vlade in 
ocenjuje predvsem vseb.no. se pravi 
njeno politiko. V našem primeru oce
njuje zlasti proces prizna vama r.aših 
narodnostnihp ravic. Ta proces se 
je zaradi cele vrste rarogov, tudi 
zaradi splošnega družbenega zastoja, 
ustavil in doživlja stagnacijo na stop
nji, ki je za nas nezadovoljiva. De
jal je, da med plusi in mimsi pre
vladujejo zadnji, zlasti v Benečiji, 
medtem kn so se dvojezični napisi 
in druge narodnostne pravite ustavili 
na pragu Gorice in Trsta kjer živi 
največ Slovencev.

Kako premagati stagnacijo, se 
je vprašal govornik. Po oceni, ki 
je v manjšinskem življenju bila 
sprejeta, je izredno učinkovita pot 
za dosego naših ciljev ravno so
delovanje med različnimi sloven

skimi skupinami, kakršno se je v 
zadnjem času večkrat uveljavilo. 
Tudi v italijanski družbi nastaja
jo zavezništva med različnimi si
lami, da bi našle pravičnejše re
šitve. Tako so se v levem centru 
srečali socialisti in katoličani, v 
sindikalni enotnosti se srečujejo 
socialistični in katoliški delavci, ko
munisti pa se zavedajo, da je za 
napredovanje v socializem nujna 
povezava ljudskih množic katoliške, 
socialistične, komunistične in dru
ge laične usmeritve.

Te oblike sodelovanja nikomur 
ne kratijo avtonomije, omogočajo 
pa, da različne sile v skupnih ak
cijah potiskajo razvoj v smeri de
mokracije in napredka. Tudi naše 
narodnostne pravice je mogoče u- 
spešneje zagovarjati z enotnimi ak 
cijami in seveda ob podpori demo
kratičnih sil v državi. Takšen boj 
je sestavni del boja za demokra
cijo in za pravičnejše odnose v 
družbi.

Gorazd Vesel je nato spregovoril 
o pomembnem političnem vpraša
nju, ki ga za goriške Slovence pred
stavlja kulturni dom. Pridobivanje 
gradbenega dovoljenja napreduje 
počasi, kar odraža politično klimo, 
o kateri je bil govor v začetku.

Postopek se približuje srečnemu 
zaključku. Ob tem velja omeniti še 
gradnjo kulturnega doma v Sovod- 
njah ter snovanje okoli izgradnje 
novega kulturnega doma tudi v 
Štandrežu. Napori v zej smeri tudi 
dokazujejo, kolikšno skrb je v zad
njih letih posvetila zveza tem vpra
šanjem na Goriškem, da bi izpol
nili nepokrit prostor ter zavrli od
tujevanje, ki ga nujno pospešuje 
popolno pomanjkanje prostorov za 
kulturno, prosvetno in športno 
udejstvovanje.

STOJAN SPETIČ
SKGZ. je dejal Spetič v svojem 

posegu, mora biti predvsem avto
nomna in enotna organizacija na
predno čutečih Slovencev, ki so 
sicer različnih političnih mnenj, a 
v vzdušju demokratične in plurali
stične razprave uresničujejo sinte
zo na najnaprednejših stališčih. Ta 
razprava mora potekati tako v iz
voljenih organih kakor tudi med 
bazo in članicami, ter članicami in 
vrhom. Zato naj konstruktivna kri
tika ne bo tujek, temveč stimula
cija v iskanju skupnih konceptov. 
Samostojnost SKGZ moramo pojmo
vati kot odprtost in strpnost v od
nosu s strankami, ki jih nikakor 
ne more nadomestiti.

O predsedniškem poročilu je Spe- 
tič dejal, da je pomanjkljivo, ker se 
izogiba problematičnim aspektom 
naše bitnosti, ko si moramo pravice 
še vedno priboriti. Odtod nujnost 
doslednosti v stališčih, ko je naj
manjši enotni skupni imenovalec 
spomenica Colombu. od katere ne 
sme SKGZ odstopati zaradi potreb 
trenutne taktike ali prehitrih scen. 
Zadnja leta se v dejavnosti SKGZ 
poznajo predvsem pomanjkljivosti 
dela komisij, ki so se več ukvar
jala z »redno upravo*, manj pa s 
problemi perspektive.

Spetič je tu dal shematične ocene 
političnega položaja in poudaril mi
sel, da vse stranke, ki združujejo 
Slovence, navajajo v. programih iste 
zahteve, razlika je le v tem, kako 
se izvajajo. Zavedati se morajo, da 
;e popolnoma dozorel čas, ko se mo
rajo razni oblastveni organi spo
prijeti z vprašanjem Slovencev in 
njihove zaščite na vseh ravneh: je
zikovnem, kulturnem in družbenogos
podarskem, oziroma z okvirnim za
konom, deželnimi in krajevnimi u- 
krepi. Ni naloga SKGZ, da operira 
z vprašanji, ki so v pristojnosti strank, 
strategije in izbiranja koalicij, ker 
bi v tem primeru nastalo med 
člani ločevanje, pač pa mora SKGZ 
težiti k temu, da izraža koristi Slo
vencev in dosledno opozarja na ta 
stališča, pri tem pa ocenjuje pred
vsem dejavnost in ne besede. Ne sme
mo zamujati, ker čas ne dela nam v 
prid.

Drugi dl svojega posega je Spe
tič posvetil nekaterim razmeroma no
vim vprašanjem, ki od blizu prizade
vajo slovensko manjšino. To so pred
vsem družbenogospodarski asoekti 
našega obstoja in boja. Na našo 
bitnost, je dejal vplivajo tazni e- 
le”-"nti, predvsem izbire pri razvoju 
kapitalizma v Italiji in njegovi od
mevi on nas. Marsikdaj »e prav 
tu odpirajo nevarne razpoke, skozi 
katere vdirajo toki asimilacije, so
cialnega razkrojevanja, izseljevanje ali 
beg z dežele v mesto.

Zato bi morale naše članice In 
SKGZ več govoriti o bodočnosti tr 
žaškega gospodarstva, o reformah, 
ki naj ustvarjajo boljše družbene 
in materialne pogoje življenju slo 
venskega delavstva. Spetič je bil

namreč mnenja, da manjšina res 
potrebuje svoje gospodarske osno 
ve, a da je ta pojem vsekakor 
širši, saj gre tu za široke delav
ske, obrtniške in druge srednje 
sloje.

Omenil je nevarnosti za Sloven
ce, kot so perspektiva spremembe 
Trsta v «naftno pristanišče*, tercia- 
lizacija, ko krčenje proizvodnih de
javnosti poganja mnogo slovenskih 
kvalificiranih kadrov v druga ita
lijanska mesta, razbijanje kmečke 
dejavnosti, ki je v defenzivi. Tam 
izbiram ustrezajo s svojo negativ
nostjo: deželni urbanistični in go
spodarsko razvojni načrt, načrti za 
večja javna dela in proces urba 
nizacije tržaške okolice. Kot zgo 
vome primere je omenil problem 
gradnje velike avto ceste preko 
Krasa, ko bo na enem koncu na
stala industrijska cona pri štiva- 
nu, med cesto in morjem pa »ur
banizirano področje. Tej perspekti
vi slu ži tudi regulacijski načrt, 
ko dopušča gradnje na 100.000 kv 
metrov in finansiranje s tremi mi
lijardami za gradnjo naselja za li
bijske begunce, za katerega se je 
odločil «sklad za Trst*.

Spetič je ta del govora zaključil 
z mislijo, da Slovenci nismo proti 
napredku, ker je potreben in ne 
izogiben, smo pa proti temu, da 
bi bili objekt teh izbir, mimo na
še prisotnosti. Preko svojih občin 
in ustanov bi morali Slovenci vsi
liti deželnim, državnim in drugim 
organom, da pomeni zares demo
kratično načrtovajvje tudi to, da 
ne sme iti preko interesov obsto
ja in razvoja slovenske narodne 
skupnosti.

Spetič se je dalj časa zadržal 
pri deželnem zakonskem predlogu 
o finansiranju dvojezične dejavno
sti občin in krajevnih ustanov ter 
poudaril, da mora SKGZ opozoriti 
pristojne, da je osnutek deželnega 
odbora pomanjkljiv, ker izpušča o- 
snovna temelja te dejavnosti: kul
turno - prosvetno in šolsko dejav
nost. Predložil je zadevno resolu
cijo, ki je bila pozneje odobrena.

Omenil je še zakonski predlog o 
ustanovitvi samoupravnih .»gorskih 
skupnostih*, v katerih bodo prido
bile pomembno avtonomijo in pra
vico do izdelovanja srednje in krat
koročnih razvojnih načrtov številne 
občine slovenskega in jezikovno 
mešanega področja. Strokovne u- 
stanove Slovencev bi morale ob
činskim upraviteljem pomagati s 
strokovnimi ocenami, študijami, 
znanstvenimi obravnavami in ana
lizami, da bi znale izkoristiti tudi 
to priložnost za obrambo intere
sov manjšine.

Za zaključbk je Spetič predlagal, 
naj bi članice SKGZ preučile, v 
paritetni komisiji, ali je potrebna 
reorganizacija zveze, tako zaradi 
njenega odnosa z bazo, kakor tudi 
zaradi njene učinkovitosti. Komi
sija naj bi vprašanje demokrati
zacije preučila v enem letu, o 
predlogih pa naj bi razpravljal 
glavni odbor, odločal pa naslednji 
občni zbor.

LUCIJAN VOLK
Tajnik Kmečke zveze Lucijan Volk 

je v svojem posegu najprej poudaril 
pomembnost, ki jo ima za našo za
mejsko skupnost tisti del našega pre
bivalstva, ki živi še na zemlji in od 
zemlje. To je treba upoštevati »ne 
samo z večjim posluhom za potrebe 
naših kmetov in njihovih organizacij, 
ampak s pravilnim odnosom hvalež
nosti vseh nas, ki si ne žuljimo rok 
na naši zemlji, do teh naših ljudi, 
z občutkom hvaležnosti, ki smo ga 
jim dolžni*, kajti »dokazi njih zaved
nosti, zavesti in poguma so v ustanav
ljanju v zadnjih letih novih zadruž
nih ustanov, ki si jih sami vodijo 
z nemajhnimi napori in tveganjem*.

Svoja izvajanja je Lucijan Volk na
daljeval:

»Ko je bil na nekem prejšnjem 
nastopu govor o potrebi večje skr
bi za združništvo tudi s strani SKGZ, 
se ml zdi potrebno pojasniti, da ob
staja pri KZ že več let tudi komisi
ja za vprašanja zadružništva. Poleg 
tega obstaja v Trstu Zadružna zve
za, v katere odboru so tudi Slovenci. 
In ta zveza bi mogla in morala ta 
vprašanja obravnavati in zadružniš
tvo vzpodbujati.*

Nato je Lucijan Volk govoril o 
zmagi kandidatne liste na prvih vo
litvah za pokrajinsko kmečko bol
niško blagajno in je v zvezi s tem 
med drugim rekel:

»Vsi smo iz časopisja in z občnih 
zborov Kmečke zveze bili že leta 
seznanjeni s sramotno diskriminaci
jo. kateri so bili podvrženi naši kme
tje samo zato, ker so v pretežni ve
čini Slovenci. KZ je 18 let, kolikor 
je trajala diskriminacija, nastopala 
in protestirala in končno dosegla, da

se je to stanje letos vendarle kon
čalo.... Ob prvih volitvah je KZ pa
zila predvsem na to, da bi med na
šimi kmeti ne prišlo do razdora, kot 
je že prišlo v letu 1948, ker vsak 
razdor prinaša ogromno škodo sloven
ski narodnostni skupnosti. Toda vsi 
njeni napori so bili zaman, ker so 
nekateri slovenski «politiki» menili, 
da bodo lahko «prevzeli» ali «stru- 
mentalizirali* Slovencem nasprotno, 
desničarsko organizacijo »Coldiretti*. 
ker da je pametno opreti se na moč
nega, na gospodarja. Takšno mišlje- 
njt je slovenska zgodovina, kot zna
no, že obsodila, o čemer pričajo spo
meniki padlim po vseh slovenskih 
krajih in vaseh. Zmago kmetov in 
KZ pa moramo predvsem znati uve
ljaviti za nadaljnje uveljavljanje na
ših obdelovalcev, za pravično pred
stavništvo v vseh tistih organih, ki 
bi si radi lastili pravico odločati o 
njihovih problemih brez njihove pri
sotnosti. Da bi pa to dosegli, da bi 
upoštevali in spoštovali pravice na
šega kmeta, pa je potrebna strnje
nost, enotnost in vztrajnost vseh kme
tov, hkrati pa tudi pomoč vse manj
šine in njenih organizacij*.

Svoje izvajanje je Volk zaključil 
takole: »Če hočemo biti subjekt,
nosilec svoje usode, se mora naša 
narodna skupnost usposobiti, da pos
tane resnični nosilec dejanja. Za to 
pa je potrebnih tudi vedno več stro
kovnih ljudi in specializiranih ustanov.*

LOJZE ABRAM
Kot urednik mladinske revije 

«Galeb» je Alojz Abram najprej 
na kratko orisal razvojno pot re
vije od njene ustanovitve, ki je bi
la pobuda in zasluga učiteljice in 
priznane pisateljice Mare Samse, 
do smrti nekdanjega lastnika revi
je Grbca, ko je »Galebu* grozil 
konec. Takrat je revijo prevzelo 
v svoje roke Založništvo tržaškega 
tiska, ki je poverilo uredništvo 
Abramu. Revija se je v naslednjih 
letih prebijala skozi najrazličnejše 
težave, med katere lahko prištejemo 
tudi prepoved njene prodaje po 
šolah s strani šolskega skrbnika 
Tavelle. Končno si je »Galeb* opo
mogel in danes se lahko ponaša 
z visoko naklado. Samo na Trža
škem ga gre v prodajo med osnov- 
nošlosko in nižješolsko mladino 
750 izvodov, na Goriškem pa 150. 
Skupno 900 izvodov je vsekakor 
velik uspeh. Vendar bi bil uspeh 
še večji, če bi nekateri organi 
posredovali pri starših in učitelj
stvu za razširjanje revije, ki do
polnjuje v marsičem šolsko ob
vezno čtivo. Na koncu je Izrazil 
prepričanje, da bo ta poučna ko
ristna in obenem napredna revija 
prišla v roke čim širšim plastem 
mlajših čitateljev.

JOŽICA SMET
V imenu Slovenskega planinskega 

društva iz Gorice je občni zbor poz
dravila Jožica Smet, ki je nato pre
šla na oris dejavnosti svojega druš
tva. Dejala je, da v društvu že več 
let uspešno deluje jamarski odsek, ki 
ga vodi Slavko Rebec. V okviru te
ga odseka pik deluje 25 mladincev, 
ki so se že proslavili z odkritjem 
kraške jame na Vrhu, ki so jo sami 
krstili z imenom »Kraška kraljica*.

Glede smučarskega odseka je de
jala, da imajo tečajniki tega odse
ka poleg praktične šole fiod vodstvi'ir 
odličnih novogoriških smučarskih uči 
teljev tudi teoričen pouk s predvaja

njem raznih filmov, kar pomeni, da 
pride ta mladina v stik tudi s sploš
nimi vzgojnimi prijemi, med kate
rimi predvsem stik z zgodovino na
rodnoosvobodilnega boja pri nas.

Jožica Smet je svoje izvajanje za
ključila s priporočilom, da je tre
ba tej mladini posvetiti vso pozor
nost, ker je tudi v njej ho.iocnost 
SPD v Gorici.

GOJMIR DEMŠAR
Ravnatelj glasbene šole GM dr. 

Gojmir Demšar je ugotovil da 
predstavlja glasbena šola s 300 di
jaki v osrednji šoli in v podružni
cah z diplomanti šole, ki se že 
udejstvujejo v javnosti, pomemben 
kulturni kapital, ki obsega tudi or
ganizacijo abonmajskih koncertov 
in druge dejavnosti. Nenormalno, 
je, da mora šola GM uvajati ome
jeno število dijakov zaradi j» 
manjkanja učnega kadra, katerega 
delo je tudi sicer težaško in na
ravnost pionirsko.

Dr. Demšar se je zavzel za pra
vilnejše vrednotenje glasbene šole, 
kar naj bi privedlo tudi do dru
gačnega gledanja na probleme šo
le in na cenitev dela njenih uči
teljev, ki se požrtvovalno udejstvu
jejo poleg strokovnega dela tudi v 
prosvetnem življenju naše skup
nosti.

Nazadnje se je dr. Demšar za
ustavil pri aktualnem vprašanju 
publicizacije sole Glasbene matice, 
kar ima za trenutno najbolj po
membno akcijo. «Skrajni čas je že 
— je dejal — da javne oblasti 
prevzamejo finančno breme našega 
delovanja, ki pa bo moralo tudi 
nadalje ohraniti svojo avtonomijo 
in možnost za nadaljnjo organsko 
rast. Položaj za tako ureditev je 
danes mogoč, zanjo so se zavzeli 
predstavniki vseh strank v Italiji, 
ki povezujejo Slovence. Pomembno 
pa .je tudi dejstvo, da se odpirajo 
na našem področju možnosti za za
poslitev diplomantov naše šole tu
di v javnih službah. Prav tako 
pa bo treba sprožiti akcije za red
no podporo koncertnemu delovanju, 
zlasti delovanju orkestra, ki je eden 
bistvenih dejavnikov našega kultur
nega življenja.*

Končno se je dr. Demšar zavzel 
še za bolj redne stike med sloven
skimi kulturnimi ustanovami v za
mejstvu da bi tako odpravili mar- 
sikak nesporazum, delo pa bi bilo 
bolj konstruktivno za dvig naše kul
ture in prosvete v zamejstvu.

EDMUND KOŠUTA
Glavna tema, ki jo je v svojem 

nastopu načel tajnik SPZ v Gorici 
Edmund Košuta, je odnos tako osred
nje Zveze kot osnovne baze na te
renu do vodstva Slovenske prosvetne 
zveze. Večkrat se dogaja, da to 
vodstvo kritizirajo bodisi z vrha kot 
z baze, ne da bi ob tem pomislili 
na težke probleme, s katerimi se 
zaradi velike diferenciacije v politič
nem, ideološkem in miselnem pogledu 
spoprijema vodstvo SPZ.

Poleg tega pa je še veliko drugih 
problemov, za reševanje katerih pri
manjkujejo kadri in sredstva.

če torej pride do takih kritik, je 
to zato. ker je s strani SKGZ premalo 
stika z bazo, to pa bo moral občni 
zbor začeti reševati. Sicer pa do
ločeno stopnjo nezadovoljstva med 
našimi ljudmi pogojuje tudi prepočas
no reševanje splošnih problemov slo
venske narodnostne skupnosti v za
mejstvu.

Vprašanje, kako bomo deležni za
konske zaščite je danes najbolj ob
čuten problem pri nas. Vendar je 
izbira strank tako bogata, da se 
naši ljudje v boju za narodnostne pra
vice poslužujejo tudi te poti, kar 
je dokaz možnosti nadaljnjega demo
kratičnega razvoja, ki ga v zadnjih 
časih močno razjeda fašističen za
skrbljujoči dvig, ter s tem možno
sti za nadaljnji razvoj naše narod
nostne skupnosti.

MARINO KOŠUTA
V lastnem imenu je spregovoril 

tudi Marino Košuta, ki je najprej 
spomnil na prvi občni zbor Zveze 
slovenskih športnih društev, ki zdru
žuje 17 tržaških in goriških šport
nih društev, nato pa se je povezal 
na del tajniškega poročila, v ka
terem je analiza nekaterih pozitiv
nih in negativnih plati športnega 
delovanja.

Vprašanje odnosa med osrednjo 
organizacijo, športnimi društvi in 
športom nasploh navadno sloni na 
pripombah, da društva ne nudijo

mlademu človeku dovolj jasne na
rodnoobrambne in svetovno nazor
ske orientacije. Glede nato, da je 
prav šport najuspešnejše orodje za 
združevanje in vzgojo mladine v 
pristnem narodnostnem duhu, da 
predstavlja trden in realen most 
zbliževanja z večinskim narodom, 
da vliva mladim zavest, da se lah
ko uspešno merimo s pripadniki 
večine, glede na vse to je bilo 
storjenega premalo, da bi se v 
športnih društvih krepko uveljavi
la narodnostna in svetovnonazorska 
zavest mladincev.

Nekatera društva so celo krenila 
stran s poti pravilne vzgoje in rav
no zaradi teh pada senca na vsa 
društva. Ne zadostuje pa sama 
kritika, dolžnost pripravljenih čla
nov naše skupnosti je, da pripomo
rejo k napredku, k ustvarjanju 
pravilnega duha v športnih društ 
vih. Pri tem je tudi zelo pomemb
no zbližanje med športnimi in kul
turno - prosvetnimi organizacijami, 
saj nam mora biti jasno, da je 
pravilno zasnovano športno delova
nje v naših specifičnih pogojih e- 
nakovredno drugim obl'kam narod
noobrambnega dela. «Zaradi tega 
mislim,* je zaključil ta del svoje
ga govora, »da bi morali polagati 
na naših mladih športnikih pozor 
nost, ki si jo za svoje delo in trud 
upravičeno zaslužijo.*

V drugem delu govora je Mari
no Košuta načel vprašanje razmer 
ja med osrednjo organizacijo, čla 
nicami in slovenskim človekom. 
Pri tem je zlasti naglasil potrebo 
po jasn'h smernicah, tako da se 
ne bodo problemi vlekli iz leta v 
leto, kar daje terenskim organiza 
cijam občutek, da se morajo same 
organizirati in ukrepati. SKGZ se
veda ni organizacija izvršnega zna
čaja, potrebni pa so jasni pogledi 
in načrti za nadaljevanje dela in 
reševanje odprtih vprašanj. Zveza 
se mora preko članic čim tesneje 
povezati z ljudmi, ki občutijo vpra 
šanja in krivice, ki jih tarejo, ni 
pa jim dana jasna orientacija, ka
ko naj se pri reševanju ravna io.» 
Samo z večjo zavestjo, z jasnimi 
smernicami se bomo čez dve leti 
vrnili na prihodnji občni zbor z 
večjim zanimanjem in bomo lahko 
ugotovil’,* je zaključil Marino Ko
šuta,« da so nekateri problemi za 
nami in bomo lahko pristopili k 
reševanju preostalih z večjo jas
nostjo in načrtnostjo.*

MIRKO KRIŽMANČIČ
Delegat Kmečke zveze Mirko 

Križmančič je obdelal vprašanja 
živinoreje na Tržaškem. Dejal je, 
da se živinoreja in druge kmetke 
panoge — cvetličarstvo, vrtnarstvo 
in vinogradništvo — lahko okrep-' 
samo, če bodo storjeni vsi potreb
ni ukrepi s strani predstavljenih 
javnih organov. Pred dvema ietoma 
je sicer kazalo, da vprašanje živi
noreje napreduje v pravilni smeri, 
predvsem za gradnjo zadružnega 
hleva in za ustanovitev Zadružne

kraške mlekarne, ki sta prepotreb
ni postavki za razvoj živinoreje. 
Ni pa prišlo do pričakovane podpo
re s strani deželne ustanove za pod
poro kmetijstvu ERSA, ki zavla
čuje z dodeljevanjem finančnih 
sredstev, kar ima seveda negativne 
posledice.

Križmančič je tudi dejal, da 
oblasti hočejo ohraniti naravo in 
k,raško okolje sploh, da pa pri 
tem ne upoštevajo dovolj prebival
stva, ki je naseljeno na Krasu. 
Vsekakor pa je osrednji problem 
dodeljevanje podpor, je še enkrat 
poudaril Križmančič. Predvsem 
jih je treba dodeliti tistim, ki so 
že postavili hleve in jih napolnijo 
z živino.

Zatem je načel vprašanje prodaje 
mleka, pri čemer je treba težiti k 
neposrednemu stiku s potrošnikom, 
da se bo živinorejec lahko izognil 
posredovanju tistih, ki danes vedrijo 
in oblačijo oz. višajo in nižajo cene 
mleka po mili volji. Ravno v tem, 
je naglasil, je pomen Zadružne 
mlekarne. Treba je tudi imenovati 
predstavnika kmetovalcev v po
krajinski komisiji za cene in tudi 
tržaška občina bi morala ustanoviti 
poseben urad če že ne odboraištvo 
za kmečka vprašanja. Svoj poseg 
je Križmančič zaključil z naniza- 
njem vrste odprtih vprašanj, ki 
zahtevajo čimprejšnjega odgovora 
oblasti: ureditev kalov, znižanje
cene vode za namakanje in napaja
nje, popravila kmečkih poti, name
stitev košar in boljše delovanje 
poljskih čuvajev.

JOŽKO LUKES
Jožko Lukeš je spregovoril v ime

nu Slovenskega gledališča in pri tem 
poudaril, da slovensko gledališče ni 
le umetniška ustanova pač pa ima 
tudi važno narodnoobrambno nalo
go. Pri tem je ugotovil, da ima gleda
lišče precej močan obisk, ko gre za 
predstave za šolsko mladino, hkrati 
pa je pozval k še večjemu obisku, 
ker da ni dovolj vzeti abonma gle
dališča, ampak je treba predstave 
obiskovati. Nato je dodal, da »gleda 
lišče je last vseh Slovencev, ne gle
da na njihovo politično gledanje, ven
dar pa menim, da bi bilo potrebno, 
da se demokratizira tudi navznotei 
ter da dobe gledališki ustvarjalci 
tisto mesto v soupravljanju, v izbi
ri repertoarja in v gospodarjenju tis
to vlogo, ki so jo v matični domo
vini gledališki delavci že pridobili, 
italijanski kolegi pa zahtevali na ne
davnem mednarodnem srečanju gle
daliških, filmskih in televizijskih 
ustvarjalcev v Trstu.

NADJA KRIŠČAK
<x
Nadja Kriščak se je dotaknila 

dveh problemov, ki so ju sicer obrav
navali že drugi, kot je sama izja
vila, a ju niso dovolj poglobili. 
Prvo vprašanje zadeva neposredno 
prosvetno dejavnost in celotno slo
vensko narodnostno skujxiost sploh. 
To je pojav tako zvane »apolitič
nosti*, ki ga zadnje čase lahko

zapažamo v številnih naših dru
štvih. To [Himeni, da se »apolitič
nost* pojavlja v trenutku, ko sta 
narodnoobrambnost in budnost prav 
tako važni, kot sta bili pred 25 
leti. Ob tem si je Kriščakova za
stavila vprašanje, ali je tako ime
novana apolitičnost sad cMitične 
nezrelosti ali neinformiranosti, ali 
zgolj izraz posebne politike.

V drugem vprašanju se je do
taknila problema kulturno - pro
svetnih domov. Upravičeno se pri
tožujemo. da ni dvoran za kulturno 
dejavnost po naših vaseh, je de
jala Nadja Kriščak, ker za to pri
manjkuje sredstev. Medtem pa opa
žamo, da v marsikateri vasi nadvse 
uspešno [Ktokajo nabiralne akcije 
za spomenike padlim, ki so izredno 
pomembni za nas vse. Ob tem pa 
mislim, da bi nikomur ne bilo v 
nečast, če bi zbrana sredstva usme
rili nekoliko drugače. Mislim, je 
zaključila govornica, da bi bila 
prosvetna dvorana ali kulturni dom 
s spominsko tablo na pročelju ali 
ob vhodu prav tako dostojen spo
menik padlim žrtvam. Kot kultumo- 
prosvetni center pa bi zadobil še 
poseben joomen.

VLADO TURINA
Prof. Vladimir Turina se je lotil 

dveh vprašanj. Govoril je o strokov
nem usposabljanju mladine in pr* 
tem poudaril, da obstaja v Trstu po
krajinski konzorcij za jx>klicno uspo
sabljanje. v katerem je tudi on, ven
dar ne kot predstavnik Slovencev 
pač pa kot predstavnik zavoda. Pos
tavil je vprašanje, zakaj bi Slovenci 
ne zahtevali od tega konzorcija, d® 
ustanovi tudi tečaje s slovenskem uč
nim jezikom za Slovence. V zvezi s 
tem je nadalje omenil primer usta
novitve dveh tečajev za srbohrvašči
no in sicer enega za italijanske tečaj
nike, drugega pa za slovenske. Pos
lednji je bil na Trgovskem tehničnem 
zavodu »Žiga Zois*. In vtem ko je 
bil italijanski tečaj za učenje Srbohr
vaščine ob začetku šolskega leta 1971 
-72 že aktiven je tečaj za Slovence 
usahnil.

Ob tem je izrazil mnenje in že
ljo, da bi se za zavode za stro
kovno usposabljanje za slovensko 
mladino ne potegovala le SKGZ, 
pač pa tudi druge ustanove oziro
ma organizacije.

Drugo vprašanje, ki se ga je 
dr. Vlado Turina lotil, je vpraša
nje slovenskih priimkov. V zvez* 
s tem je omenil konkretne primere 
pri zadnjih volitvah, ko so bili Po
samezni kandidati - Slovenci v 
slovenskem tisku imenovani s svo
jimi izvirnimi slovenskimi priimki, 
medtem ko so bili na volilnih se
znamih kot tudi v italijanskem ti* 
sku imenovani s poitalijančenim* 
imeni in se je lahko nepoučen člo
vek spraševal, ali so to Slovenci 
ali Italijani, ker se iz njihovih *’ 
men to ni moglo razbrati. Ob kon
cu je poudaril, da je že skraj
ni čas, da se lotimo vračanja 
poitalijančenih priimkov v njihovo 
izvirno obliko.

TOREK, 19. DECEMBRA 1972
TRST A

7.15, 8,15, 13.15, 20.15 Poroči
la; 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Pratika; 12.50 Modema glasba; 
13.30 Glasba po željah; 17.00 Pro
gram za mladino; 18.15 Umetnost 
in prireditve; 18.30 Komorni kon
cert; 19.15 Joža Lavrenčič: »Sho- 
lar iz Trente*; 19.30 Program za 
najmlajše; 20.00 Šport; 20.35 Of- 
fenbahove »Hoffmannove pripo
vedke*; 22.15 Zabavna glasba. 

TRST
12.10 Plošče; 13.45 Tretja stran; 

15.10 Dino Dardi: »Zločin in ka
zen*; 15.50 Juke box,

KOPER
6.30, 7.30, 12.30,14.30, 16.30, 17.30, 

18.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glas
ba za dobro jutro; 8.00 Jutranja 
glasba; 8.40 Znanstvena oddaja;
9.00 Dva orkestra; 10.00 Melo
dije; 11.00 Uspeli motivi; 11.15 
Orkester Madrid festival; 11.30 
»Romagna fplk»; 11.45 Kvartet 
«Quattro M»; 12.00 Glasba po že
ljah; 13.30 Operna glasba; 14.00 
Jezikovni pogovori; 14.10 Plošče; 
14.35 Juke box; 15.00 Otroški ko
tiček; 15.45 Pevci lahke glasbe;
17.00 Program za mladino; 17.45 
Pianistka Neva Merlak; 18.00 
Orkestri; 19.00 Domači pevci;
20.00 Glasba v večeru: 20.40 Zbo
rovsko petje; 21.00 Pesnik Jure 
Kaštelan; 21.15 Instrumentalno 
glasbeni ansambel »Pro arte»; 
21.40 Jazz; 22.00 Skladbe M. Li- 
povška; 22.30 Ritmi.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 8.30 Jutranje pesmi; 9.15 
Vi in jaz; 10.00 Posebna repor
taža; 12.10 Plošče; 12.15 Pisan 
spored! 14.00 Ital. popevke; 15.10 
Glasbeni spored za mladino; 16.40 
Program za najmlajše; 17.05 
»Sončnica*; 19.10 Sindikalno - e- 
konomska panorama; 19.25 Minia
turni koncert; 20.30 Poslušajmo 
spet; Donizetti: »Anonimno pi
smo*.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 14.300, 19.30 Po

ročila; 8.40 in 9.35 Orkestri; 9.50 
Vallace: »Ben Hur»; 10.05 Nove 
ital. pesmi; 12.40 Alto gradimen- 
to; 13.50 Kako in zakaj; 14.00 
Plošče; 15.40 Glasbeno - govorni 
sipored; 17.30 Posebna reportaža; 
17.45 Telefonski pogovori; 20.10 
Sordi in Ralli v filmu Costa Az- 
zurra; 20.50 Plošče; 22.43 Hope: 
Prigioniero di Zenda.

III. PROGRAM
10.00 Koncert; 11.40 Simf. kon

cert; 13.00 Adam, Schumann, 
Mendelssohn; 14.30 Portret avtor
ja: Kodaly; 15.35 Sekstet »Luca 
Marenzino*; 16.15 Sodobna ital. 
glasba; 17.20 Strani iz albuma; 
17.35 Jazz; 18.30 Lahka glasba: 
19.15 Koncert; 20.15 Baročna glas
ba: 21.30 Mednarodni festival so
dobne glasbe.

FILODIFUZIJA
8.00 Jutranji koncert; 9.00 Pro

kofjev. Koncert štev. 2; 9,25 Ba
chova simfonija; 10.00 Stamtiz, 
Koncert opus 29; 10.20 Gluckove 
skladbe; 12.00 Tenorista Gigli in 
Corelli; 12.300 Klavirski koncert.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00,19.30 

Poročila; 6.50 Na današnji dan; 
8.10 Glasbena matineja; 9.05 Ra 
dijska šola; 9.35 Slovenske narod
ne; 10.20 Pri vas doma, D-00 
Turistični napotki; 12.10 Iz albu
mov Mihovila Logarja; 12.30 Kme
tijski nasveti; 12.40 Domači *,n" 
sambli in pevci; 13.30 Ptiporoča 
jo vam ...; 14,10 Glasbena tri
buna mladih; 14 30 Z an2a!?n
blcm Les Haricots Ruuges, 14’u 
»Na poti s kitaro®; 15.40 Melo
dije; 16.00 »Vrtiljak*, 1*40 1- 
Andrič: Velega paše ljubica; 17-1U 
Glasbeno popoldne; 18.00 Aktual
nosti; 18.15 V torek nasvidenje. ■
20.00 Prodajalna melodij; 20-3U
Romain Rolland: «Miklavžev Bre- 
ugnon* - igra; 22.15 Popevke. 
23.05 Literarni nokturno - M- Ri
bal: Pesmi; 23.15 Iz sodobne
slov. klavirske glasbe.

ITAL. TELEVIZIJA
9.30 šola; 12.30 Poljudna 

nost: Potovanje na Daljni vzhod. 
13.30 Dnevnik; 14.00 Francoščina.
15.00 šola; 17.00 Spored za naj
mlajše; 17.30 Dnevnik; 17.45 FT°' 
gram za mladino; 18.15 Sli*®' 
niče; 18.45 Nabožna oddaja; l®-1 
Podlistek; 19.45 Šport in R®, 
kronike: 20.30 Dnevnik: 21-00 y 
film; »Nienfaltro che la verita*•
22.00 Anketa; 23.00 Dnevnik.

II. KANAL
15.30, 21.00 Zimski šport; 21^ 

Dnevnik: 21.30 O potrošniška1

problemih; 22.15 Prijatelji gl®"8 
lišča 10.

Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4) Edino 

z vztrajnostjo in dobro voljo si 
boste pomagali iz težav. Več razu
mevanja do ljudi, ki vas imajo radi.

BIK (od 21.4. do 20.5.) vaši načr
ti so zelo dobri, toda manjkala vam 
bodo finančna sredstva, da bi jih 
izpeljali. Nove odgovornosti.

DOVJČKA (od 21.5. do 21.6 ) V 
službi ali pri delu precejšnja na- 
jjetost. Več takta in razumevanja. 
Večer bo jjrijeten. Prispela vam 
bo vest o dobrem prijatelju.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Ponujajo 
vam sodelovanje. Dobro premislite, 
preden to sprejmete, posebno ko 
gre za komaj poznane ljudi.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Uspeli bo

ste, če boste delali z ljudmi, ki se 
na stvar spoznajo, kajti sicer vam 
bo šlo vse narobe. Zadovoljstvo v 
ljubezni.

DEVICA (od 23.8. do 22.9) Ne
pričakovane ijonudbe ki se bodo 
odražale v novih poslovnih stikih. 
Če dvomite v ljubezen nekoga, 
skušajte stvar razčistiti.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Dobra zamisel glede poslovnih za
dev. Uspeh boste dosegli zaradi 
prestiža. S tem si boste utrdili po
ložaj tudi pri ljubljeni osebi.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 21.11.) 
Svojo sedanjo dejavnost skušajte 
poživiti. Prevzeti boste morali nove 
naloge. V večernih urah boste de

lali načrte o potovanji 
(od 22.1

u.
.11. do 20.12?STRELEC (od zz.ii. ao —--.j. 

Dopoldne boste prišli v stik z W j0 
mi, ki bi vam znali pomagati- 
prijetne ure z osebo, ki jo *rn8

KOZOROG (od 21.12. do 20.1) *j{j 
vrsti bo kup nevšečnosti, & 1 
skušajte odpraviti dokler ste ® 
ži. Neumestna vznemirjenost h° 
tila vaše čustveno razmerje- .

VODNAR (od 21.1. do 192'J* 
hočete, da vam bodo vplivne os 
pomagale, jih morate k temu 
praviti. Ne pristajajte na vsako 
pričo ljubljene osebe. „

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Nej*, 
čakovane ponudbe, ki vam 
prišle kot nalašč pri sedanje*11 
parnem delu. Bodite nekoliko P j(J 
vidni. V družini razumevanj® 
mir.
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ŠPORT ŠPORT ŠPORT
19. decembra 19/2

Bologna — Napoli 2:0
Cagliari — Sampdoria 1:0
Juventus — Vicenza 2:0
Milan — Lazio prek.
Palermo — Fiorentina 1:0
Ternana — Atalanta 0:0
Torino — Verona 3:2
Inter — Roma 2:1
Lestvica: Inter 17; Lazio 16; Mi-

lan in Juventus 15; Roma 13; Fio- 
^tina in Torino 12; Bologna 11; 
Napoli 10; Palermo 9; Verona, Ata- 
lanta, Cagliari in Ternana 8; Samp- 
d°ria in Vicenza 6.

Pori prihodnjega kola: Atalanta 
• Palermo, Fiorentina - Roma, In- 

- Vicenza, Juventus - Ternana, 
Lazio - Torino, Napoli - Milan, 
Sampdoria - Bologna, Verona - Ca
gliari.

Ascoli — Brescia 2:0
Catania — Cesena 1:0
Como — Varese 1:1
Poggia — Bari 0:0
Genoa — Catanzaro 1:1
Mantova — Reggiana 0:0
Monza — Novara prek.
Perugia — Lecco 1:0
Reggina — Arezzo 2:0
Taranto — Brindisi 1:1
Lestvica: Genoa 22; Cesena 20; 

Catanzaro in Catania 18; Bari 17; 
Foggia, Como, Varese in Ascoli 
15; Brindisi 14; Reggiana, Arezzo 
jn Reggina 13; Perugia 12; Monza. 
Ilova ra in Taranto 11; Mantova 9; 
Lecco in Brescia 8.

Pari prihodnjega kola: Arezzo
Ascoli, Bari - Catania, Brescia
Perugia, Brindisi - Genoa, Catan 
Saro - Monza, Cesena - Reggina, 
Lecco - Mantova, Novara - Como, 
Peggiana - Foggia, Varese - Ta 
ranto.

A SKUPINA
—: z.. .. _ - "—-
= = —' sl.88

Belluno — Trento 2:2
Certhona — Parma prek.
Piacenza — Cossatese 0:0
Pro Vercelli — Cremonese 4:1
Rovereto — Savona 1:0
Seregno — Legnano prek.
Solbiatese — Vigevano 2:1 
Padova — Triestina 1:0
^enezia — Udinese 1:0
Verbania — Alessandria 0:0

,Lestvica: Alessandria 21; Vene
ra 20; Cremonese 18; Savona in 
finese 17, Legnano, Parma in Pro 
J(ercelli 15; Seregno in Padova 14; 
Letih ona, Cossatese, Trento in Sol- 
®atese 13, Rovereto in Belluno 
15. Triestina 10; Piacenza 9; Vige- 
Vano 8; Verbania 7.

Pari prihodnjega kola: Alessan- 
*ia - Triestina, Cossatese - Vene- 
aa, Cremonese - Rovereto, Legna- 
^ - Verbania, Padova - Piacenza, 
Parma - Seregno, Savona - Pro 
vercelli, Trento - Solbiatese, Udi- 
('ese - Derthona, Vigevano - Bel- 
rino. 1 2

1. - 1. Oumeille Raimbow
2. Rjo d'Oro
1. Ambrogino
2. lnvaldo
1. Original
2. Corradino
1. Richetto
2. Parsifal
1. Escalation
2. Giasone
1. Taleta
2. Santercole 

KVOTE:
- 5.443.735 lir

11 119.642 lir
- 14.100 lir

2. -
3. _

4. - 

i _ 

*. -
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Kljub novemu trenerju V skoraj vseh tekmah dokaj nizki izidi 
Triestina spet poražena je Juventina je doživela visok poraz

DaIatoi' Tvvaaamau no Ia*4um! nA»foiA oaIa hauakam

Med ostalimi našimi ekipami je zmagala le Vesna, Zarja in Primorje sta remizirala, Breg pa je bil poražen
Položaj Tržačanov na lestvici postaje zelo nevaren

Padova — Triestina 1:0
TRIESTINA: Cantagallo, De Ga- 

speni, Tugliach, Macchia, De Luca,
Scichilone, Vastini (Zamparo), Bru- 
sadelli, Bertoli, D’Alessi, Rakar.

PADOVA; Memo, Scalabrino, Ma
rin, Monari, Grava, Ccramini, Ste- 
fanelli, Tombolato (Dal Pozzolo),
Ciclitira, Frisori, Bigon.

STRELEC: v 62. min. Tombolato.
SODNIK: Fuschi iz Pescare. KO

TI 4:1. GLEDALCEV 8.000.
Kljub novemu trenerju ni uspelo 

Triestini zmagati, ali odnesti z igri
šča vsaj točko, kot ji je uspelo 
prejšnjo nedeljo pod vodstvom Fri- 
gerija.

Tržačani so naleteli na hudo o- 
viro, saj je bila Padova odlično 
pripravljena, tako tehnično kot tudi 
kondicijsko. Gostje so predvajali 
odločno igro, ki je večkrat bila 
tudi groba, predvsem pa so pred
stavili solidno obrambo in dobro 
krilsko vrsto, kjer so se pričenja
le vse nevarane akcije. Ves napad 
je slonel praktično na starem, to
da še vedno dobrem Ciclitiri in 
na Tombolatu, avtorju zmagovite
ga zadetka in strelca v vratnico.

Triestina je startala precej do
bro in je začela s hitro in dina
mično igro, ki je pa splahnela v 
drugem polčasu. Imela je le dve 
možnosti za dosego gola: najprej 
D’Alessi, nato še Rakar. Kljub raz
nim spremembam v ek'pi, napada 
ni bilo niti tokrat, tako da je bi 
lo vsako upanje za dosego gola 
zaman. Po prejetem zadetku pa je 
bil poraz tržaškega tretjeligaša 
gotov, saj ni bilo nikogar, ki bi 
bil sposoben streljati v vrata. Po
leg napada je zmanjkala tudi o 
brambna igra, ki je začela zelo 
šepati, tako da bo moral novi tre
ner poseči znova po nekaterih sta
rih igralcih, ki naj bi s svojo iz
kušenostjo popravili položaj. Tre 
nutno stanje je zelo kritično, saj 
so Tržačani nekaj tekem pred kon
cem polov:ce prvenstva v velikih 
težavah na dnu lestvice. Če se ne 
bo pripetilo kaj 'zrednega, bomo 
drugo leto zopet prisostvovali sre
čanjem D lige, kjer bo Triestina 
morda igraila še s kako tržaško 
enajsterico.

Alessandria, ki bo v nedeljo v 
gosteh pri Triestini, je remizirala 
proti Verbanii, tako da se ji je 
Venezia (premagala je Udinese), 
približala r>a eno točko. Poleg Vi- 
demčanov so bili poraženi še Cre
monese in Savona, tako da se je 
brednost vodeče dvojice povečala. 
Dveh tekem ' ni&)‘ odigrali zaifhdi 
goste megle, ki je ovirala reden 
potek igre, zaradi česar je lest
vica znova nepopolna.

• # *

V D ligi so na čelu lestvice po 
nedeljskem kolu kar tri ekipe: Me 
strini in Adrieseju se je pridružila 
še CIodiasottomarina, ki je zmaga
la proti Alenseju. S točko zaostan 
ka sledi tej trojici Pordenone, ld 
je remiziral proti vodeči Mestrini.

TELOVADBA
NA PRVENSTVU SLOVENIJE

Koprčan Igor Žerjal 
na odličnem 3. mestu

LJUBLJANA, 18. — Včeraj se 
je v študijski telovadnici v Ljub
ljani končalo letošnje republiško 
prvenstvo članov zveznega razreda 
v gimnastiki. Ob skromni udeležbi 
je zasluženo z veliko prednostjo 
zmagal Milenko Kersnič. Za čla
nom Partizana Narodni dom se je 
uvrstil Mariborčan Šoštarič; prese
nečenje pa predstavlja tretje mesto 
Koprčana Igorja Žerjala, ki je to
krat prvič tekmoval v zveznem 
razredu in je pokazal kar solidno 
znanje.

ROKOBORBA

ZAGREB, 18. — Rokoborci za
grebške Like so v finalu četvero- 
boja pokala evropskih prvakov v 
grško - rimski rokoborbi z osvojit
vijo 3. mesta dosegli lep uspeh. Pr
vak je moskovski Spartak.

Vesna — Fogliano 1:0
VESNA: Tence, Verzier, Zoffoli, 

Germani, Skrem, Zudini, Putini, 
Kelemenic, Ciceonetti, Carmeli in 
Verginella.

FOGLIANO: Gallina, Rossi, De- 
vetti, Maier, Ceccoli, Vise, Fabris, 
Del Bianco, Celante, Krpan in Cer- 
nich.

STRELEC: v 20. min. Ciceonetti.
SODNIK: Acquafresca (Trst).
Pred svojim občinstvom je Ves

na končno vendarle zmagala, kar 
je še toliko bolj dobrodošlo, ker so 
to Križani dosegli v nemogočih 
okoliščinah. Za nasprotnika so i- 
meli zelo mončo ekipo, ki je bila 
druga na lestvici in je tudi v Križ 
dopotovala z resnimi nameni, da 
osvoji vsaj točko.

Popolnoma neumestna se nam zdi 
zamenjava kapetana Miliča s Car- 
melijem. Zamenjava je bila zelo 
neuspešna, saj je Carmeli tehnično 
slabši od Miliča in nima pregleda 
nad igro. Poleg tega pa je bil še 
tako naiven, da je pri ustavljeni 
igri zakrivil grob prekršek, tako 
da ga je sodnik upravičeno izklju
čil (v 42. min.). Ta izključitev bi

lahko ekipo drago stala, kajti v 
25. minuti se je huje poškodoval 
Germani, zamenjave pa ni bilo. 
Skratka, Vesni je v drugem polča
su trda predla. Krasen gol, ki ga 
je dosegel Ciceonetti v 20. min. 
je bil le skromna prednost

Tokrat pa so kriški nogometaši 
igrali borbeno in so bili zelo požrt
vovalni v obrambi. Na sredini igri
šča se je Kelemenic zelo potrudil, 
da bi uredil svoje vrste, kar mu je 
popolnoma uspelo. Skratka, moštvo 
je zaigralo odlično in vse kaže, da 
je na dobri poti k zadovoljivi formi.

Naša ocena za Vesno je naj
višja: 3.

b. i.

Libertas Prosek — Zarja 1:1
LIBERTAS PROSEK: Gersinich. 

Morate, Menardi, Di Stasio, Lizzi, 
Cacovich, D'Angolo, Zudini, Bol 
cich, Di Michele, Milani.

ZARJA: Babuder, Križmančič S., 
Faganel, Primožič, Metlika, V. 
Križmančič, Grgič B., Bon, Poro- 
pat, Žagar, Grgič D.

STRELCA: v 17. min. Žagar, v

85. min. Zudini.
KOTI 8:6. GLEDALCEV: 100.
Že je kazalo, da bo Zarja odnes

la domov obe točki, ko je prav v 
zadnjih minutah bazoviška obram
ba zagrešila napako, ki jo je sta
la točko. Škoda, saj je Zarja igra
la dobro vse od začetka srečanja 
in je v zadnjih 15 minutah popu
stila. Najbolj je zadovoljila obram
ba, pa tudi sredina igrišča se je 
izkazala.

Predstavnikom Zarje ni uspelo 
doseči gola, saj so naleteli na trd
no obrambo domačinov. Bazovci 
so imeli pobudo stalno v svojih ro
kah so realizirali v 17. minuti, 
nato pa so bili še večkrat nevar
ni s svojimi močnimi streli od 
daleč.

V drugem polčasu so si domačini 
nekoliko opomogli in so nadigrali 
bazovske predstavnike, ki so zgu
bili nekoliko učinkovitosti. Nekaj 
pred koncem so Prosečani izena
čili z Zudinijem.

Neodločen izid je v bistvu pra
vičen za obe ekipi. Z nekoliko več 
sreče bi lahko Zarja osvojila obe

lllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllinilllllllllllllllllllllllllliltllllllflllllllllllllllllllllllllllllllllllllliuillllllllllllllllllillllllllliuilllllllllllllllllllllllllllllllllllillllllllllllllliillllll
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LEP USPEH SOVODENJSKIH NOGOMETAŠEV 
V SREČANJU I ENAJSTERICO MARCELUANE

Union iztrgal točko Roianeseju, Primorec in Breg B pa tudi tokrat nista imela sreče
Sovodnje — L. Marcelliana 3:1 

(3:0)
SOVODNJE: Marson, Trivellato, 

Corva, Batistič, Ferfolja, Kovic, 
Petejan, Sambo, Pozzo, Marson, 
Tomšič.

večkrat prepustile nasprotniku po
budo, a je ta ni znal izkoristiti. 
Gostje so dosegli svoj edini za
detek šele v zadnjih minutah igre. 
Omeniti je treba tudi zanesljivega 
vratarja Marsona, ki je večkrat

Strelci: v p. p. v 5. min. Sam-, re®.U lastna ^/red ostrimi streli 
bo, v 16. min. B. Marson (enajst- 0cena za Sovodn* Je 3’ D
metrovka), v 38. min. Corva; v d. 
p. v 40. min. desno krilo Mar- 
celliane.

Kot je bilo predvideno so So- 
vodenjci z lahkoto premagali' ekipo 
iz Tržiča in so s tem pokazali svo
jo trdno voljo do 'končne zmage. 
V prvem polčasu se je odvijala 
igra v glavnem v korist «belo- 
modrih», ki so s hitrimi akcijami 
večkrat spravljali v zadrego vra
tarja Marcelliane. Ta je že v 5. 
min. prejel prvi gol, katerega je 
dosegel mali in hitri Sambo. Temu 
igralcu gre posebna pohvala, kajti 
(čeprav je telesno šibak) je zelo 
borben in v vsaki tekmi da vse 
od sebe. Sčasoma so Sovodenjci 
vedno bolj pritiskali na nasprot
nikova vrata, tako da so tudi slo
venski branilci večkrat nevarno

Ponovno je razočaral Monfalcone, ’ streljali. Rezultat tega je bil gol,
ki je proti Montebelluni prejel tri 
gole, prav tako kot Pro Gorizia, 

| ki je doma klonila proti Trevisu 
in je med zadnjimi nalostvici.

Radi

ki ga je dosegel mladi Corva, dru 
gi obetajoči igralec.

V drugem polčasu se je igra ne
koliko umirila in Sovodnje, upravi
čeno zadovoljne z rezultatom, so

®°l<*Rna — Napoli 
L*Kliari — Sampdoria 
Vicenza — Juventus 
Milan - Lazio 
**alernio — Fiorentina 
Koma — Inter 
ternana — Atalanta 
Torino — Verona 
Latanja — Cesena 
*'®KN:ia — Bari 
uenoa — Catanzaro 
Jenezia — Udinese 
Livorno — Lucchcse 
, KVOTE:
M - 267.200 lir

Union — Roianese

Spisa
»Ste#**sifi

mm
■šl m

Napadalci Brega B se v letošnjem prvenstvu niso posebno izkazali

UNION; Pavatič, Gombač, Mora 
bito, Sartori, Vescovo, Muiesan, 
Attini, > Vidni, Laska, Paludetto m 
Čok.

ROIANESE: Neri, OrdinanovTch, 
Guštini, Millo* Pauluzzi, Bidnoi, 
Verzlno, Batič. Atferio, Rebula in 
Zuzich.

SODNIK: Zidarich.
STRELCA: v 50. rrvn. Batič in 

v 65. min. Paludetto.
Potem ko se je tekma začela 

z dvajsetminutno zamudo (saj je 
bilo na igrišču le šest igralcev 
Roianeseja), so Podlonjerci prepu
stili gostom točko, ki bi morala po 
vseh pravilih pripasti njim. Na ža
lost pa je tekmo sodil zelo slab 
sodnik, Zidarich, znan po tem, da 
je doslej še vedno favoriziral le 
dve ekipi (Roianese in Grecto) in 
je v tesnih prijateljskih stikih z 
voditelji teh dveh moštev Poleg 
tega pa je v devetih letih, odkar 

^ i sodi, le redkokdaj prešel meje tret 
IH ! je amaterske kategorije.

Sodnik Zidaricn je najprej doso
dil namišljeno enajstmetrovko, nato 
Pa je (zaradi kompenzacije) ves 

j drugi polčas favoriziral Podlonjer- 
ce in jim je dosodil kazenske stre
le za prekrške, ki so |ih sami 
napravili.

Nemogoče je govoriti o lepi igri, 
saj Unionovi igralci niso znali raz 
viti dobre igre proti šibkemu na 
sprotniku, ki se je le branil in ni 
nikdar skušal preiti v napad. Še 
najbolj so si prizadevali brnilci 
Uniona, s prerojenim Gombačem 
na čelu, ki so prehajali tudi v 
napad, in pa nekateri napadalci, 
med katerimi je dobr0 'igral (kar 
je že čudno) čok in tudi Paludetto 
ni razočaral. Dosegel je svoj prvi 
gol v 3. ligi, ko je izvedel prosti 
strel in ukanil nasprotnega vra
tarja. Pozna se odsotnost Nadliška, 
ki ne bo igral še nekaj časa Osta
li napadalci (razen Vicinija) so bi

li prepočasni, ali netočni, ali pa 
preveliki individualisti, kar se jim 
je hudo maščevalo, saj bi ahko 
sicer večkrat realizirali. Sedaj oo- 
do imeli skoraj mesec dni časa, 
da popravijo razne svoje napake 
in pričnejo povratni uel prvenstva 
bolje kot pa prvi del.

Union za to tekmo ne zasluži 
več kot najnižjo oceno: 1.

Radi

Primorec — Perugino 1:2
PRIMOREC: V. Kralj, Štrancat, 

Sluga, Fifthtto,- Sinic/i, D. Možina, 
Denic, Vigini, • čuk, V. Možina, 
Križmančič, 13 Zamola.

PERUGINO: Vittbri, Favretto,
Vecchiet, Pisani C., Nazzini, Coa- 
sin, Rabusin, Rusalem, Pison M., 
Cordellino, Vivoda, 12 Vascotto. 13 
Toun.

KOTI: 4:3 za Primorca.
STRELCI: v 2. min. p.p. Rabu

sin, v 23. min. d.p. (avtogol) Fa
vretto, v 28. min. Vivoda (enajst
metrovka).

Slaba igra in pa predvsem ve
lika netočnost napada je edini 
vzrok za poraz, ki so ga doživeli 
trebenski nogometaši proti enajste
rici Perugina. Primorec je to tek
mo odigral precej slabo in čeprav 
.je prejel drugi gol iz enajstmetrov
ke je zasluži! poraz.

V prvem polčasu so tudi Treben- 
ci zapravili nekaj ugodnih prilož
nosti. Nasprotno, pa so Tržačani 
povedli z Rabusinom v 24. min. 
Primorec ni znal odgovoriti na 
prejeti gol.

V drugem polčasu je izenačil, a 
s pomočjo avtogola, katerega je 
zakrivil Favretto. Pet minut kas
neje pa so Tržačani snet povedli 
s pomočjo enajstmetrovke, katero 
je zakrivil Sluga. Trebenci so kas
neje zaman iskali pot do izenače
nja. Perugino pa je v protinapa
dih ogrožal vrata Primorca. Za 
las ni izida celo potrojil. Strel 
Pisonija je namreč Štrancat odbil 
v kot in tako rešil skoraj gotov 
gol. Za to tekmo je Primorec za
služil nezadostno oceno: 1.

BRK

Glarizzole — Breg B 4:0
(1:0)

GIARIZZOLE: Dapretto, Bertocchi,
Ossich, Pappatico, Schmidt, Stefani,

Arleritano, Cheber, Roseni, Pressi, 
Giraldi.

BREG B: Rapotec, Maver, Opara,
Švara, Žerjal. Zahar, Hrvatič Ko- 
cipan, Strnad.
Brežani so tokrat igrali z Giariz- 

zolami v Ul. Flavia. Zaradi zgodnje 
ure (8.15) in bolezni, se marsikateri 
igralec ni predstavil na igrišču, tako 
da so «plavi» nastopali v desetih. 
Breg je ubral obrambno taktiko, s 
katero se je dobro držal v prvem 
polčasu, tako da so domačini povedli 
šele proti koncu prvega dela sreča
nja. V nadaljevanju so Giarizzole na 
padale učinkoviteje in takoj dosegle 
svoj drugi zadetek. Igralci dolinske 
občine so skušali pogovoriti, toda pe 
kaj res lepih akcij se je za ias iz
jalovilo. Kasneje so Giarizzole še dva
krat pretresle mrežo -splavih* in za
pečatile njihovo usodo. Zadnja prilož
nost za dosego zadetka se je ponu
dila Zaharju, ki je z močnim strelom 
zadel prečko.

S to tekmo se je končal jesenski 
del prvenstva 3. lige, ki nikakor ni 
bil uspešen za zastopnike dolinske ob
čine. Prepričani smo, da bodo naši 
igralci dali v povratnem delu prven
stva več zadoščenja svojim navija
čem.

Naša ocena: 1.
Jolo

NAŠE OCENE
1. Sovodnje IU 26 2,600
2. Juventina 12 25 2,083
3. Primorje 11 22 2,009
4. Zarja 12 24 2,000
5. Vesna 12 22 1,833
6. Breg 11 20 1,818
7. Union 9 15 1,666
8. Olimpija 9 14 1,555
9. Breg B 8 11 1,375

10. Prirrr r.r 8 11 1,375
V prvem stolpcu je število

odigranih tekem. v drugem je
vsota dosedanjih ocen, v zad-
njem stolpcu pa poprečna oce-
na vseh doslej odigranih sre-
čanj.

Ekipe ocenjujemo z neza-
dostno (1), dobro (2) in odlič-
no (3).

točki in si s tem utrdila položaj 
na lestvici. Ocena Zarje: 2.

Raal

Aurisina — Primorje 1:1
AURISEMA: Leghissa, Gombač,

Morgera, Braico, Cianci, Tomizza, 
Rudeš (Bortolotti), Caharija, Zes- 
sar, Grocis, Doglia.

PRIMORJE: Štoka, Visintin, Her- 
vatič, Trampuš, Bukavec, Barbia- 
ni, Barnaba, Drioli, Vooci, Prašelj, 
Fornazarič.

SODNIK: Crevatin iz Milj.
STRELCA: v 51. urin. Cianci, v

55. min. Fomasaris. KOTI: 6:8. 
GLEDALCEV: 250.

Prvi polčas nedeljske tekme med 
Aurisino in Primorjem je bil izred
no dolgočasen. Domačini, ki so za
radi kočljivega položaja na lestvi
ci nujno potrebovali zmago, so hi
tro prešli v napad, in so s tem 
na majhnem nabrežinskem igrišču 
favorizirali proseško enajsterico. Ta 
je večkrat prešla v protinapad in 
se je obenem z lahkoto ubranila 
vseh akcij nabrežinskega moštva.

Stalni napadi Aurisine so dosegli 
svoj cilj v začetku drugega polča
sa, ko je Ciamci povedel. Primorje 
pa je hitro odgovorilo in štiri mi
nute kasneje je Fomasaris izena
čil. Šele po tem golu se je igra 
nekoliko razživela; obe ekipi sta 
skušali podvojiti, vendar jima to 
ni uspelo.

Taktična igra Primorja je bila 
povsem zadovoljiva. Ekipa je igra
la večinoma na sredini igrišča, 
kjer je bil najboljši Drioli, ki je 
vodil vse nevarnejše akcije. Naša 
ocena je 2.

B. R.

Muggesana — Breg 1:0
BREG: Favento, Dandi, Rodella, 

Possega, Vatta, Samec, Gašperut 
ti, Mikuš, Zonta, Race, čuk.

MUGGESANA: Detela, Pribaz,
Cauferi, Dudine, Barroni, Puglie 
se, De Rossi, Chelleri, Zanotti in 
Stordi.

STRELEC: v 64. min. Pugliese.
SODNIK: Pipan (Trst). GLEDAL

CEV; 150.
Brežani so igrali tudi v Miljah 

z okrnjeno postavo in takoj po u- 
vodnih potezah so pokazali, da me
rijo na remi. Domačini so kmalu 
prevzeli pobudo v svo:p roke in so 
neprestano prodirali proti Favento- 
vim vratom. Imeli so vsaj dve pri
ložnosti za gol, kateri-pa je Faven- 
to -s prisebnim posegom preprečil. 
«Plavi» so skušali odgovarjati s 
protinapadi, ki so se vedno izjalovi
li zaradi počasnosti in slabega dne
va nekaterih igralcev. Po počitku 
so Brežani nekoliko popravili slab 
vt;s iz prvega dela srečanja. Po
gosteje so se spuščali na nasprot
nikovo polovico igrišča in so se 
nekoliko odprli. Ti prodori pa so 
bili neurejeni in so sloneli na im
provizaciji posameznikov, saj je 
popolnoma manjkala skupna igra. 
Prav tedaj ko je kazalo, da bodo 
Brežani odnesli točko, je padel 
gol, čeprav nepravilno. Chelleri si 
je popravil žogo z roko in jo po
dal prostemu Puglieseju, ki jo je 
porinil v mrežo. Ker protesti pri 
sodniku niso zalegli, so se Breža
ni podali v napad, toda brezuspeš
no. Vstop Visintina, ki še ni po
polnoma okreval, je dal igralcem 
bolj psihično kot materialno pomoč, 
saj se rezultat do konca ni več 
spremenil.

Naša ocena za ta nastop je 2.
IST

Aurora — Juventina 3:0 (1:0)
JUVENTINA: Plesničar, Nanut,

M. Tabaj, Tomažič, Pavlin, A. Mon- 
tico, Sirk, Marvin, Ferletič, G. 
Montico, Uras, (Faganel, Černič).

AURORA: Stepich, Murtes, Te- 
deschi, Bertoni, Giaiotto, Buttazzi, 
Grillo, Tomasetig, Fantini, Chiaran- 
dini, Furlani.

Sodnik: Martina iz Kluž. Strelci: 
v p. p. v 6. min. Fantini; v d. p. 
v 4. min. Furlani in v 30. min. 
Bertoni.

Tudi tokrat je Juventina ostala 
praznih rok proti ekipi, ki je za

sedala zadnje mesto lestvice. Pred 
tekmo ne bi nihče stavil, da bodo 
domačini zmagali z igro, ki so jo 
doslej pokazali. Na igrišču pa je 
bilo vse drugače in Aurora se je 
izkazala kot dobro organizirana 
ekipa, ki zna izkoristiti vse dane 
priložnosti. Štandrežci pa tega ni
so pokazali in so večkrat zapra
vili lahke priložnosti. Sirk je dva
krat zadel prečko, ko je bil rezul
tat še 1:0. Če bi Juventini uspelo 
doseči v teh trenutkih gol, bi go
tovo igra postala drugačna in Ju
ventina bi se bolje izkazala. Proti 
smoli pa ni mogoče nič ukrepati. 
Kljub dobri tekmi Plesničarja so 
domačini dosegli še dva gola, kar 
je pokopalo vsa upanja slovenske 
ekipe, ki je sedaj na sredini lestvice 

Ocena za Juventino je 1.
Bip.

KOŠARKA

Izžrebali so četrfinalne skupine 
mednarodnega košarkarskega tek
movanja za pokal prvakov in 
prvakinj.

Pri moških bodo v A skupini 
igrali Real Madrid, Crvena zvezda, 
Maccabi in Simmenthal, v B sku
pini pa Ignis, Dinamo Bukarešta, 
CSKA Moskva in Slavija Praga.

V ženski A skupini bodo nastopili 
Lodz, Geas, TFSE Budimpešta in 
Daugawa Riga, v B skupini pa 
Voždovac Beograd, Pemik, Cler- 
mond in zmagovalec srečanja Got- 
tingen — Spartak Praga.

BOKS
PARIZ, 18. — Francpz Jean 

Claude Bouttier je premagal Ame- 
rikanca Emila Griffitha, ker je 
tega sodnik v 7. krogu diskvalifici
ral. Dvoboj, ki je bil določen na 
12 krogov, je bil veljaven za pol
finale svetovnega prvenstva sred
nje teže. Sodnik je Griffitha dis
kvalificiral, ker je udaril Bouttiera 
nižje od pasu.

Jugoslovansko nogometna 
prvenstvo

1. ZVEZNA LIGA
Hajduk — C. zvezda 2:0
Partizan — Olimpija 2:0
Sloboda — Spartak 1:0
Sutjeska — Dinamo 0:0
Radnički — Željezničar 0:0 •
Vardar — Borac 1:0
Vojvodina — Velež 1:2
Sarajevo — Čelik 4:0
Beograd — Bor 3:1
Lestvica: C. zvezda 26; Velež 24; 

Beograd in Partizan ?1 ■ Sarajevo 
20; Sloboda, Željezničar in Raamčki 
18; Čelik 17; Hajduk 15; Borac, 
Olimpija in Vardar 14; Vojvodina, 
Sutjeska, Dinamo in Bor 13; Spar
tak 12.

Pari prihodnjega kola: Dinamo - 
C. zvezda, Hajduk - Velež, Vojvo
dina - Željezničar, Radnički - Par- 
tak, Sloboda - Borac, Sarajevo 
Bor, Beograd - Olimpija, Partizan 
- Sutjeska, Vardar - Čelik.

KOŠARKA

1. JUGOSLOVANSKA LIGA
Borac — Partizan 87: 94
Radnički — Željezničar (K) 98: 82 
Zadar — Lokomotiva 74: 72
Bosna — Željezničar (S) 77: 94
Jugoplastika — Kombinat 110:107 
Rabotnički — Olimpija 76: 88 
Beograd — C. zvezda 73: 97

Lestvica: Partizan 14; C. zvezda, 
Olimpija, Radnički, Jugoplastika in 
Zadar 12; Borac in Bosna 8; Loko
motiva in Željezničar (S) 6; Beo
grad in Kombinat 4; Rabotnički 2; 
Željezničar (K) 0:

Pari prihodnjega kola (20.12.): 
C. zvezda - Borac, Olimpija - Beo
grad, Kombinat - Rabotnički, Že
ljezničar (S) - Jugoplastika, Loko
motiva - Bosna, Željezničar (K) 
Zadar, Partizan - Radnički

DRUGE VESTI 
NA ŠESTI STRANI

MilJIPMDmm
Domini partiunskcga idravnika

a7.

38. 28. 10. 1944, SVPB Franja.
Beber Andrej, 31 let, Planina.
Ranjen 23. 9. v desno oko. Oslepel. Močna iridocyclitis. Vča- 
bolečine v levem očesu.
Ther.. V pentotalu enucleatio bulbd dex (dr. Franja).
39. 28. 10. 1944, SVPB Franja.
Esposito Jože, 34 let, Castellamare.
Ranjen 15. 9- 1944 od dumdumke v levo kračo, še sedaj 
peratura, močno otečena meča.
Ther.: V kelenu inoisio dex. Drain (dr. Pranja).
42. 2. 11. 1944, SVPB Franja.
Potočnik France, 31 let, Podobeno, Škofja Loka. V bolnici 
8 9. 1944 zaradi Erysipelas phlegmonosum crur. dex. Še 
tj Ima polno fistul, ld gnojno secemirajo v infiltrlranl, li
ti okolici. , .
Ther.: Incisio in excohelatio inflltraja v kelen etemarko-
frak.
43. 3. 11. 1944, SVPB Franja.
Reščič Alojz, 18 let, Sv. Peter pri Gorici.
Ranjen 22. 10. od dveih krogel v desno podlaht. Fractura 
'Pii ca ta et infecta ulnae dex.

Ther.: Nadkomolčnd mavec z okni.
25. 11. mavec odstranjen zaradi smradu in gnoja. Fraktura 

konsolidirana.
44. 3. 11. 1944, SVPB Franja.
Zabukovec Anton, 26 let, Dunaj.
Ranjen od krogle 14. 10. v desno nadlaiit. Fractura supra- 

condylica humeri dex. Rane skoro zaceljene, lahna gibljivost 
kosti.

Ther.: Nadkomolčna mavčna longeta.
25. 11. odstranjena, fraktura konsolidirana, lep funkcional

ni uspeh.
45. 3. 11. 1944 SVPB Franja.
X. Y.
Ranjeri od krogle.
St. praes.: Fractura camplicata antibrachii dex.
Ther.: Nadkomolčnd drkulami mavec z longeto. Sploh ni 

treba napraviti nobenega okna.
46. 3. 11. 1944, SVPB Franja.
Mlakar Alojz, Zmaj, 21 let, Kojca Cerkno.
Ranjen 7. 10. 1944 od mine pod levo koleno.
Okolica rane otečena, to je vsa fosea poplitea sin in še 

meča.
: Incisio fosae poplit. 
kelen etru. Drobca ni

sin. kontraincisio na mečih, 
najti. Po 14 dneh zdrav od-

Ther.
Drain. V 
puščen.

47. 4. 11. 1944, SVPB Franja.
Hojak Ciril, 36 let, Zavrh Kal Kanal.
Padel s konjem vred.
St. praes.; Fractura crur dex. na meji med spodnjo in 

srednjo tretjino. Na videz brez dislokacije.
Ther.: Nadkolenski mavčev škorenj.
48 . 3. 11. 1944, SVPB Franja.
Simčič Jože, 19 let, Postojna
Ranjen od mine 26. 10. 1944 v desno podlaht.

St. praes.: Na sredi vodarne plati desne podlahti vulnus 
lacerocontusum. Silna občutljivost, vročina.

Ther.: v Kelenu debridement rane, ekstrakcija drobca, poče
na je ulna, drain.

49. 4. 11. 1944, SVPB Franja.
Oder Janez.
Mavec je popolnoma zanič, zato se odločimo za fiksacijo 

na Thomasov! opornici (modifikacija Lardenois) z ekstenzdjo 
z obližem na krači.

50. 4. 11. 1944, SVPB Franja.
Kem Anton, 38 let, Kovor - Kranj.
Ranjen od krogle (prestreli skozi levi zgornji del stegna 

ln pod os ooccygis. 20. 10. 1944. Zdaj dobi od časa do časa 
temperature do 40 stop. Ko izteče iz rane neka smrdeča te
koča hemoragična tekočina, temperatura pade. Zato terapija: 
v kelenu inedzdjo in debridement rane tik pod os coccygis, 
naletimo na razdrobljeno in prestreljeno os ischii sin. Odstra
nimo sekvestre in dreniramo.

51. 5. 11. 1944, SVPB Franja.
Komandant Vasja, 27 let, Drttja.
Ranjen pred 3 urami od mine partopa.
St. praes.: 3 rane na abdomenu, ld bi lahko vse penetri- 

rale. Fractura complicata radii siki. s 4 ranami na podlahti. 
Vulnera lacerocomtusa in laesio nervi mediani.

Ther.: V kelen . etru oskrba ran na levi podlahti, z nadko- 
molčnim cirkulamim mavcem, revislo ran na trebuhu, od ka
terih nobena ne penetrira. Ekstrakcija drobcev. Drain. Pri
marni šiv ran.

52. J. 11. 1944. SVPB Franja.
Gruden Poldo, 19 let, Sovodnje pri Soči.
Ranjen od mine pred 6 urami (partop).
St. praes.: V.l.c. ob levi aksili. dno rane v museul latisi- 

mus dorsi.
Ther.: Exscisio robov rane, primarni šiv z dramam. Ne

uspeh.
53. 6. 11. 1944, SVPB Franja.
Leban Rudolf, 19-letni, Trnovo Gorica.
Dumdumka mu je prebila levo nadlahti
St. praes.: Fractura complicata humeri sin v zgornji 

tretjini.
Ther.; Ekstemzdja — elastična z obližem na abdukcijski 

podlogi. 26. 11. se eksterni j o obnovi.
54. 7. 11. 1944, SVPB Franja.
Rozman Janez, 22 let, Javornik - Kor. Bela.
Ranjen 14. 10. v oko, od mine. Slep na to oko Levo ga 

boli. Močan iridocychitis dex.
Ther.; Enucleatio bulbd dex. v Pentotalu (dr. Franja).
55. 7. 11. 1944, SVPB Franja.
Janko Eržen, 17 let, Podlomek. Glej št. 13.
Iz granulacijske ploskve amputiranega stegna moli femor. 

Zato terapija: v kelen - etru reamputatio femoris dex.
56. 9. 11. 1944, SVPB Franja.
Berčič Ludvik, 37 let, Srednje Gameljne.
Ranjen 28. 10. 1944 od mine. Tik za suleus bicipitalis me- 

dialis na levi nadlahti rana (vJ.c.) kot oreh velika z močno 
gnojno smrdečo sekreedjo. Infiltrat v aksili.

Ther.; V kelenu incisio, drain. Izteče ca. 1/4 litra smrdečega 
gostega gnoja. Drobca ni mogoče najti.

57. 9. 11. 1944, SVPB Franja.
Simčič Jože, glej št. 48.
Temperatura stalno do 40, bolečine in otečena podlaht.
Ther.:; V kelenu se razširi prvotna indzija in napravimo že 

teontraincizijo ob razbiti ulmi.
58. 9. 11. 1944, SVPB Franja.
Pagon Rudolf.
Amputirana desna krača v zgornji tretjini. Kontrakbura 

Kolena v fleksiji.
Ther.: V kelenu redresement force. (Nadaljevanje sledi)



Uredniitvo TRST Ul. Montecchi 6/11 PP 559 Telefon 793 808 794 638
Podružnica GORICA Ul. ’4 Maggio 1/1 Telefon 833 82
Uprava TRST Ul. Montecchi 6/II Telefon 795 823
Oglasni oddelek TRST Ul. Montecchi 6/III Telefon 761 470
Naročnina
Mesečno 1 100 lir — vnaprej: polletna 6.100 lir. celoletna 11.000 lir. Letna 
naročnina za inozemstvo 17.000 lir V SFRJ posa
mezna številka 1,— dinar, mesečna 14,— din, letna 140.— din, 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 8 19. decembra 1972

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 50101-603-45361
«ADIT» DZS Ljubliane Gradišče 10/11 nad. telefon 22 20/

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200. finančne •
upravni 300, legalni 400, osmrtnice ir sožalja 200 lir «Mal' oglas'* 
80 lir beseda Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo Pr 
oglasnem oadelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.r.L
Glavni urednik Stanislav Renko 
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTf • Tr5*

9. OBČNI ZBOR SKGZ
(Nadaljevanje s 1. strani)

Sledil je pozdrav predstavnika Ita
lijanske unije za Istro in Reko. 
Bruno Giachin je «z zadovoljstvom 
ugotovil, da je vaša organizacija 
od zadnjega občnega zbora do da
nes zabeležila precejšen napredek... 
tudi na tistem področju, ki teži za 
uveljavitev vaših pravičnih zahtev, 
ki jih zagotavlja ustava*. Hkrati 
pa je tudi dodal, da je še veliko 
vprašanj, ki še čakajo na rešitev. 
Nato je poudaril, da je tudi nje
gova organizacija po zasedanju v 
Poreču dosegla lepe rezultate, po
sebno v tem, da se vedno več Ita
lijanov vključuje v razne politične 
in družbene dejavnosti krajev, koder 
žive Italijani. Giachin je nato rekel, 
da sicer še niso rešena vsa vpra
šanja, da pa bodo tudi ti problemi 
tem prej rešeni, kolikor večja bo 
njihova zavzetost za njih reševanje.

Ko je nato poudaril, da bodo do- 
brososeski odnosi med Italijo in Ju
goslavijo lahko precej pripomogli 
k reševanju problemov, obeh manj
šin, je pribil: «Nikoli ne moremo 
soglašati z določenimi krogi, ki iz
koristijo vsako priložnost, ko mi 
opozarjamo na probleme, ki jih je 
treba rešiti na demokratični način, 
na način, ki prav gotovo ne more 
prispevati k utrjevanju dobrih od 
nosov, ki so tako nujno potrebni 
za mimo sožitje med narodi, ki že 
stoletja žive na tem kosu zemlje*.

Na koncu svojega pozdrava je 
Giachin izrazil željo, da naj bi se 
med obema organizacijama ponov
no vzpostavilo večje sodelovanje za 
boljšo izmenjavo izkušenj v borbi 
za dosego nadaljnjih in čim večjih 
uspehov pri reševanju naših pro
blemov.

Sledila sta pozdrava, ki sta ju 
poslala Narodni svet iz Celovca in 
Občinska konferenca SZDL Nova 
Gorica, Italijanska unija z Reke ter 
pozdravno pismo slovenske demo
kratske zveze iz Gorice. Slovenska 
skupnost pa je občnemu zboru 
pozneje poslala pismo z naslednjim 
pozdravom: »Želimo vam uspesen 
občni zbor in lepo pozdravljamo 
vse prisotne. Naša iskrena želja je, 
da bi tudi v bodoče znali najti po
trebno skupno pot v zahtevi pp pra
vičnem reševanju narodnostnih pra
vic naše celotne zamejske slovens- 
ske skupnosti. Z lepim pozdravom 
za Slov. skupnost dr. Drago Štoka*. 
Sledil je pozdrav, ki ga je v imenu 
Sindikata slovenske šole v Trstu 
prinesel prof. Stanislav Kodrič in ki 
ga objavljamo na drugem mestu.

Pozdrave je prinesel tudi Niko 
Erlich, ki je pozdravil občni zbor 
v imenu Slovencev iz Kanalske do
line. Svoj pozdrav je Niko Erlich 
nadaljeval:

«V tem predolgo pozabljenem ko 
tičku slovenske zemlje, kakršna je 
naša lepa Kanalska doiina, smo tni 
zavedni Slovenci z veseljem opa
zovali rastoče zanimanje za našo 
problematiko. Zaradi tega se ču
timo dolžne in hvaležne organiza
ciji, kakršno je tržaško Slovensko 
stalno gledališče, ki je že drugič 
nastopilo v naših krajili. Nadalje 
se zahvaljujemo Slovenskemu go
spodarskemu združenju, ki nam je 
prvo dalo možnost uspešnega sode 
lovanja pri reševanju naših pro 
blemov etničnega, socialnega in

prosimo, da naj bi SKGZ še nadalje 
podpirala dejavnost SGZ in vseh 
drugih organizacij, ki delajo na 
našem področju, med katerimi ne 
smemo pozabiti vse hvale vredne 
Dijaške matice*.

Sledila je dolga diskusija o obeh 
poročilih, diskusija ki jo v povzet
ku objavljamo na peti in šesti 
strani. Ko se je diskusija izčrpala 
je predsednik SKGZ Boris Race 
napravil kratek povzetek, ki bo 
vključen v zaključke, nakar je sle
dilo glasovanje o sprejetju obeh 
poročil, nadalje glasovanje o skle
pih, ki so bili prav tako sprejeti, 
nato pa je dr. Tanja Mermolja 
prebrala razrešnico nadzornega od
bora.

Sledile so volitve novega vodstva 
in sicer članov novega glavnega 
in nadzornega odbora. V imenu u- 
strezne komisije je kandidatno listo 
predložil Stanislav Renko, ki je 
med drugim rekel, da se je komi 
sija pri izbiri kandidatov ravnala 
med drugim po kriteriju, da se 
vključijo v listo osebe, ki so po 
zadnjem občnem zboru SKGZ pred 
dvema letoma pokazale največjo 
aktivnost, hkrati pa da se vključi 
med kandidate čim večje število 
mladincev, tako da bo »tej naši 
najvažnejši organizaciji Slovencev v 
Italiji omogočeno največje in naj
uspešnejše delovanje v prihodnjih 
dveh letih*. Seznam predloženih in 
izvoljenih kandidatov objavljamo na 
drugem mestu in od 81 članov no
vega glavnega odbora je 21 čla
nov, ki so stari izpod 30 let, 59 
članov je starih od 30 do 55 let, le 
trije so stari nad 55 let.

Glavne misli in zaključke občne
ga zbora bo izvršni odbor, ki bo 
po pravilniku vodil delo zveze do 
izvolitve novega izvršnega odbora, 
na svoji prvi seji strnil v zaključ
ke, ki jih bomo objavili v našem 
listu.

sto člankov, v katerih sta ga obtože
vala prevratniškega rovarjenja med 
poskusom državnega udara leta 1964. 
Na procesu je javni tožilec dr. Oc- 
corsio zahteval oprostitev obtožencev, 
sodniki pa so bili drugačnega mnenja 
in so obsodili Scalfarija na eno leto 
in pet mesecev zaporne kazni, Ja- 
nuzzija pa na eno leto in štiri me
sece.

Proces proti Corbiju, Gregorettiju 
in generalu Gaspariju, je sprožil tudi 
De Lorenzo, ker je sodil, da so ga 
časnikarja in general žalili v seriji 
člankov. Tokrat je sodišče oprostilo 
obtožence.

Odstopi v vodstvu 
ZK Vojvodine

BEOGRAD, 18. — Na današjtii 
seji pokrajinskega komiteja ZK 
Vojvodine sta predsednik pokrajin 
skega komiteja Miljko čanadanovič 
in tajnik pokrajinskega komiteja 
Miloš Radojčin podala ostavko na 
svoja položaja in na članstvo v po
krajinskem komiteju. V pismenih 
obrazložitvah oba izjavljata, da sta 
se za to odločila, da bi na ta način 
pomagala, da se v politično kadrov
skih odnosih v Zvezi komunistov 
Vojvodine odstranijo sedanji ele
menti neenotnosti. Oba istočasno 
izražata popolno podporo politiki 
ZKJ in predsednika Tita.

ŠPORT ŠPORT ŠPORT

NAMIZNI TENIS V MEDDRŽAVNEM SREČANJU Z GRČIJO

Kljub zmagi Sonje Miličeve 
Italija v Atenah izgubilaje

Sonjina zmaga predstavlja veliko presenečenje, saj so 
Grkinje doslej v mednarodnih nastopih vedno zmagovale

Ko smo pred dnevi pisali o nasto
pu italijanske državne namiznoteni
ške reprezentance, smo napisali: «Pri 
ženskah bo delo Sonje Miličeve ne
mogoče, saj ima Grčija dve zelo do
bri igralki. Prva je Scrivanou... dru
ga pa Louka, napadalna igralka, s 
sodobnejšim načinom igre. Ne vemo, 
katero bo trener vključil v ekipo, "a 
Sonjo bi bilo bolje, če bi nastopila 
Louka. kajti proti njej bi prišla So
njina igra bolj do izraza.*

Z zadovoljstvom lahko ugotovimo, 
da se nismo zmotili. Igra Miličeve je 
prišla res do izraza, saj je premaga
la svojo nasprotnico proti vsakemu, 
tudi najbolj optimističnemu predvide
vanju.
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V NAMIZNOTENIŠKI MOŠKI A LIGI

Stavka britanskih 
kovinarskih delavcev

LONDON, 18. — Londončani so brez 
časnikov zaradi stavke tiskarjev, ki 
so protestirali proti globi 50.000 fun
tov šterlingov, s katero je neko- 
sodišče kaznovalo sindikat kovinarjev. 
Iz protesta so stavkali tudi uslužben
ci vseh avtomobilskih tovarn. Sodišče 
je kaznovalo sindikat z globo, ker se 
noben predstavnik delavske organiza
cije ni javil na nekem procesu.

De Lorenzo umaknil 
tožbo proti
«L’Espressu»

RIM, 18. — General Giovanni De 
Lorenzo je danes zjutraj umaknil tož
bo proti bivšemu odgovornemu ured
niku tednika «L'Espresso» Eugeniu 
Scalfariju in uredniku Linu Januzziju 
ter tožbe, ki jih je vložil lani proti 
Gianniju Corbiju, Carlu Gregorettiju 
in generalu Paolu Gaspariju.

Kot je znano je general De Loren
zo, ki je danes poslanec »nacionalne 
desnice*, tožil časnikarja, ker sta 
objavila v tedniku «L’Espresso» vr-

Nepričakovan poraz 
ekipe Sokola v Bariju
Za Nabrežince je bila usodna slaba forma Borisa Košute

Sokolova namiznoteniška ekipa je 
povsem nepričakovano doživela dva 
poraza v prvenstvu A lige, ker je 
Boris Košuta v Bariju popolnoma 
odpovedal.

Ekipi CUS in GBC iz Barija sta 
precej poprečni, saj zasedata rep 
lestvice. Sokolova ekipa je zato od
potovala v južno Italijo povsem 
prepričana o dveh lahkih zmagah. 
V Nabrežini so namreč obakrat 
zmagali domačini s čistim 5:2.

Na tem gostovanju je zadovoljil 
le Peterlini, ki je igral kot obi- 
MMAnm.-sje s precejšnjo lahkoto 
odpravil vse svoje nasprotnike. Ne
razumljiva pa je slaba igra Bori
sa Košute, ki je premagal edino 
tretjekategornika Vitaleja, z vsemi 
drugokategomiki pa je zgubil. Za
dovoljivo pa je igral Radovič, ki 
je bij sicer v vseh tekmah pora
žen, vendar se je resno upiral, 
predvsem drugokategomiku Scara- 
binu in že omenjenemu Vitaleju, 
proti katerima je celo osvojil set.

Izidi:
CUS BARI — SOKOL 5:3
Sanzio — Radovič 2:0 (10, 5) 
Mancaniello — Peterlini 1:2 (11,

-18, 18)
Vitale - Košuta 0:2 (14, 18) 
Mancaniello — Radovič 2:0 (13, 12) 
Sanzio — Košuta 2:0 (17, 16)gospodarskega značaja. Zaradi tega
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Drevi pristanek na Tihem oceanu 
kozmonavtov odprave Apolla 17»

Predvidevajo, da se bo vesoljska ladja spustila na morsko 
gladino kakih 640 km jugovzhodno od otokov Samoa

HOUSTON, 18. — Kontrolno sre
dišče v Houstonu je davi z radij
skim impulzom prižgalo 8. eksplo
zivni naboj (gre tudi za zadnjega), 
ki sta ga vesoljca Ceman in 
Schmitt namestila v dolini Taurus- 
Littrovv na Luni.

Vesoljska ladja »America* se z 
naraščajočo hitrostjo približuje 
Zemlji. Jutri zvečer ob 20.24 po 
srednjeevropskem času bo pristala 
na Tihem oceanu, kakih 640 km 
jugovzhodno od otokov Samoa.

Za danes je bil predviden popra 
vek smeri poleta, toda kontrolno 
središče je menilo, da verjetno ne 
bo potreben. Obstaja še možnost 
enega popravka kake tri ure pred 
prihodom na Zemljo.

Sicer pa življenje na vesoljski 
ladji poteka popolnoma normalno. 
Edini izredni dogodek je bil izstop 
vesoljca Schmitta iz matične ladje, 
ki je trajal nekaj več kot eno uro. 
Schmitt je zapustil kabino, da bi 
prinesel v ladjo nekaj kinemato
grafskih in fotografskih posnetkov 
aparata, ki je nameščen v zuna 
njosti ladje. Schmitt je bil neko
liko zaskrbljen zaradi tega »spre
hoda* ker trpi za določenimi pre
bavnimi motnjami. Baje pa sta ',udi 
njegova tovariša podvržena isti ne
všečnosti. Pravijo, da to izvira iz 
dodatnega vodika, ki služi za hi- 
dratacijo živil. Med sprehodom se 
je Schmitt dobro zavedal, da ga 
njegovi svojci opazujejo na televi
zijskem zasionu. «Sprehod» je nam
reč posredovala samo televizijska 
postaja kraja, kjer je on doma.

Drugih posebnih nevšečnosti niso 
zabeležili v vesoljski kabini, če 
izvzamemo škarje, ki jih še vedno 
pogrešajo in za katere ne vedo. 
kam so se skrile. Omeniti je še 
treba, da je Schmitt videl v do-

ločenm trenutku, da se je prižgala ki je bil aprila obsojen na dosmrtno
na armaturni plošči neka rdeča 
luč. Vesoljec pa je sicer sam pri
znal, da se je mogoče zmotil. Kon
trolno središče v Houstonu je pre
učilo celotno zadevo ter menilo, 
da ne obstaja nobena nevarnost za 
posadko.

Na koncu naj omenimo še mio 
nevšečnost. Evansu so se pokvarili 
neki električni vodi v vesoljskem 
šlemu. Okvara pa ni pomembna, 
ker razpolaga z nadomestnim 
šlemom.

Danes pozno ponoči bo tiskovna 
konferenca na kateri bodo vesoljci 
odgovarjali na vprašanja časni
karjev.

Včeraj zvečer je prof. William 
Fastie izjavil na tiskovni konfe
renci v Houstonu, da so najsodob
nejši instrumenti dokazali, da Luna 
nima nobenega ozračja. Redki ato 
mi vodika so posledica sončnega 
žarčenja, toda ti se brž porazgubi
jo po vesolju zaradi majhne pri
vlačnosti Lune.

Zadnja opazovanja so dokazala, 
da so na Luni večje temperaturne 
razlike, kot so pričakoval Radio- 
meter na infrardeče žarke je ugo
tovil več »vročih točk*. Nadalje pa 
je tudi odkril zelo hladno področje, 
baje v pepelnatem žrelu nekega 
nekdanjega vulkana, kjer je zabele
žil 93 stopinj pod ničlo. S sedanjo 
odpravo so opravili temperaturne 
meritve na eni tretjini celotne Lu
nine površine. Z drugimi instrumen
ti so ugotovili, da je skrita stran 
Lune višja od 4 do 5 km od vidne 
strani.

ječo zaradi pokola 3.000 italijanskih 
Judov. Nacističnega krvnika, ki je 
neposredno sodeloval z Eichmannom, 
so osvobodili prejšnji mesec, ker ga 
v zaporu niso mogli primemo zdra
viti.

Vitale — Peterlini 0:2 (7, 9) 
Mancaniello — Košuta 2:0 (18, 19) 
Vitafle — Radovič 2:1 (6, —20, 22) 
GBC BARI - SOKOL 5:3
Maldera — Košuta 2:1 (—12, 18, 18) 
Milano - Radovič 2:0 (17, 17) 
Scarabino - Peterlini 0:2 (17, 11) 
Milano — Košuta 2:0 (19, 18) 
Maldera — Peterlini 0:2 (11, 18) 
Scarabino — Radovič 2:0 (6, 6) 
Milano — Peterlini 0:2 (17, 9) 
Scarabino — Košuta 2:1 (-19, 16, 19)

k

V SLALOMU ZA SVETOVNI POKAL

Gros prvi pred Thdnijem
MADONNA Dl CAMPIGLIO, 18. 

— Mladi Italijan Piero Gros, ki 
je v Val dTseru presenetil z zma
go v veleslalomu, je včeraj na 
slalomu za svetovni pokal potrdil 
svojo odlično formo. Zasedel je 
namreč prvo mesto pred rojakom 
Thonijem in zahodnim Nemcem 
Neureutherjem. Po tem tekmovanju 
je lestvica za svetovni pokal taka:

1. Gros (It.) 50 točk, 2. Zwilling 
(Av.) 38, 3. Collombin (Švi.) 36, 4. 
Tritscher in Cordin (oba Av.) 28, 
6. G. Thbni (It.) 24, 7. Haker 
(Nor.) 20, 8. Varallo (It.) 16, 9. 
Schmalzl (It.), Cochran (ZDA) in 
Neureuther (ZRN) 15.

FILEJEV MEMORIAL

Podelili so nagrade
V petek, 8. decembra je bilo v 

Katoliškem domu v Gorici nagra
jevanje zmagovalcev letošnjega Fi- 
lejevega memoriala, ki ga že 11. 
leto organizira ŠD 01ympia. Po u- 
vodnih besedah dr. Krannerja so 
izročili nagrade najboljšim tekmo
valcem in moštvom Marjan Vižin
tin (predsednik 01ympie), dr. Dra
go Štoka (deželni svetovalec), dr. 
Kazimir Humar (predsednik ZSKP) 
in urednik Katoliškega glasa Jože 
Jurak.

Pokale in odličja so darovali: pre
fektura, dežela, občina, Kmečka 
banka, Goriška hranilnica, Turi
stična ustanova, urama J. Vižin
tin in društvo 01ympia.

V moški košarkarski D ligi je 
CUS Padova premagal Bor z 81:53.

ZAHODNI BERLIN, 18. — Včerai 
je umrl v Zahodnem Berlinu bivši 
častnik «SS» Friedrich Bosshammer, Borovke s« sl v sobotni teknil z Viguoaljem priborile še dve točki

Srečanje med Miličevo in Loukovo 
je bilo nedvomno najbolj napeto. Gr
kinja je napadalna igralka, precej hi
tra in njena igra je zelo učinkovita. 
To je pokazala že takoj po prvih udar 
cih. Prvi set je bil namreč vseskozi 
izenačen, le v zadnjih udarcih je naša 
igralka prevladala in zmagala s tes
nim 21:19.

V drugem setu se je Sonja skuša
la upirati, vendar ji ni uspelo: na
sprotnici je iztrgala le 11 točk. Tret
ji, odločilni set, pa je bil praktično 
ponovitev prvega, le da je bilo opa
ziti bolj živčno igro. Grkinja se nam
reč ni mogla sprijazniti s porazom, 
saj je bila ženska tekma edina go
tova točka v vseh dosedanjih med
narodnih srečanjih grške reprezen
tance.

Ta zmaga pa ni zadostovala Italiji, 
da bi se vrnila domov s polnim iz
kupičkom. Trener državne reprezen
tance je pred odhodom dejal, da pri
čakuje poraz. Gotove so bile le točke 
proti drugemu grškemu igralcu in v 
srečanju dvojic. Prav tu pa se je Ita
lijanom ponesrečilo: državni prvak 
Bosi zaradi poškodbe na peti dalj 
časa ni treniral in je po zmagi nad 
Kostopulom klonil Kristodulatosu in 
zgubil tudi v dvojicah z Malescijem, 
obakrat z 2:1. Njegova utrujenost je 
bila očitna prav v zadnjem srečanju 
s Kristodulatosom, ko je v tretjem 
in odločilnem setu, vodil s petimi 
točkami razlike, a ni zdržal in je mo
ral položiti orožje. Res škoda, kajti 
z zmago proti Grčiji bi imela Italija 
že zagotovljeno drugo mesto in veliko 
možnost za zmago.

Italijanom preostajajo še tri tekme. 
Najprej se bodo v Neaplju srečali s 
Škoti, nato bodo odpotovali na Dunaj, 
končno pa se bodo v Firencah pome
rili z Belgijo. O postavi italijanske 
reprezentance v teh treh tekmah ne 
vemo še ničesar, vendar pa smo pre
pričani, da bo trener Luccio potrdil 
isto postavo.

IZIDI 
Grčija — Italija 4:3 
Kristodulatos — Malesci 2:0 (13, 15) 
Kostopulos — Bosi 0:2 (18, 21)
Louka - Milič 1:2 (19, -11, 19) 
Kristodulatos in Diakakis — Malesci 

in Bosi 2:1 (-18, 9, 13) 
Kristodulatos in Louka — Malesci in 

Milič 2:0 (11, 8)
Kristodulatos — Bosi 2:1 (17, —15, 15) 
Kostopulos — Malesci 1:2 (—20, 15 

in 15)
S. J.

NOGOMET

Izidi
ekip.

tekem naših mladinskih

MLADINCI
De Macori — Vesna 
Rosandra — Gaja 
ZAČETNIKI 
F ortitudo — Breg

0:1
1:1

Podeljena priznanja 
«atletom leta»

Včeraj je bila med skupnim ko
silom, ki ga je na Gradu sv. Justa 
priredila turistična ustanova, pri
srčna slovesnost, na kateri je trža
ški odsek Zveze italijanskih šport
nih novinarjev podelil priznanja

atletom leta. Priznanje so izročili 
trenerju italijanske reprezentance 
Ferrucciu Valcareggiju, nogometa
šu Tarcisiu Burgnichu, ki sta pri
sostvovala podelitvi, nogometašema 
Zoffu in Puii, ki se slovesnosti ni
sta mogla udeležiti in košarkašinji 
Chiari Longo. Častno značko zveze 
pa so podelili najstarejšemu nogo
metašu v Trstu Carlu Glessiju Fer- 
lugi, ki je že 1907. leta branil mre
žo. Posebno diplomo so nadalje iz 
ročili predsedniku turistične usta
nove prof. E. Cumbatu.

Po podelitvi priznanj so se šport
ni novinarji zbrali na občnem zbo
ru, kjer so razpravljali o nadalj
njem delovanju odseka.
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ODBOJKA V ZENSKI B LIGI

Lahka zmaga Brezank 
proti goriškemu AGI

Pozitiven nastop Pavletičeve in Križmančičeve
AGI — Breg 0 : 3

(11:15, 4:15, 7:15)
BREG: Barut, Kofol. Hmeljak, Krv. 

mančič, Manin, Pavletič, Zobec in 
Foraus.

AGI: Malfatti, Mauri, Bregant, Sfi
ligoj, Selva, De Zaune, Pelessnn, 
Culot, Maniacco, Leopardi, Boemo 
Rosolen.

SODNIK: Grillo (PN).
Končno so se Brežanke v soboto 

zvečer dokopale v Gorici do prvih 
dveh točk letošnjega prvenstva. Se
veda ni nihče v taboru Brega priča
koval, da bodo naša dekleta s tako 
lahkoto odpravile že tradicionalne na 
sprotnice iz Gorice. Pred tekmo samo 
je vladala precejšnja trema, kajti 
Brežanke so se zavedale, da je to sre
čanje velike važnosti za nadaljnji ob
stoj v B ligi. Potek tekme pa se je 
pokazal v čisto drugačni luči. Na dru
gi strani mreže je stala šesterka, ki 
je bila le senca tiste, ki smo je oili 
vajeni gledati. Sistem igre, ki ga 
hoče uvajati trener AGI še zdaleč 
ne odgovarja slovesu Goričank. Nji
hova glavna hiba je površno prestre
zanje servisov, kar znatno oškoduje 
ves nadaljnji potek zaključne akcije. 
Njihove tolkačice so prišle le malo
krat do izraza. Breg je tako nizal

visi Pavletičeve, ki je v soboto opra
vila levji delež. Kljub prvi zmagi 
naše ekipe, je Breg igral eno slab 
šib tekem letošnjega prvenstva.

V prvem nizu je Breg povedel, na
kar je AGI izenačil na 5:5. Brežan- 
kam se je dvakrat zataknilo pri set- 
žogi. Goričanke so izvojevale 11. toč
ko, kar je bilo največ v tem sreča
nju.

Takoj v začetku drugega niza je 
postalo ozračje precej »vroče*. Po ne
razumljivi odločitvi sodnika, ki je po
motoma žvižgal Bregu zgrešeno po
stavo, so sledili protesti najprej od 
vodstva Brega, ki je po zaslugi tre
nerja prepričal sodnika, da se je 
zmotil, nato pa še trenerja in sprem
ljevalca AGI, ki se nista hotela spri
jazniti s to odločitvijo. Seveda ta do
godek ni bistveno odločal o nadalj
njem poteku srečanja. AGI je v tem 
nizu zbral le 4 točke.

Tudi tretji niz je bil podoben dru
gemu, le proti koncu so se Goričan
ke malo zdramile in Breg se je pr
vič znašel v škripcih.

Poleg Pavletičeve moramo še ome
niti tudi pozitiven nastop Križmanči
čeve. Ne moremo pa mimo navija
čev, ki so ves čas hrupno bodrili 
našo ekipo in tudi oni doprinesli svoj 
delež k prvi zmagi Brega.

S. K.

Športnik leta 1972
Spodnji odrezek je treba izpolniti I nagrad.
Uo da sa na ustrezna mesta vni. I Izpolnjen anketni ^ tre.

točko za točko, zlasti z odličnimi ser
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AKCIJA ŠPORTNEGA UREDNIŠTVA PRIMORSKEGA DNEVNIKA
Našim čitateljem, ki se bodo 

udeležili naše ankete »Šport
nik leta 1972». in nam bodo 
poslali pravilno izpolnjen an
ketni odrezek, ter jih bomo iz
žrebali v okviru posebne pri
reditve (na kateri bomo na
gradili tudi naše najboljše 
športnike) bomo podelili za
pestno uro, katero je podarilo 
tržaško zastopstvo švicarske 
tvrdke

DARVVIL
poleg tega pa tudi naslednje 
knjižne nagrade:
Janko Mlakar 
IZ MOJEGA 
NAHRBTNIKA 
Dr. Julius Kugy 
IZ MINULIH DNI 
Radovan Kuchar 
DESET VELIKIH STEN 
Elfie in Valter Nordhelm 
LEKSIKON 
ŠPORTNIH PANOG 
R. Baumbach - R. Funtek 
ZLATOROG

tako, da se na ustrezna mesta vpi
še eno, dve ali tri imena sloven
skih zamejskih športnikov, katerih 
seznam priobčujemo posebej. Te 
športnike smo izbrali po tem siste
mu: prvih deset s skupne lestvice 
za leto 1972 naše ankete »Športnik 
meseca* ter vsi prvouvrščeni na 
mesečnih lestvicah ankete »Šport
nik meseca* (kolikor niso že v pr
vi deseterici decembrske skupne 
lestvice).

Med udeleženci ankete, ki bodo 
točno navedli svoj priimek, ime in 
naslov, bomo izžrebali več lepih

ba poslati na naslov:
Primorski dnevnik — 34137 Trst, 

Ul. Montecchi 6 (s pripisom na za- 
lepki: ŠPORTNIK LETA). Vsak u- 
deleženec ankete lahko, seveda, 
pošlje tudi po več odrezkov, kate
re je mogoče izročiti tudi osebno 
v naši tržaški ali goriški redakciji.

V poštev za sestavo ankete in 
izžrebanje daril, bodo prišli le ti
sti odrezki, ki bodo prispeli v na
šo tržaško redakcijo do sobote, 23. 
decembra, do 24. ure.

1................................................ panoga ...

panoga ...

1 panoga ......
S

1-
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Ime in priimek pošiljatelja ..
o

Točen naslov pošiljatelja ..... ....................... ................ -

Seznam petnajstih kandidatov za i Udeleženci ankete lahko izpolnijo 
»Športnika leta 1972» (po abeced odrezek le z imeni tekmovalcev, ki
nem vrstnem redu):

Barej Sonja (odbojka)
Cesar Vojko (atletika) 
Fabjan Boris (košarka) 
Hrovatin Dragica (odb.) 
Klobas Robert (košarka) 
Lovrečič Lavra (odbojka, 
Maver Nino (kolesarstvo) 
Meneghetti Fabija (odb.) 
Milič Sonja (namizni tenis 
Pavletič Tjaša (odbojka) 
Sokol — ekipa (namiz. ten.) 
Švab Duško (atletika)
Vesel Gorazd (smučanje) 
Vesnaver Silvana (n. tenis) 
ZSŠDI — ekipa (košarka)

so v tem seznamu. Drugih imen 
komisija, ki vodi anketo, ne bo 
upoštevala.

Vsak športnik, ki bo vpisan na 
odrezku pod št. 1 bo prejel 3 toč
ke, pod št. 2 dve točki, pod št. 3 
pa eno točko.

Pri sestavi končne skupne lestvi
ce našega uredništva in bralcev, 
bo anketna komisija seštela vse 
točke iz odrezkov ter jim prištela 
točke z zadnje skupne lestvice na
še ankete »športnik meseca*. Se
števek vseh teh točk bo dal končno 
lestvico in prvi na njej bo progla
šen za najboljšega zamejskega slo 
venskega športnika v letu 1972.

Naše bralce opozarjamo, da 
letos objavljamo anketni od 
rezek le enkrat, tj. le danes.

To je zapestna ura, katere lastnik 
bo postal eden izmed izžrebanih ude
ležencev naše ankete »Športnik leta 
1972». Uro je darovalo za našo au- 
keto tržaško zastopstvo švicarske 
tvrdke DARWIL. Vsak po eno aro, 
dar istega zastopstva, taista prejela 
tudi najboljši športnik in najboljša 

športnica naše ankete.

Anketa Primorski dnevnik

ŠPORTNIK MESECA
December

*

KRAS
Sonja Miličeva, 

članica zgoniškega Krasa

V naši anketi «Športaik m*" 
seca» je za december osvojila 
prvo mesto članica Krasa So
nja Miličeva.

Za mesec december je komi
sija našega športnega uredni
štva sestavila tako lestvico 
najboljših slovenskih zamejskih 
športnikov:

1. SONJA MILIČ 
(namizni tenis)

2. SILVANA VESNAVER 
(namizni tenis)

3. DRAGICA HROVATIN 
(odbojka)

4. BORIS FABJAN 
(košarka)

5. SONJA BAREJ in 
NORCI ZAVADLAV 
(odbojka)

7. SONJA KRIŽMANČIČ 
in KLAVDIJ VELJAK 
(odbojka) ter MLADEN 
ŠARE (košarka)

10. ROBERT KLOBAS (ko
šarka) in OLGA PAV
LETIČ (odbojka)
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SKUPNA LESTVICA 
ZA LETO 1972

1. Sonja Milič (n.t.)
2. Silvana Vesnaver (n.t.) 76
3. Vojko Cesar (ati.) 74
4. Nino Maver (kol.) 54
5. Dušan Švab (ati.)
6. Sokol (n.t.)
7. Dragica Hrovatin (odb.) 31
8. Robert Klobas (koš.) "*
9. Sonja Barej (odb.)

10. Boris Fabjan (koš.)
11. ZSŠDI (koš.)
12. Gorazd Vesel (smu.). in 

Dom (odb.)
14. Nevo Radovič (n.t.)
15. Boris Košuta (n.t.) .
16. Stojan Udovič (ati.)
17. Edi Plesničar in Klav

dij Veljak (odb.) ter 
Igor Piščanec (smu.)

20. Sonja Jazbec (pla.)
21. Stojan Kuret (smu.)
22. Marno Kraljič (nog.)
23. Lavra Lovrečič, Fabija 

Meneghetti in Tjaša 
Pavletič (odb.) ter Pe
ter Suhadolc (plan.) 1*

27. Primorje (nog.) in Div- 
na Slavec (odb.) B

29. Fabij Ruzzier (ati.) ®
30. Leonard Koren (koš.)

in Olga Pavletič (odb.) ®
32. Aleks Ožbot (smu.), 

Mariza Škerk (odb.), 
Vojko Bukavec (nog.) 
in Just Fabjan (n.t.) '

36. ŠK Kras (n.t.), ŠZ Bor 
(2. ž. odb. ekipa), ŠD 
Polet (društvo) in So
nja Pernarčič (odb.) ®

40. Sonja Križmančič, Gvi
do Neubauer, Valter 
Veljak, Igor Orel in 
Breg A MI (odb.), 
Franco Cej (pla.), Ro
bert Gantar in Adrijan /. 
Sosič (koš.), ' Andrej 
Sedmak (kot.) 5

49. Milan M’kuš in Boris 
Milič (nog.), Samo San
cin (smu.), Alenka 
Starc (smu. in odb.)i 
Julka Bezeljak (odb,).' 
Karel Rožem (koš.) in ' 
Morana Sosič (kot.) *

56. Edi Bole in Anica Ži
gon loba n.t.), Stojan 
Grahonja, Livij Tram-* ' ' 
puš in Gabrijel Husu 
(vsi nog.), Maruška Gr- 
gič, Ivo Volpi in Pavel 
Sedmak (vsi kot.) ih . 
Norči Zavadlav (odb.)

65. Jože Cej in Velox (oba 
odb.), Bruno Marscn, 
Darij Kante, Vojko 
Križmančič, Branko Gr- , 
gič (vsi nog.),' Zdenka 
Hrovatin (kot.), Bruno 
Jankovič (šah), Vanda 
Srebotnjak in Andrej 
Križnič (smu.), Mladen , 
Šare (koš.)

76. Vesna Karniel, Igor Ku
ret, Selma Micheluzzi 
(vsi smu.), Branko La
kovič, Martin Kralj, E- 
gon Guštin, Mauro Dor
nik, Marko čubej In 
Maksim Tabaj (koš.)> 
Marjan Tabaj, Igor Čuk. 
Bruno Križmančič, Iv® 
Strnad (vsi nog.), Lo- 
redana Kralj, ŠD Kon- 
tovel (oba odb.), Bru
no Furlan in Klavdij) 
Starc (vsi košarka) ter . 
Oskar Grgič (ati.)


